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PROCEEDINGS RESUME ON 13 AUGUST 2020  

CHAIRPERSON:    Good morn ing  Mr  Hu l ley,  good morn ing  

everybody.  

ADV HULLEY SC:   Good morn ing  DCJ –  sor ry  good  

morn ing  Cha i rperson.  

CHAIRPERSON:   Yes.  

ADV HULLEY SC:   Mr  Cha i r  th is  morn ing ’s  p roceed ings is  

in  re la t ion  to  the  mat te r  o f  B r igad ier  Ncube who was  

imp l ica ted  as  you may reca l l  by  Mr  Rober t  McBr ide  who  

was a t  –  a t  IP ID.    10 

Mr  McBr ide  imp l i ca ted  Br igad ie r  Ncube as  par t  o f  

what  he  re fer red  to  as  the  Mabu la  Team.   Genera l  Mabu la  

i s  to  tes t i f y  next  week on Thursday and qu i te  co inc ident ly  i t  

seems tha t  Mr  –  Genera l  Mabu la  happens  to be  

rep resented by  the  same f i rm o f  a t to rneys and the  same 

counse l  as  Br igad ier  Ncube.    

La te  yesterday I  had a  d i scuss ion  w i th  my learned  

f r iend who appears  on  beha l f  o f  Br igad ier  Ncube and who 

appears  a l so  on  beha l f  o f  Genera l  Mabu la  – Mr  Jouber t  o f  

the  Johannesburg  Bar.  20 

We d i scussed the  conven ience o f  postpon ing  the  

mat te r  un t i l  nex t  week so  tha t  –  because i t  a l l  dea ls  w i th  

most ly  the  same issues.  

As you might  reca l l  Mr  Cha i r  inso far  as  next  week ’s  

p roceed ings are  concerned B r igad ier  Ncube –  sor ry  
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B r igad ier  Mabu la  has been imp l ica ted  not  on l y  by  Mr 

McBr ide  bu t  a lso  by  Genera l  Booysen and the  ev idence in  

re la t ion  to  Br igad ier  –  sor ry  in  re la t ion  to  Genera l  Mabu la  

w i l l  dea l  w i th  tha t  ev idence as  we l l  in  o ther  words Genera l  

Booysen ’s  ev idence as  we l l .  

What  we –  or  inso fa r  as  todays ’ p roceed ings are  

concerned we have agreed w i th  the  o ther  s ide  tha t  i t  wou ld  

make sense to  postpone the  mat te r  un t i l  nex t  week not  

on ly  because o f  the  conven ience fac tor  as  fa r  as  the  

d i f fe ren t  w i tnesses are  concerned and fo r  the  sake o f  10 

cont inu i t y  o f  the  ev idence but  a lso  because o f  cer ta in  

log is t i ca l  d i f f i cu l t ies  tha t  have ar i sen on the  par t  o f  the 

commiss ion ’s  p repara t ion  o f  the  bund les  and so  fo r th .  

Some o f  the  bund les  may as  we speak r igh t  now not  

ye t  have been made ava i lab le  to  the  o ther  s ide  bu t  i t  i s  

appropr ia te  tha t  they shou ld  cons ider  the  bund les  and 

cer ta in ly  do  so  in  consu l ta t ion  w i th  the i r  c l ien t .  

In  those c i rcumstances Mr  Cha i rperson w i th  your  

leave we wou ld  ask  tha t  the  mat te r  be  postponed unt i l  i t  i s  

the  21  August ,  I  be l ieve  next  Thursday.   Mr  McBr ide  is  in  20 

a t tendance th i s  morn ing  and I  have d iscussed the  mat te r  

w i th  h im,  I  have d iscussed the  mat te r  w i th  h is  a t to rney –  or  

w i th  h is  a t to rney  and h is  counse l  and i t  i s  conven ien t  fo r  

everybody i f  we postpone the  mat te r  un t i l  nex t  Thursday.  

CHAIRPERSON:   Okay le t  me hear  f rom counse l  f rom 
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B r igad ier  Ncube.   They w i l l  jus t  san i t i se  f i rs t .    

ADV JOUBERT:    We have no ob jec t ion  Cha i r.  

CHAIRPERSON:   Yes,  yes .  

ADV JOUBERT:   Wi th  the  ar rangements  and the  proposa ls .  

CHAIRPERSON:   Yes.   No thank you.   Thank you.   And –  

okay there  was counse l  fo r  Mr  McBr ide  as  we l l  i s  i t  no t?   

You conf i rm tha t  you are  f ine  w i th  the  ar rangements?   Okay 

thank you.    

 I  wou ld  have pre fer red  tha t  we cont inue.   I  was 

go ing  to  hear  a rgument  about  i t  be ing  conven ien t  tha t  we  10 

postpone the  mat te r  to  Thursday  and I  m ight  have been  

persuaded tha t  tha t  i s  what  we shou ld  do .  

 But  the  fac t  tha t  there  have been log i s t i ca l  and  

admin is t ra t i ve  cha l lenges re la t ing  to  the  bund les  f rom the  

commiss ion ’s  s ide  counts  s t rong ly  in  favour  o f  a  

postponement .  

 I  have been kept  up  to  da te  about  the  cha l lenge.   I  

know tha t  i t  i s  no t  the  fau l t  o f  the  lega l  team but  i t  i s  

un for tunate  bu t  i t  i s  go ing  to  be  addressed.   I t  i s  a  p i t y  tha t  

we f ind  ourse l ves  in  th is  s i tua t ion .   20 

 I  know tha t  counse l  fo r  –  regard ing  –  they ind ica ted  

tha t  a l though the i r  p re ference was go ing  to  be  tha t  the  

mat te r  be  postponed to  next  week i f  I  dec ided tha t  we 

shou ld  p roceed they –  they wou ld  do  the i r  best  to  p roceed.  

 So –  bu t  I  th ink  tha t  the  issue o f  the  cha l lenges  
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f rom wi th in  the  commiss ion  ou twe igh  every th ing  in  regard  

to  the  bund les .   So I  w i l l  pos tpone the  hear ing  o f  the  

ev idence o f  B r igad ie r  Ncube and the  cross-examinat ion  o f  

Mr  McBr ide  tha t  was go ing  to  take  p lace today.   I t  w i l l  now 

take p lace next  Thursday when another  imp l ica ted  person  

was go ing  to  –  to  g ive  ev idence and I  th ink  c ross-examine  

as  we l l  –  Genera l  Mabu la?  

ADV HULLEY SC:   That  i s  cor rec t  Cha i r.  

CHAIRPERSON:   Yes.   So we w i l l  pos tpone the  hear ing  o f  

Mr  Ncube ’s  ev idence and the  c ross-examinat ion  o f  Mr  10 

McBr ide  to  next  Thursday a t  ten  o ’c lock .  

ADV HULLEY SC:   Thank you Mr  Cha i r.  

CHAIRPERSON:   Thank you.   I  am go ing  to  ad journ  bu t  the  

commiss ion  w i l l  resume i t s  s i t t ing  a t  twe lve  o ’c lock  to  hear  

cer ta in  ev idence  f rom wi tnesses  whose ident i t y  a t  th is  

s tage is  no t  to  be  d isc losed.   So the  commiss ion  w i l l  

resume a t  twe lve  –  twe lve  o ’c lock .   We ad jou rn .  

ADV HULLEY SC:   Thank you Mr  Cha i r.  

REGISTRAR:   A l l  r i se .   

INQUIRY ADJOURNS 20 

INQUIRY RESUMES 

CHAIRPERSON:   I  made some amendments to the draf t  

order but  I  wi l l  read the whole order into the record and later  

on . . . [ indist inct ]  or that  can be arranged.   

1.  I t  is  recorded that  th is appl icat ion was heard 
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wi thout  pr ior not ice to affect ive part ies and fai lure to 

give not ice is hereby condoned.  

 That  is 1.  

1.1.  I t  is recorded that  leave was previously 

granted for the hearing of  the appl icat ion in pr ivate 

whereaf ter  the appl icat ion on behal f  of  the person 

referred to in these proceedings as Witness 3 was 

postponed pending the del ivery of  a supplementary 

aff idavi t  and judgment in respect  of  the appl icat ion 

on behal f  of  Witness 1 and Witness 2 was reserved.  10 

1.2.  I t  is recorded that  the supplementary aff idavi t  

in respect  of  Witness 3 has now been del ivered.    

2.  Having previously heard argument  on behal f  

of  the appl icant  and considered the papers,  the 

fol lowing order is made.  

2.1.  Condonat ion is  hereby granted that  there has 

been no compl iance wi th Rule 3 of  the Rules of  the 

Commission wi th regard to furnishing statements or 

aff idavi ts to any person impl icated by the evidence of 

the wi tnesses to be referred to  as Witness 1,  Witness 20 

2 and Witness 3.  (The three wi tnesses in Annexure A 

to the appl icat ion. )  

2.2.  The Commission’s legal  team must,  as soon 

as possib le,  af ter the ev idence of  the three wi tnesses 

has been heard,  take necessary steps to ensure that 
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the act ing Secretary of  the Commission,  when she 

has al l  impl icated persons wi th the appropriately  

redacted aff idavi ts and the t ranscr ipt  of  the evidence 

that  wi l l  be heard f rom these three wi tnesses.  

In case you are looking at  the draf t  order Mr Pretor ius.   My 3 

would be the previous 2.1.  

3.  The three wi tnesses are permit ted to give 

evidence to the Commission in  accordance with the 

fol lowing di rect ives.  

3.1.  The three wi tnesses wi l l  not  present  in the 10 

hearing room at  any t ime.  

3.2.  For the purpose of  the three wi tnesses,  a 

separate locat ion ( the protected wi tness locat ion) wi l l  

be provided.  

3.3.  The three wi tnesses wi l l  each give their  

evidence f rom the protected wi tness locat ion.  

3.4.  No camera wi l l  be permit ted in the protected 

wi tness locat ion.  

3.5.  An audio l ink f rom the protected wi tness 

locat ion wi l l  be provided so that  the evidence can be 20 

heard in the hear ing room when the evidence is 

given.  

3.6.  No persons,  other than the Chai rperson ( i f  

and when he considers i t  appropriate),  the relevant  

evidence leaders,  those necessary to assist  or  



13 AUGUST 2020 – DAY 250 
 

Page 9 of 152 
 

protect  each of  the three wi tnesses when they g ive 

evidence or any other person permit ted speci f ical ly  

by the Chai rperson wi l l  be permi t ted to enter the 

protected wi tness locat ion.    

3.7.  The Commission’s Safety and Securi ty 

Advisor who is  the Head of  Securi ty for the 

Commission,  or  in absence another person 

speci f ical ly designated by the Chai rperson,  wi l l  have 

the responsibi l i ty of  cont rol l ing access to the 

protected wi tness locat ion in terms of  th is order and 10 

of  ensuring that  only the three wi tnesses and other 

persons permit ted in terms of  paragraph 3.6 above 

enter i t .  

3.8.  Subject  to the usual  rules appl icable to the 

conduct  of  the Commission’s proceedings:  

a.  Members of  the publ ic,  including the media,  

may be present  in  the hearing room in such numbers 

as may be d irected by the Chairperson.  

b.  Sound reaching the hearing room via the 

audio l ink f rom the protected wi tness locat ion may be 20 

broadcast  and the proceedings in  the hearing room 

may be f i lmed and broadcasted.  

3.9.  No photograph or video or other images of  the 

three wi tnesses maybe taken,  publ ished or  

broadcast .  
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3.10.  No person may photograph or publ ish any 

photograph or other  image of  any person engaged in  

and/or responsible for the protect ion of  the three 

wi tnesses when they give evidence. 

3.11.  I t  is recorded that  in the presence of  the 

Chairperson,  the oath was administered to each one 

of  the three wi tnesses ear l ier today.  

4.  To protect  the ident i t ies of  the three 

wi tnesses,  the three wi tnesses shal l  be respect ively  

referred to as:  10 

4.1.  Witness 1.  

4.2.  Witness 2.  

4.3.  Witness 3.  

5.  The names and in i t ia ls of  the three wi tnesses 

shal l  be redacted f rom al l  aff idavi ts and 

documentat ion and presented in evidence.  

 No,  I  th ink 5 should read the names and in i t ia ls of  the 

three wi tnesses shal l  be redacted f rom al l  a ff idavi ts and 

documentat ion presented in evidence.  

6.  Further redact ions and correct ions,  when 20 

necessary,  shal l  be made to the aff idavi ts of  the 

three wi tnesses,  which wi l l  serve to prevent  members 

of  the publ ic f rom readi ly ident i fy ing the wi tnesses.  

7.  During the course of  the test imony of  each of  

the three wi tnesses,  their  voices may be 
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e lectronical ly distorted so that  they would not  be 

ordinar i ly recognisable.  

8.  Nobody shal l  d i rect ly or indi rect ly d isclose the 

ident i ty of  the three wi tnesses.  

9.  Annexure A to  the appl icat ion shal l  be 

removed f rom the appl icat ion papers and shal l  be 

placed in a sealed envelope and kept  in safekeeping 

by the Commission and not  be made avai lable for  

publ ic disc losure at  a l l .  

10.  Once the evidence of  the three wi tnesses has 10 

been given,  a t ranscr ipt  of  the evidence together wi th  

the relevant  redacted and corrected aff idavi t  of  the 

wi tness,  as contemplated in 5 above,  wi l l  be made 

avai lab le to the impl icated part ies to the extent  that  I  

may have made an order covering this ear l ier on,  th is  

wi l l  fa l l  away.  

11.  This order may be amended or supplemented 

by the Chai rperson at  any t ime i f ,  in his opinion,  that  

is necessary to ensure the protect ion of  the three 

wi tnesses or any other person in connect ion of  the 20 

evidence of  the three wi tnesses or to ensure fai rness 

to any impl icated person.  

 That  is the order.   So.  

ADV PRETORIUS SC:   Thank you,  Chai r.   We wi l l  prepare a 

typed draf t .  
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CHAIRPERSON:   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   And hand i t  up in due course.  

CHAIRPERSON:   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   I  am told that  there may be one or 

two numbers that  needed adjustment.  

CHAIRPERSON:   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   But  that  would be in order.  

CHAIRPERSON:   Yes.   Ja,  no.   As I  said also.   I  th ink the 10 

may be a repeat  of  an ear l ier one.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes,  Chai r.  10 

CHAIRPERSON:   . . . to the extent  that  i t  is. . .  the numbering 

might  have to change.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes,  but  i t  wi l l  be consistent  wi th  

what you have just  put  on record.  

CHAIRPERSON:   Ja.   Yes.   Yes,  okay.   Thank you.    

ADV PRETORIUS SC:   Chai r,  may we then,  in  accordance 

with those di rect ions,  ca l l  Witness 1? 

CHAIRPERSON:   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   Good morning Witness 1.   Are you 

avai lab le? 20 

WITNESS 1 :   Yes,  I  am avai lable Chai r.  [s l ight  distort ion 

present ]  

ADV PRETORIUS SC:   Thank you.  

CHAIRPERSON:   Just  to  repeat  what I  said ear l ier  on.   Al l  

the three wi tnesses have taken the oath.   So there wi l l  be no 
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oath admin istered now.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes.   Just  for  the record then,  

Witness 1,  you have ident i f ied yoursel f  to the Chair  and you 

conf i rm that  you have taken the oath.  

WITNESS 1 :   Yes . . . [ indist inct ]  [d istort ion present ]  

ADV PRETORIUS SC:   Okay.   Witness 1,  you have before 

you an aff idavi t .   I t  is marked Exhibi t  BB14A.  Do you have 

that  in f ront  of  you? 

WITNESS 1 :   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   Wi l l  you go to page . . . [ intervenes]   10 

CHAIRPERSON:   I  wonder whether we should test  whether 

we can hear c lear ly what he is saying.   I  am not  sure that  I  

can hear qui te clear ly.    

 I  hear  the voice but  the actual  words. . .  I  do not  know 

whether you want to just  ask h im something and we l isten so 

that  i f  there is something that  can be done to improve that ,  i t  

can be done.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   Wi tness 1,  can you hear us 

clear ly? 

WITNESS 1 :   Yes,  I  can.  20 

CHAIRPERSON:   Oh,  that  was bet ter.  

ADV PRETORIUS SC:   And i f  you would speak very slowly,  

p lease?  Because your voice has been distorted and for us 

to hear you,  you would have to  speak very slowly and 

clear ly.   Is that  in order? 
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WITNESS 1 :   Yes.  

CHAIRPERSON:   Ja,  okay.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   P lease go to page 21 of  

Exhibi t  BB14A.  

CHAIRPERSON:   Shal l  we f i rst  Mr Pretor ius what bundle this  

wi l l  be cal led? 

ADV PRETORIUS SC:   Yes,  Chai r.   The three statements are 

included in a bundle marked Exhib i t  BB14 which is part  of  

the sequence of  that  part icular category of  ev idence.   The 

bundle is now Transnet 1.  10 

CHAIRPERSON:   Okay I  th ink let  us cal l  the bundle,  Bundle 

Transnet 1 and then,  of  course,  the statements wi l l  be 

exhibi t . . .  each one wi l l  have i ts own exhibi t  number.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes,  thank you Chai r.  

CHAIRPERSON:   Ja,  okay.  

ADV PRETORIUS SC:   Witness 1,  wi l l  you p lease go to page 

21.   You wi l l  see a signature that  has been redacted but  do 

you recal l  at test ing to th is aff idavi t?  

WITNESS 1 :   Yes,  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   As far as you are concerned 20 

and subject  to any correct ions and redact ions that  we might  

make during the course of  your evidence,  are the contents of  

th is aff idavi t  t rue and correct? 

WITNESS 1 :   Yes,  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   Chai r,  may we then admit  Exhibi t  
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BB14A? 

CHAIRPERSON:   The aff idavi t  of  the wi tness,  Witness 1,  

appear in the bundle of  Transnet  1 at  page 1,  is admit ted 

and is to be marked as Exhibi t  BB14? 

ADV PRETORIUS SC:   Yes,  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   As Exhibi t  BB14.  Ja.  

AFFIDAVIT OF WITNESS 1 IS ADMITTED AND MARKED AS 

EXHIBIT BB14 

ADV PRETORIUS SC:   Witness 1,  you are employed in the 

Transnet Group in  a senior securi ty posi t ion.   Am I  correct? 10 

WITNESS 1 :   That  is correct ,  Chai r.  [d istort ion present ]  

ADV PRETORIUS SC:   And you have been employed in  one 

or  other capaci ty  in the Secur i ty  Divis ion of  Transnet  since 

when? 

WITNESS 1 :   1989 Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   1989?  Is that  correct? 

WITNESS 1 :   That  is correct  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   You have done relevant  t ra ining,  

which we need not  detai l ,  but  as referred to in your  aff idavi t  

in paragraphs 4 and 5.  20 

WITNESS 1 :   That  is correct  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   I f  we go over the page to 

page 1005, you wi l l  see there that  the dut ies of  a Close 

Protect ion Off icer  or the dut ies entai led in Close Protect ion 

are set  out .   Br ief ly,  wi l l  you tel l  the Chai r  what these dut ies 



13 AUGUST 2020 – DAY 250 
 

Page 16 of 152 
 

are? 

WITNESS 1 :   [ Ind ist inct ]  [d istort ion present ]   The dut ies of  a  

Close Protect ion Off icer is to provide secur i ty(?) 

. . . [ indist inct ]   

CHAIRPERSON:   Hang on Witness 1.  

ADV PRETORIUS SC:   They are going to reduce the 

distort ion Chai r.  

CHAIRPERSON:   H’m.  

ADV PRETORIUS SC:   I f  you wi l l  just  pause for a moment  

Witness 1.   We are going to t ry and adjust  the distort ion so 10 

that  you can be heard at  a l l .  

WITNESS 1 :   [No audible reply]   

COMMISSION TEAM MEMBER:   P lease t ry and speak wi th  

Witness 1.  

ADV PRETORIUS SC:   Witness 1,  i f  you would speak very 

slowly,  p lease? 

WITNESS 1 :   [ Indist inct ]  [d istort ion present ]  

CHAIRPERSON:   Do you want  Witness 1 to say something 

so that  you hear whether i t  is f ine now or. . .?  

COMMISSION TEAM MEMBER:   [No audible reply]   20 

CHAIRPERSON:   Witness 1,  just  say something so that  we 

can hear whether you are clear ly audible.  

WITNESS 1 :   Ja,  I  have just  said that  . . . [ intervenes]   

CHAIRPERSON:   Ja.  

WITNESS 1 :   [ Indist inct ]  is to  protect  a . . . [ indist inct ]  
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[d istort ion present ]  and then i t  is  to make sure that  the 

pr inciples takes place in a safe envi ronment.  

ADV PRETORIUS SC:   I  do not  know i f  that  is suff ic ient  

Chai r.   We are in communicat ion wi th the technicians.  

CHAIRPERSON:   Yes,  I  th ink when he started the sentence,  

i t  seemed f ine and then later one i t  was not  f ine.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes,  i t  d id not  improve at  al l .  

CHAIRPERSON:   The t ranscr ibers are making signs.   I  do 

not  know whether they want him to say something? 

COMMISSION TEAM MEMBER:   [No audible reply]   10 

CHAIRPERSON:   Just  say something Witness 1 again.   Just  

say one sentence.   Any sentence.  

COMMISSION TEAM MEMBER:   We are just  t ry ing to 

reconnect  the cal l .   Chai r,  sorry.  

CHAIRPERSON:   H’m.  

COMMISSION TEAM MEMBER:   There we go.   Witness 1,  

can you please say something? 

WITNESS 1 :   [No audible reply]   

CHAIRPERSON:   Just  say,  “ I  am g iv ing evidence today”.  

WITNESS 1 :   I  am giving evidence today.  20 

ADV PRETORIUS SC:   I t  is a l i t t le bet ter.  

CHAIRPERSON:   Yes,  but  . . . [ intervenes]   

ADV PRETORIUS SC:   What I  have done Chai r  is  t ry to  

communicate wi th the technicians in order to lower the 

amount of  d istort ions involved.  
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CHAIRPERSON:   H’m.  But  I  want  h im to just  repeat  because 

the f i rst  few words are clear but  then towards the end of  the 

sentence i t  seems to. . .  

ADV PRETORIUS SC:   H’m.  

CHAIRPERSON:   Just  say again Witness 1:   “Today I  am 

giving evidence”.  

WITNESS 1 :   Today I  am giving evidence.  

CHAIRPERSON:   That . . . I  th ink that  was bet ter.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes,  and again,  Witness 1,  as slow 

as you can manage.  10 

CHAIRPERSON:   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   Perhaps you could start  again and 

tel l  the Chai r  what  Close Protect ion involves? 

WITNESS 1 :   Close Protect ion [distort ion present ]  in al l  

. . . [ indist inct ]  [d istort ion present ]  

ADV PRETORIUS SC:   No,  Chai r  i t  is not  suff ic ient .  

CHAIRPERSON:   Ja.  

ADV PRETORIUS SC:   I f  you would just  pause there Witness 

1? 

CHAIRPERSON:   Ja.  20 

ADV PRETORIUS SC:   We ei ther going to have to remove 

the distort ion or lower i t  to a degree that  you can be heard 

because you are breaking up.  

CHAIRPERSON:   H’m.  

ADV PRETORIUS SC:   Chair  . . . [ intervenes]   
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CHAIRPERSON:   Do you want me to adjourn? 

ADV PRETORIUS SC:   Let  us take a f ive minute break.  

CHAIRPERSON:   Yes.   I  wi l l  take a f ive minute adjournment.   

We adjourn.  

INQUIRY ADJOURNS 

INQUIRY RESUMES 

CHAIRPERSON:    We wi l l  take the lunch adjournment  just  to  

al low whatever needs to be done to be done.  We could 

come back at  quarter to but  maybe we should just  make i t  

two.   Mr Pretor ius? 10 

ADV PRETORIUS SC:   Quarter to two is f ine.  

CHAIRPERSON:   Quarter to two is f ine? 

ADV PRETORIUS SC:   Yes Chai r.  

CHAIRPERSON:   And I  guess we could go beyond four 

o’clock as wel l .  

ADV PRETORIUS SC:   P lease i f  we could.  

CHAIRPERSON:   Ja.   Okay.   We wi l l  resume at  quarter to 

two.   We adjourn.  

ADV PRETORIUS SC:   Thank you.  

REGISTRAR:   A l l  r ise.  20 

INQUIRY RESUMES 

CHAIRPERSON:   Have the problems been sorted out? 

ADV PRETORIUS SC:   Yes so far so good Chai r.    

CHAIRPERSON:   Then we can – we can proceed.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes thank you Chai r.   Witness 
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number 1 can you hear me? 

WITNESS 1:   Chair  I  can hear you.  

ADV PRETORIUS SC:   Good thank you.  I f  you would speak 

slowly please.   You were deal ing wi th the meaning of  c lose 

protect ion and what close protect ion involved.   Would you 

tel l  the Chai r  p lease? 

WITNESS 1:   Yes.   Close protect ion referred as for securi ty 

and r isk mit igat ion measures taken to ensure the safety of  a 

VIP or individuals who may be exposed to elevated personal  

r isk because of  thei r  employment.  10 

ADV PRETORIUS SC:   And what do the dut ies involve? 

WITNESS 1:   The dut ies of  a [ indis t inct  00:01:50]  is to make 

sure that  you do the advance which is cal led reconnaissance 

before you take your boss or your pr inciple to the venue.   

You make sure that  you have the al ternat ive routes,  the 

pr imary,  the secondary and the cont ingency route in  case of  

emergency.  

ADV PRETORIUS SC:   The other dut ies very br ief ly? 

WITNESS 1:   The other dut ies is to dr ive the pr inciple 

around to his or  her meet ings or  to the other  operat ional  20 

venues.   The other dut ies of  a protect ion off icer is to make 

sure that  the pr inciples meet ings take place in a safe 

environment.  

ADV PRETORIUS SC:   R ight .   How many close protect ion 

off icers are employed in the var ious divis ions of  Transnet? 
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WITNESS 1:   At  present  we have 19 protectors.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes and as a senior protect ion 

person wi thin Transnet  you performed several  dut ies,  they 

are l isted in paragraph 8 of  your aff idavi t .   We need not  deal  

wi th them now but  i f  you would just  te l l  us p lease in terms of  

the Transnet Group Execut ive Protect ion Pol icy who is 

ent i t led to close protect ion services? 

WITNESS 1:   The Group Chief  Execut ive and the Group 

Financial  Off icer of  Transnet  they are ent i t led to the close 

protect ion uncondi t ional ly.   But  wi th the other execut ives of  10 

Transnet there wi l l  have to be r isk around them and then the 

threat  and r isk assessment wi l l  be conducted to mit igate 

their  r isk or also to f ind out  that  there is a r isk before we can 

deploy a close protector.  

ADV PRETORIUS SC:   Thank you.   Did you perform close 

protect ion dut ies and act  as a dr iver for any Transnet 

execut ive off icer? 

WITNESS 1:   Yes I  have done that  [ indist inct  00:04:24]  for  

the then GCE Mr Brian Molefe.  

ADV PRETORIUS SC:   So did you act  as a close protect ion 20 

off icer and as a dr iver or ei ther one of  them? 

WITNESS 1:   For both of  them Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   You mean both protect ion and 

dr iv ing? 

WITNESS 1:   That  is correct  Chai r.  
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ADV PRETORIUS SC:   And for what  per iod? 

WITNESS 1:   For  a per iod of  four years – a lmost  four  – let  

me see – yes four  years,  almost  four years because I  started 

working wi th Mr Molefe in 2011 unt i l  July 2014.  

ADV PRETORIUS SC:   And at  that  t ime where was the 

Transnet head off ice? 

WITNESS 1:   At  that  t ime the Transnet head off ice was at  

the Carl ton Cent re in Johannesburg CBD.  

ADV PRETORIUS SC:   Would you br ief ly descr ibe your  

dut ies then in protect ing and dr iv ing for Mr Molefe? 10 

WITNESS 1:   In protect ing and dr iv ing Mr Molefe I  would 

pick him up at  his residence every morning and take him to 

the off ice at  the Carl ton and also to the other venues of  his  

meet ings.   Then later I  wi l l  take h im home af ter the 

complet ion of  his dai ly duty.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   Would you receive any 

informat ion f rom Mr Molefe’s off ice in regard to your dut ies 

for the fol lowing week or Mr Molefe’s diary for the fol lowing 

week? 

WITNESS 1:   Yes I  would receive i t  f rom Mr Molefe’s PA. 20 

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .  

WITNESS 1:   The diary for the whole week.   That  also helps 

me – i t  g ives me t ime to plan for the week and to know about 

his whereabouts at  least  a day before.  

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   Dur ing the per iod that  you 
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protected and drove for  Mr Molefe were you at  any stage 

assisted by a col league? 

WITNESS 1:   That  is correct  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   So… 

WITNESS 1:   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   Your dut ies – thank you – your dut ies 

in regard to Mr Molefe came to an end I  th ink you said 

towards the end of  2014? 

WITNESS 1:   Yes i t  was at  the end of  Ju ly 2014.  

ADV PRETORIUS SC:   Right  dur ing that  per iod what 10 

vehicles were used to t ransport  Mr Molefe?  You can read 

f rom the aff idavi t .  

WITNESS 1:   The vehicle that  we used to t ransport  Mr 

Molefe when he f i rst  jo ined Transnet the f i rst  car that  – i t  

was a BMW X5 i t  was si lver in colour and the regist rat ion 

number WCG426GP. 

ADV PRETORIUS SC:   Yes go on please.  

WITNESS 1:   And … 

ADV PRETORIUS SC:   Yes go on i f  you could just  read the 

l ist .  20 

WITNESS 1:   And then the second car was a BMW 320D 

regist rat ion number BW96ERGP.  The other car was the 

Mercedes Benz E350 regist rat ion number BH58HNGP.  And 

then the other  car was an A8 regist rat ion number 

CR37NPGP.  Al l  those cars – al l  those cars had logbooks,  
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log sheets so that  we can log al l  our t r ips because i t  is 

off ic ia l  t i t les.  

ADV PRETORIUS SC:   And the descr ipt ion of  the motor 

vehicle and the regist rat ion number where did you get  that  

informat ion f rom? 

WITNESS 1:   I  have records because I  have dr iven those 

cars.  

ADV PRETORIUS SC:   Okay.  

WITNESS 1:   I  st i l l  remember those cars I  used.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes.   Now the logbooks that  you have 10 

just  referred to  what happens to them general ly once they 

have been used? 

WITNESS 1:   General ly,  in the off ice of  the Chief  Execut ive 

because of  audi t ing reasons we f i le and keep al l  the 

logbooks for the off ic ia l ,  the [ indist inct  00:09:39]   

ADV PRETORIUS SC:   Right  and your own logbooks or the 

logbooks that  you kept? 

WITNESS 1:   Can you repeat  that  again please? 

ADV PRETORIUS SC:   What happened to the logbooks that  

you kept? 20 

WITNESS 1:   I  st i l l  have al l  of  them.    

ADV PRETORIUS SC:   Okay.   Right  in paragraph 19 of  your  

aff idavi t  you refer to certain t r ips to an address in 

Johannesburg.   Would you tel l  – or addresses in  

Johannesburg please tel l  the Chair  about  that .  
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WITNESS 1:   There in paragraph 19 dur ing the per iod of  

performing CPO dut ies for Mr Br ian Molefe I  t ransported h im 

on var ious occasions to the Gupta residence in Saxonwold 

Johannesburg.   The Michael  Angelo Hotel  in Sandton.   The 

Protea Hotel  Fi re and Ice in Mel rose Arch and the off ices of  

Sahara Computers in Midrand.   Where he at tended his  

meet ings.  

ADV PRETORIUS SC:   With whom did he meet? 

WITNESS 1:   He was meet ing a gent leman by the name of  

Ajay Gupta.  10 

ADV PRETORIUS SC:   Right .   And where did he meet Ajay 

Gupta at  al l  these places or at  on ly one or other of  these 

places? 

WITNESS 1:   In – okay in al l  of  those places that  I  have 

ment ioned above.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   Were these meet ings 

recorded in Mr Molefe’s diary? 

WITNESS 1:   No they were not  recorded in Mr Molefe ’s  

diary.  

ADV PRETORIUS SC:   Why not ,  do you know? 20 

WITNESS 1:   I  have no idea.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   In paragraph 20 you set  out  in 

a table a summary of  logbook entr ies.  Before we go to the 

logbook copies at tached i f  we could just  go through the table 

that  appears on page 8 and 9 as wel l  as on page 10.   What  
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happened on the 18 July 2011? 

WITNESS 1:   On the 18 July 2011 we vis i ted Saxonwold 

where the Gupta’s  used to stay.  

ADV PRETORIUS SC:   Right  and the t ime of  arr ival  and t ime 

of  departure where is that  informat ion recorded? 

WITNESS 1:   I t  is  recorded on my logbook.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   We are not  going to deal  

wi th every copy but  I  wi l l  ask you quest ions at  the end of  

your evidence in  regard to the table.   When you say 

Saxonwold what do you mean by that? 10 

WITNESS 1:   I t  is  the residence where the Gupta’ l ived.  

ADV PRETORIUS SC:   In Saxonwold? 

WITNESS 1:   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   And on the 19 Ju ly 2011 

what happened? 

WITNESS 1:   On the 19 July 2011 we also vis i ted the 

Gupta ’s.  

ADV PRETORIUS SC:   Where? 

WITNESS 1:   In Saxon.  

ADV PRETORIUS SC:   In Saxon? 20 

WITNESS 1:   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   Is that  the correct  descr ip t ion – 

Saxon? 

WITNESS 1:   Yes.  

CHAIRPERSON:   What does Saxon refer to?  Is i t  a place 
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d i fferent  f rom Saxonwold or? 

WITNESS 1:   No,  no i t  is not  i t  is the same place as 

Saxonwold.  

CHAIRPERSON:   Oh.  

ADV PRETORIUS SC:   Thank you.   So i t  is  not  a  correct  

descr ipt ion of  the suburb is i t?  The correct  descr ipt ion as I  

understand and you say you that  la ter is Saxonwold.  

WITNESS 1:   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes okay.   And are the t imes there 

t imes ext racted f rom your logbook? 10 

WITNESS 1:   Yes they are.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight  on the – over the page p lease 

on the 29 July 2011 what happened? 

WITNESS 1:   On the 29 July 2011 we v is i ted the Gupta 

res idence again.  

ADV PRETORIUS SC:   When you say we vis i ted in re lat ion 

to a l l  these vis i ts who vis i ted? 

WITNESS 1:   I t  is my – I  was dr iv ing – I  t ransported Mr 

Molefe.  

ADV PRETORIUS SC:   Mr Molefe okay and are the t imes 20 

then on page 9 Transnet 1 page 9 in  the top of  the column 

adjacent  to the entry 29 July wi th the f i rst  entry 29 July are 

those also extracted f rom your logbook? 

WITNESS 1:   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   And the next  entry 29 July 2011? 
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CHAIRPERSON:   Hang on,  hand on one second Mr 

Pretor ius.   I  do not  th ink for the record we have indicated 

that  when i t  comes to page numbers you wi l l  be referr ing to  

the black numbers on the top lef t  corner.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes.   For the record.  

CHAIRPERSON:   Ja.  

ADV PRETORIUS SC:   That  is  correct  we wi l l  refer  to the 

black numbers in  the top lef t -hand corner.   The wi tness is  

aware of  that  though.  

CHAIRPERSON:   Yes.   I t  is just  that  in the meant ime when 10 

you were saying page 9 I  was looking al l  over because I  d id 

not  see the black numbers.  

ADV PRETORIUS SC:   Okay Chai r.   Yes apparent ly,  I  am 

aware of  the fact  that  those must real ly be on the r ight-hand 

side but  we did not  have t ime to do i t  here.  

CHAIRPERSON:   Ja,  no,  no that  is f ine.   I t  is just  that  for the 

reader of  the t ranscr ipt  later.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes.  

CHAIRPERSON:   I t  is important  to always say i t  at  the 

beginning of  the day or ja.  20 

ADV PRETORIUS SC:   No,  no point  taken Chai r.   The 

second witness number 1 the second 29 July ent ry what  

happened on that  day? 

WITNESS 1:   On that  day on the 29t h we vis i ted Michael  

Angelo the hote l  in Sandton.  
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ADV PRETORIUS SC:   Right  and the t imes related to that  

v is i t  are they a lso extracted f rom your logbook records? 

WITNESS 1:   That  is correct .  

CHAIRPERSON:   Yes wel l  we wi l l  go to a logbook as an 

example in due course.   When you say we vis i ted,  who 

visi ted? 

WITNESS 1:   I  t ransported Mr Molefe.  

CHAIRPERSON:   Right .  

WITNESS 1:   To Michael  Angelo Hotel .  

ADV PRETORIUS SC:   Yes.   On the 3 August  2011 what  10 

happened? 

WITNESS 1:   I  t ransported Mr Molefe to the Gupta 

res idence.  

ADV PRETORIUS SC:   Again,  in Saxonwold? 

WITNESS 1:   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   And are the t imes there ref lected in 

the logbook? 

WITNESS 1:   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   On the 24 August  2011? 

WITNESS 1:   We visi ted Saxonwold.   I  t ransported Mr Molefe 20 

to Saxonwold.  

ADV PRETORIUS SC:   And again,  the t imes are ref lected in  

the logbook? 

WITNESS 1:   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   On the 14 September 2011 what 
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happened? 

WITNESS 1:   I  t ransported Mr Molefe to Saxonwold.  

ADV PRETORIUS SC:   At  the t imes ref lected in the logbook 

and in the table,  is that  correct? 

WITNESS 1:   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   What happened on the 19 October 

2011? 

WITNESS 1:   On the 19 October 2011 I  t ransported Mr 

Molefe to Saxonwold number 26.  

ADV PRETORIUS SC:   Is that  a d i fferent  address f rom the 10 

other addresses? 

WITNESS 1:   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   And the t imes ref lected there – where 

are they recorded? 

WITNESS 1:   Yes they are.   Yes they are correct .  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   As recorded in the logbook? 

WITNESS 1:   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   On the 9 November 2011 

CHAIRPERSON:   I  am sorry Mr Pretor ius I  may have missed 

this i f  you deal t  wi th i t .   Witness number 1 when in th is table 20 

you indicate that  – you indicate Saxonwold.   Do you know 

the owners of  the res idence or house that  you are referr ing 

to?  And i f  you do? 

WITNESS 1:   That  – correct  Chai r  I  know.  

CHAIRPERSON:   Ja.   Whose house was that? 
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WITNESS 1:   I t  was for the Gupta brothers.  

CHAIRPERSON:   Yes.   So whenever in th is table you refer to 

Saxonwold are you referr ing to that  house? 

WITNESS 1:   That  is correct  Chai r.  

CHAIRPERSON:   And where you say Saxon number 26 is 

that  another house of  theirs or is that  another house in  

Saxonwold that  does not  refer to them? 

WITNESS 1:   I t  was thei r  – i t  was thei r  other house in 

Saxonwold.  

CHAIRPERSON:   Okay a lr ight .  10 

ADV PRETORIUS SC:   On the 9 November 2011 what 

happened? 

WITNESS 1:   On the 9 November 2011 I  t ransported Mr 

Molefe to Sandton Michael  Angelo Hotel .  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   And the relevant  t imes in the 

table are they extracted f rom your logbook? 

WITNESS 1:   That  is correct  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   And on the 24 November 2011 

what happened? 

WITNESS 1:   On the 24 November 2011 I  t ransported Mr 20 

Molefe to Mel rose Arch Hotel .  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight  is  that  Melrose Ark or  Melrose 

Arch? 

WITNESS 1:   Sorry i t  is Mel rose Arch.  

ADV PRETORIUS SC:   Sorry you did not  come through 
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there.   I t  is what p lace? 

WITNESS 1:   I t  is  Mel rose Arch.  

ADV PRETORIUS SC:   Mel rose Arch.  

WITNESS 1:   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   And again,  the t imes ref lected there 

on the table are they ext racted f rom your logbook? 

WITNESS 1:   That  is correct  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   On the 21 February 2012 what 

happened? 

WITNESS 1:   In February 21s t  2012 I  t ransported Mr Molefe 10 

to Saxonwold at  the Gupta residence.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   And the t imes ref lected there 

in the table are those also ext racted f rom your logbook? 

WITNESS 1:   That  is correct  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   Over the page 12 March 2012.  

WITNESS 1:   Yes Chair  I  am on that  page.  

ADV PRETORIUS SC:   Where did you go and wi th whom? 

WITNESS 1:   I  t ransported Mr Molefe to Midrand,  Sahara 

off ices.  

ADV PRETORIUS SC:   Do you know those off ices? 20 

WITNESS 1:   Yes I  know those off ices.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   You descr ibe them as Midrand 

Sahara,  is that… 

WITNESS 1:   Yes they – yes they were owned by the 

Gupta ’s.  
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ADV PRETORIUS SC:   Right .    

WITNESS 1:   Chair.  

CHAIRPERSON:   So is i t  Sahara at  Midrand or in Midrand?  

Midrand is just  to descr ibe the p lace where they are 

al located,  is that  r ight? 

WITNESS 1:   Yes i t  is the area of  the off ices.  

CHAIRPERSON:   Yes.   I t  is not  part  of  the name of  the 

premises? 

WITNESS 1:   I t  was cal led Sahara Computers.  

CHAIRPERSON:   Yes so what I  mean is al though you wrote 10 

here Midrand Sahara Midrand was not  part  of  the name of  

the off ices,  is that  r ight? 

WITNESS 1:   No,  no Midrand is the area i t  is not  part  of  

Sahara off ices.  

CHAIRPERSON:   Yes.   Okay.  

ADV PRETORIUS SC:   Then on the 28 May 2012 what  

happened? 

WITNESS 1:   on the 28 May 2012 we vis i ted – I  t ransported 

Mr Molefe to Saxonwold.  

ADV PRETORIUS SC:   Again,  the Gupta residence? 20 

WITNESS 1:   That  is correct  yes.  

ADV PRETORIUS SC:   You say so later  but  we wi l l  get  there.   

And the t imes there ref lected are they an accurate extract  

f rom your logbook? 

WITNESS 1:   That  is correct .  



13 AUGUST 2020 – DAY 250 
 

Page 34 of 152 
 

ADV PRETORIUS SC:   On the 5 September 2012 what  

happened? 

WITNESS 1:   I  t ransported Mr Molefe to Saxonwold to the 

Gupta residence.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   Mr Molefe? 

WITNESS 1:   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   Right  and then on the – at  the t imes 

ref lected in the table do they coincide wi th the t imes in your 

logbook? 

WITNESS 1:   That  is correct .  10 

ADV PRETORIUS SC:   And f ina l ly,  on the 12 September 

2012 what happened? 

WITNESS 1:   On the 12 September I  t ransported Mr Molefe 

to Saxonwold to the Gupta residence.  

ADV PRETORIUS SC:   At  the t imes there ref lected? 

WITNESS 1:   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   Right  you do make a note in your 

aff idavi t  where you say Saxonwold,  Saxon, Saxonwold one 

word,  Saxon number 26 and Saxon number 1 are references 

to the Gupta residence at  Saxonwold Johannesburg.   Saxon 20 

number 1 what address is that? 

WITNESS 1:   I t  is  number 1 where the Gupta residence was.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .  And you say there Michael  

Angelo and Sandton Michael  Angelo are references to the 

Michael  Angelo Hotel  in Sandton Johannesburg? 
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WITNESS 1:   That  is correct  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   You also say Mel rose Arch Hotel  

refers to the Protea Hotel  Fire  and Ice Hotel  in Melrose Arch 

Johannesburg? 

WITNESS 1:   That  is correct  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   And Midrand Sahara you say refers to  

the off ices of  Sahara Computers Pty Limited in Midrand 

Johannesburg,  correct? 

WITNESS 1:   That  is correct  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   Af ter September 2012 d id you have 10 

any other occasion to t ransport  Mr Molefe to the Gupta 

Saxonwold residence? 

WITNESS 1:   No,  no because we – I  had another co l league 

jo ined to come and help me because the hours were very 

long for me so I  had to request  another [ ind ist inct  00:24:44]  

to come and help me.  

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   This tab le that  appears on 

pages 8 to 10 have you checked the informat ion on this table 

wi th the records in your  logbook which are annexed to the – 

to your aff idavi t?  20 

WITNESS 1:   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   So by – just  by way of  example – and 

before we go there to one by way of  example is the 

informat ion in  th is  table ref lected accurately as ext racts f rom 

your logbook? 
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WITNESS 1:   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   The documents at  W1 number 1 to  

W1 number 15 what are those documents?  I f  you could just  

have a look at  them, check them please? 

WITNESS 1:   Yes I  have opened that  is the logbook.  

ADV PRETORIUS SC:   And are those the logbook extracts or  

pages referred to in the table? 

WITNESS 1:   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   For example i f  we go to page 26 

which is W1 02 – annexure W1 02 that  is the last  entry on 10 

page 8.    

WITNESS 1 :   Yes,  page 26 [distort ion present ]  I  am on page 

26.  

ADV PRETORIUS SC:   You are on page 26? 

WITNESS 1 :   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   Which is the entry that  is relevant  for 

your evidence? 

WITNESS 1 :   The entry,  i t  is  okay.   Is. . .  okay.   The 

19t h of  July 2011,  I  t ransported Mr Molefe to Saxon World 

wi th car regist rat ion number BH 58 HH(?) GP.  That  was 315 20 

Mercedes-Benz.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   And the t imes,  they are not  

very clear.   Are those in the r ight -hand columns? 

WITNESS 1 :   They are.   They are clear.   We arr ived at  the 

Guptas at  18:00 and we lef t  at  18:40.  



13 AUGUST 2020 – DAY 250 
 

Page 37 of 152 
 

ADV PRETORIUS SC:   So you would leave the previous 

dest inat ion and you would arr ive at  18:00 i f  that  is the r ight-

hand column next  to the name Saxon.  

WITNESS 1 :   Next  to . . . [ intervenes]   

ADV PRETORIUS SC:   And then you would leave at  18:40,  

which is the t ime you would start  dr iv ing and that  is in the 

fourth l ine.   Is that  r ight? 

WITNESS 1 :   That  is correct ,  yes.  

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   So you say you have 

checked al l  the entr ies on this  table wi th the entr ies in your  10 

log. . .  they coincide.   And i t  is an accurate record in the table 

as ref lected in the logbook? 

WITNESS 1 :   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   I f  we move to paragraph 23 of  your  

aff idavi t .   Did Mr Molefe tel l  you anything about the t r ips to  

the Gupta residence? 

WITNESS 1 :   Paragraph 23? 

ADV PRETORIUS SC:   Yes.  

WITNESS 1 :   Can you repeat your quest ion Chai r? 

ADV PRETORIUS SC:   Did Mr Molefe tel l  you why you were 20 

going to the Gupta’s residence or why he was going to the 

Gupta ’s residence? 

WITNESS 1 :   No,  no,  no.   He d id not  te l l  me.  

ADV PRETORIUS SC:   Did he ment ion any names? 

WITNESS 1 :   He only ment ioned the name of  a person that  
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he was going to [d istort ion present ]  there because we on our 

arr ival  at  the main gate,  the securi ty off icers would ask me 

who are we vis i t ing.   Then Mr Molefe wi l l  just  te l l  them that  

we are here to see Ajay.  

ADV PRETORIUS SC:   Is that  Ajay? 

WITNESS 1 :   He never to ld me why? 

ADV PRETORIUS SC:   [ laughs]   Sorry,  the connect ion is not  

very good.   When you say AJ,  can you spel l  i t  p lease? 

WITNESS 1 :   Yes,  i t  is Alpha . . . [ indist inct ]  Alpha Yankee.  I t  

is A-J-A-Y.  10 

ADV PRETORIUS SC:   Thank you.   How long did these vis i ts 

last ,  the vis i ts to Saxon Wor ld? 

WITNESS 1 :   Between 20-minutes and 45-minutes.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   And then,  in relat ion to the 

off ices of  Sahara Computers,  did you come to learn who Mr 

Molefe was vis i t ing? 

WITNESS 1 :   Yes,  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   Who was he vis i t ing? 

WITNESS 1 :   He was vis i t ing Mr Ajay Gupta.  

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   And what would happen at  20 

the hotels to which you t ransported Mr Molefe? 

WITNESS 1 :   At  the hotels. . .  as the CPO, we wi l l  look for the 

parking f i rst .   Parking the vehicle and then I  wi l l  escort  h im 

to the restaurant .  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   So he would vis i t  at  the 
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restaurants,  would he? 

WITNESS 1 :   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   You detai l  some occasions later  in 

your evidence.   Now in paragraph 26,  you say that :  

“When Mr Molefe vis i ted the Gupta residence,  he 

somet imes carr ied something wi th him.. . ”  

 What was that? 

WITNESS 1 :   Mr Molefe would be carrying a l ight-brown 

leather backpack,  a bag.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   Would you look at  page 55,  10 

please?  Annexure WU1(16)? 

WITNESS 1 :   [No audible reply]   

ADV PRETORIUS SC:   Where did you get  th is picture f rom?  

I t  is a picture of  what appears to be a backpack but  i t  is not  

in colour.  

WITNESS 1 :   I  downloaded i t .   I  Googled i t  and downloaded 

i t .  

ADV PRETORIUS SC:   You downloaded i t  f rom the internet? 

WITNESS 1 :   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   And . . . [ intervenes]   20 

WITNESS 1 :   Yes,  that  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   How does that  relate to the backpack 

you have descr ibed in paragraph 26 of  your statement? 

WITNESS 1 :   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   How does i t . . .  what  is i t  
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. . . [ intervenes]   

WITNESS 1 :   I t  is the same as that  one.  

ADV PRETORIUS SC:   So you say the picture is the same as 

the picture that . . .  of  the. . .  the pic ture of  the backpack on 

page 55 . . . [ intervenes]   

WITNESS 1 :   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   . . .shows the same backpack or a 

simi lar backpack to the backpack that  Mr Molefe used to 

carry wi th him to the Gupta residence? 

WITNESS 1 :   That  is correct .  10 

ADV PRETORIUS SC:   What colour was the backpack 

because on page 55,  i t  is not  in colour but  i t  looks black.   Is  

that  correct? 

WITNESS 1 :   Yes,  i t  was l ight -brown. 

ADV PRETORIUS SC:   L ight -brown.  Okay.  

WITNESS 1 :   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   Were there occasions when Mr 

Molefe would go to the Gupta res idence without  his  leather 

backpack? 

WITNESS 1 :   Yes.  20 

ADV PRETORIUS SC:   What would happen on these 

occasions? 

WITNESS 1 :   [d istort ion present ]  to go in wi thout  his 

backpack but  when we leave and we wi l l  just . . .  he wi l l  come 

with a brown spor ts bag.  
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ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   And could you tel l  f rom the 

look of  the bag whether i t  was f i l led wi th anything or  whether  

i t  was empty? 

WITNESS 1 :   I  would not  know exact ly what the content  was 

but  the bag was f i l led up wi th something.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   What happened on the 

18t h of  January 2012? 

WITNESS 1 :   On the 18t h of  January 2012, Mr Molefe 

instructed me to del iver a bag to Mr Ajay at  Safa. . .  sorry,  at  

Sahara Computer Off ices in Midrand.  10 

ADV PRETORIUS SC:   Did you do that? 

WITNESS 1 :   [No audible reply]   

ADV PRETORIUS SC:   Is. . .  can you hear me Witness 1? 

WITNESS 1 :   Yes,  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   Did you do that?  Did you 

. . . [ intervenes]   

WITNESS 1 :   Yes,  I  d id that .   I  del ivered the bag to Mr Ajay.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .    

CHAIRPERSON:   The bag that  you del ivered that  day,  was i t  

the same as the bag that  we have seen at  page 55 or  was i t  20 

di fferent? 

WITNESS 1 :   I t  was not .   I t  [d istort ion present ]  

CHAIRPERSON:   I t  was not  the same? 

WITNESS 1 :   No, .  

CHAIRPERSON:   Oh.   How was that  one?  Are you able to  
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descr ibe i t?  Or is  there a picture of  i t?  

WITNESS 1 :   I t  was a leather bag but  i t  was a b i t  dark-

brown.  I t  was not  a l ight-brown bag.   I t  was l ike. . .  i t  was 

[distort ion present ]  

ADV PRETORIUS SC:   Can you go to page 58,  please? 

WITNESS 1 :   Yes.   Chai r,  I  am on page 58.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes,  do you see the picture on page 

58? 

WITNESS 1 :   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   What  is depicted there?  What do we 10 

see there on page 58? 

WITNESS 1 :   I t  is a leather l ight -brown.. .  i t  is a leather 

brown bag.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .  

WITNESS 1 :   The same as the bag as Mr Molefe used to 

somet imes come out  when he [d istort ion present ]  of  the 

Guptas.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .    

CHAIRPERSON:   Was the bag that  he gave you to del iver to  

Mr Ajay Gupta simi lar to the one at  page 58? 20 

WITNESS 1 :   Yes.  

CHAIRPERSON:   Okay.  

WITNESS 1 :   And the [distort ion present ]  

CHAIRPERSON:   Just  repeat  that .  

WITNESS 1 :   I  am saying,  even the sides is s imi lar.  
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CHAIRPERSON:   Even the sides were simi lar.  

WITNESS 1 :   Yes,  yes.  

CHAIRPERSON:   Oh,  okay.  

ADV PRETORIUS SC:   I f  you look at  page 60,  please.   Then 

we are looking at  the black numbers.  

WITNESS 1 :   I  am at  page 60 Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes.   You see there is an ext ract  f rom 

a logbook what appears to be an extract  f rom a logbook? 

WITNESS 1 :   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   Do you recognise this page? 10 

WITNESS 1 :   Yes,  I  recognise.  

ADV PRETORIUS SC:   What entry is relevant  to the 

evidence you are g iving now in  relat ion to the 

18t h of  January 2012? 

WITNESS 1 :   On my log sheet ,  I  recorded that  I  del ivered the 

bag at  Midrand at  Sahara off ices.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes.   The last  entry on the page 

against  the date 18t h of  January 2012,  says Midrand Sahara 

as the dest inat ion.  

WITNESS 1 :   Yes.  20 

ADV PRETORIUS SC:   Is that  correct? 

WITNESS 1 :   Yes,  that  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   And then i t  says,  “ reason for use”  

and the entry there appears to be to del iver a bag.   Do you 

see that? 
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WITNESS 1 :   That  is one.   That  is  correct .   Yes,  I  can see 

that .   

ADV PRETORIUS SC:   And the other detai ls,  what are they? 

WITNESS 1 :   On the same page? 

ADV PRETORIUS SC:   Yes,  just  st ra ight  along that  l ine.  

WITNESS 1 :   Oh,  the other detai l . . .  okay the other detai ls.   I  

went  to. . .  okay,  to Centur ion Standard Bank to co l lect  his 

fuel  card.   I  was instructed by him to go and col lect  his fuel  

card.  

ADV PRETORIUS SC:   Oh.   No,  i t  is  . . . [ intervenes]   10 

WITNESS 1 :   I t  is [d istort ion present ]  ent ry of  Midrand 

Sahara . . . [ intervenes]   

ADV PRETORIUS SC:   Right .  

WITNESS 1 :   . . .at  the back(?) [d istort ion present ]  

ADV PRETORIUS SC:   Okay and then the last  ent ry,  

18t h of  January 2012,  Midrand Sahara to del iver a bag.   The 

number 31337, what is that? 

WITNESS 1 :   Are the ki lometres [distort ion present ]  that  I  

was using.   On my arr ival ,  that  was the ki lometres 

. . . [ indist inct ]  [d istort ion present ]  20 

ADV PRETORIUS SC:   Okay.   And then the t ime? 

WITNESS 1 :   The t ime of  arr ival  was 11. . .  was 11:13.   I  lef t  

Centur ion the Standard Bank at  10:50 and arr ived in Sahara 

Computers in Midrand at  11;13.  

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   So those t imes ref lect  the 
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t ime of  the t r ip in quest ion.   Is that  correct? 

WITNESS 1 :   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   Did you ever meet Mr Ajay 

Gupta at  any other place or on any other occasion that  you 

recal l?  

WITNESS 1 :   Yes,  I  d id meet wi th  him in 2012 at  the ANC 

Conference in Bloemfontein.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   You see him there,  did  you? 

WITNESS 1 :   Yes,  I  saw him there.  

ADV PRETORIUS SC:   Who was he wi th? 10 

WITNESS 1 :   He was mister. . .  he was wi th Mr Br ian Molefe.  

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   I f  you would go to page 62,  

please? 

WITNESS 1 :   I  am on page 62 Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   Who is the person in that  

photograph? 

WITNESS 1 :   The person on the photograph is  Mr Ajay 

Gupta.  

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   During your vis i ts to  the 

Gupta residence,  did you see any other members of  the 20 

execut ive . . . [ intervenes]   

CHAIRPERSON:   I  am sorry Mr Pretor ius.   Witness 1,  a lot  

of  people have said that  they could not  te l l  the one brother  

f rom another among the Gupta brothers,  especial ly Mr A jay 

Gupta and,  I  th ink,  Mr Atul  Gupta.   Are you certain that  the 
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p icture at  page 62 is a picture of  Mr Ajay Gupta and not  Atul  

Gupta? 

WITNESS 1 :   I  am def in i te ly sure Chai r.  

CHAIRPERSON:   Okay a lr ight .  

ADV PRETORIUS SC:   On the occasions that  you drove Mr 

Molefe to the Gupta residence,  did you recognise any other 

government off ic ia ls or members of  the execut ive there? 

WITNESS 1 :   Yes,  I  have met  wi th the former Publ ic 

Enterpr ise Minister,  Malusi  Gigaba.  I  have seen him at  the 

Gupta residence one day.   And the other gent leman 10 

. . . [ intervenes]   

ADV PRETORIUS SC:   Anyone else? 

WITNESS 1 :   [No audible reply]   

ADV PRETORIUS SC:   Anyone else? 

WITNESS 1 :   Can you repeat?  And . . . [ intervenes]   

ADV PRETORIUS SC:   Did you see anybody else there 

besides Mr Gigaba? 

WITNESS 1 :   I t  was Mr Siyabonga Mhlango.  

ADV PRETORIUS SC:   Mhlango?  Yes.   Al r ight .  

CHAIRPERSON:   I  am sorry.   Mr Siyabonga who? 20 

WITNESS 1 :   Mhlango.  

CHAIRPERSON:   Okay.  

ADV PRETORIUS SC:   I f  one goes on then in your statement  

to paragraph 32,  you descr ibe an incident  that  happened in  

or near the main boardroom at  the Carl ton Cent re.   Is that  
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the main Transnet  boardroom? 

WITNESS 1 :   Yes,  the boardroom is on the 49t h f loor.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   What happened on that  

occasion that  you descr ibed in paragraph 32 and fo l lowing.  

WITNESS 1 :   there was a meet ing at  the boardroom and my 

pr incipal  . . . [ intervenes]   

CHAIRPERSON:   Sorry,  d id you say paragraph 32 or 42?   

ADV PRETORIUS SC:   [No audible reply]   

CHAIRPERSON:   Mr Pretor ius? 

ADV PRETORIUS SC:   Yes,  32.  10 

CHAIRPERSON:   32.   Okay al r ight .  

ADV PRETORIUS SC:   Did I  say 42? 

CHAIRPERSON:   Okay.  

ADV PRETORIUS SC:   32.  

CHAIRPERSON:   Cont inue Witness 1.  

ADV PRETORIUS SC:   What happened on that  occasion 

Witness 1? 

WITNESS 1 :   Okay.   Usual ly when there are meet ings in the 

. . .  on the 49t h f loor in the big boardroom, I  would posi t ion 

mysel f  next  to the door so that  I  stop anyone who can come 20 

in and interrupt  the meet ings.  

 Whi le I  was standing there,  Mr Molefe just  came to me at  

the board to say,  “No,  look.   Go to my bag and go and col lect  

my cel l  phone in my bag in the off ice”.    

 As instructed [distort ion present ]  h is off ice 
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. . . [ intervenes]   

CHAIRPERSON:   This was at  the Carl ton Centre or where 

was i t?  

WITNESS 1 :   I t  was in the Carl ton Centre.   Yes,  Chai r.  

CHAIRPERSON:   Okay.   Cont inue.  

WITNESS 1 :   I  went  as inst ructed to go and col lect  the cel l  

phone.  When I  opened his l ight-brown leather backpack to  

take out  a cel l  phone, I  was surpr ised to see the bag that  

was more hal f  wi th the bundles of  two hundred notes.   I  then 

. . . [ intervenes]   10 

ADV PRETORIUS SC:   With R 200,00 notes? 

WITNESS 1 :   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .  

WITNESS 1 :   I  then cal led his PA [distort ion present ]  PA and 

showed her the cash in the bag and said. . .  I  just  sa id:   

“Look,  you should make sure that  nobody comes in here 

because should something get . . .  should this money get  lost ,  

i t  wi l l  be me and you who wi l l  have to be answerable.   So 

just  make sure”.   I  cal led the PA.  The PA came and then I  

showed her the money.  20 

ADV PRETORIUS SC:   Right .   The l ight-brown leather 

backpack that  you refer to . . . [ intervenes]   

WITNESS 1 :   Yes? 

ADV PRETORIUS SC:   . . . is that  the same backpack that  you 

ment ioned earl ier  as a l ight -brown leather backpack or a 
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d i fferent  one? 

WITNESS 1 :   I t  is the same one.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .  

CHAIRPERSON:     You ment ion  in  paragraph 32 about  how 

much money you  saw there  in  re la t ion  to  the  s ize  o f  the 

bag.   Do you want  to  te l l  me exact ly  how much?  Not  in  

te rms o f  what  the  amount  was but  how much money  was in  

the  bag tha t  you saw?  You do say  in  paragraph 2 .  

WITNESS 1:    D i f f i cu l t  fo r  me to  say –  to  g i ve  you the  

exact  amount  bu t  …[ in tervenes]  10 

CHAIRPERSON:    No,  no ,  no ,  I  am not  say ing  say the  

amount .  

WITNESS 1 :    I t  was …[ in tervenes ]  

CHAIRPERSON:    Was i t  l i ke  a  quar te r  in  the  bag ,  was i t  

fu l l ,  was i t  ha l f  in  the  bag?  Are  you ab le  to  …[ in tervenes]  

WITNESS 1 :    I t  was ha l f .  

CHAIRPERSON:    H ’m? 

WITNESS 1 :    I t  was ha l f  a  bag,  Cha i r.  

CHAIRPERSON:    And the  bag we  are  ta l k ing  abou t  i s  the  

lea the r  backpack s im i la r  one tha t  we saw ear l ie r  on ,  i s  tha t  20 

r igh t?  

WITNESS 1 :    That  i s  cor rec t .   

CHAIRPERSON:    And when you  saw th is  money  on the  

day was tha t  s t i l l  c lose  to  the  day when Mr  Mole fe  had 

ins t ruc ted  you to  de l i ver  a  bag to  Mr  A jay  Gupta  or  th is  
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was a  comple te l y  d i f fe ren t  day,  on  another  day,  i f  some 

o ther  t ime?  

WITNESS 1:    I t  was a  d i f fe ren t  day,  I  cannot  ca l l  the 

per iod  how fa r  was tha t .  

CHAIRPERSON:    Oh,  okay.  

WITNESS 1 :    Bu t  a  d i f fe ren t  day,  yes .  

CHAIRPERSON:    Ja ,  okay.  

ADV PRETORIUS SC:    Jus t  to  ass is t  the  Cha i r ,  i f  you  

were  to  take  those 200 notes  ou t  o f  the  bag and put  them 

on a  tab le  w i thou t  f la t ten ing  the  p i le  a t  a l l ,  how h igh  wou ld  10 

tha t  p i le  be?  You can jus t  te l l  me in  cent imet res ,  more  or  

less .  

WITNESS 1 :    I  wou ld  say 30  cent imet res .  

ADV PRETORIUS SC:    20  cent ime t res .  

WITNESS 1 :    30 ,  yes .  

ADV PRETORIUS SC:    30?   

WITNESS 1 :    Yes,  30 ,  30 .  

ADV PRETORIUS SC:    Okay.   And the  backpack you are  

re fer r i ng  to ,  tha t  i s  the  same backpack tha t  you re fer red  to  

in  paragraph 26,  am I  cor rec t?  20 

WITNESS 1 :    That  i s  cor rec t .  

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t ,  the  one dep ic ted  on  page  

55.  

CHAIRPERSON:    Not  26 ,  ja .   Page 55,  w i tness 1 ,  i s  tha t  

the  type o f  bag tha t  had the  money tha t  you saw on tha t  
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day?  

WITNESS 1 :    Yes,  Cha i r.  

CHAIRPERSON:    Okay.  

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t .   D id  Mr  Mole fe  re tu rn  f rom 

the  meet ing  a t  any s tage on th is  day and d id  you speak to  

h im?  

WITNESS 1:    Yes,  Cha i r,  upon h i s  re tu rn  f rom the  

meet ing ,  when he got  in to  h is  o f f i ce ,  I  approached h im  

about  the  fac t  tha t  he  was ca r ry ing  tha t  backpack I  

cons idered a  sa fe ty  r i sk  fo r  bo th  o f  us .  10 

CHAIRPERSON:    D id  you say you  approached h im? 

WITNESS 1 :    Yes,  I  asked h im about  the  o ther  cash 

…[ in tervenes]  

CHAIRPERSON:    Oh,  okay.  

WITNESS 1 :    I  sa id  i t  i s  –  ja ,  i t  i s  r i sky  fo r  h im to  t rave l  

w i th  tha t  k ind  o f  money,  i t  i s  r i sky  fo r  bo th  o f  us .   Mr 

Mole fe  was v is ib ly  upset ,  so r ry  …[ in tervenes]  

CHAIRPERSON:    Sor ry,  he  was?  

WITNESS 1 :    He  was …[ in tervenes]  

CHAIRPERSON:    I  am sor ry  Wi tness 1 ,  you approached 20 

Mr  Mole fe  because you were  concerned about  the  amount  

o f  cash tha t  you had seen in  the  bag,  i s  tha t  r igh t?  

WITNESS 1 :    Yes and ou r  sa fe ty,  yes .  

CHAIRPERSON:    Because you thought  i t  posed a  th rea t  to  

the  sa fe t y  o f  bo th  o f  you.  
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WITNESS 1 :    Yes,  yes .  

CHAIRPERSON:    And what  d id  you say to  h im when you  

approached h im? 

WITNESS 1:    I  jus t  sa id  I  no t iced tha t  there  is  money in  

your  bag when you asked me to  go  and co l lec t  your  

[ ind is t inc t  –  jump in  record ing ]  and I  sa id  I  th ink  i t  i s  a  

secur i t y  r i sk  to  car ry  such amoun t  because i f  we were  to  

s topped a t  may the  road b lock  maybe,  you know,  the  cops 

w i l l  ask  us  abou t  th is  and then a lso  i t  i s  a  secur i t y  r i sk  

because maybe where  you got  i t  f rom,  i f  you  got  i t  f rom the  10 

bank,  you w i l l  never  know,  you might  be  marked,  someone  

one to  rob  us ,  then tha t  pu ts  ou r  l i fe  a t  r i sk  and  he was 

very  upset  w i th  my comment .  

ADV PRETORIUS SC:    D id  he  say  anyth ing  to  you?  

WITNESS 1 :    Yes,  he  sa id  i t  i s  none o f  my bus iness what  

i s  in  h is  bag.  

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t .   D id  you ever  have 

occas ion  to  run  er rands on beha l f  o f  Mr  Mole fe  to  the 

banks?  

WITNESS 1 :    Yes,  yes ,  I  depos i t  money fo r  h im a t  ABSA 20 

bank,  a t  the  Car l ton ,  Nedbank and S tandard  Bank  a t  the 

Car l ton  Cent re  in  var ious accounts .  

ADV PRETORIUS SC:    And d id  these t r ips  to  the  bank 

invo l ve  s im i la r  da tes  in  the  month?  

WITNESS 1:    Yes,  usua l l y  I  wou ld  make depos i ts  be tween  
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the  28 t h  o f  the  month  and the  –  be tween the  28 t h  and the  

5 t h .  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t .   And what  d id  you depos i t?   

Cheques or  cash? 

WITNESS 1 :    No ,  I  used to  depos i t  cash.  

ADV PRETORIUS SC:    Sor ry,  what  d id  you depos i t?  

WITNESS 1 :    Cash.  

ADV PRETORIUS SC:    Cash.  

WITNESS 1 :    No t  –  yes.  

ADV PRETORIUS SC:    And  the  amounts  tha t  you 10 

depos i ted ,  what  d id  they amount  to ,  what  were  they?  

WITNESS 1:    The amounts  were  be tween 5  000 and 20  

grand.  

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t ,  and who gave you the  

money?  

WITNESS 1:    A t  t imes you w i l l  hand over  the  money to  h is  

PA and ask the  PA to  g ive  me the  money and  go and  

depos i t  to  the  bank but  a lso  a t  t imes he w i l l  ca l l  me and  

say jus t  come th rough,  take  th is  money and go and depos i t  

in  the  bank fo r  me.  20 

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t .   Now pr io r  t o  your  g iv ing  

ev idence,  have you ever  been th rea tened? 

WITNESS 1 :    Yes,  I  have.  

ADV PRETORIUS SC:    On page 13 you descr ibe  what  i s  

ca l led  the  f i rs t  th rea t .   Te l l  the  Cha i r  about  tha t  p lease? 
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WITNESS 1:    Yes.   I  rece ived on  Monday 9  June 2019 a t  

21 .20 ,  I  rece ived a  th rea t ,  a  message on my o f f i c ia l  phone.  

ADV PRETORIUS SC:    Sor ry,  be fore  you go the re .   Go 

back to  page 13 p lease?  Are  you a t  page 13? 

WITNESS 1 :    That  i s  cor rec t .  

ADV PRETORIUS SC:    And under  the  head ing :   F i rs t  

Threat  you desc r ibe  an  inc ident  tha t  happened  dur ing  

2018.    

WITNESS 1 :    That  i s  cor rec t ,  Cha i r,  tha t  i s  cor rec t .  

ADV PRETORIUS SC:    Jus t  very  br ie f l y,  what  d id  you do  10 

a t  the  t ime o f  the  inc ident  o r  what  had you jus t  done a t  the  

t ime o f  the  inc ident?  

WITNESS 1 :    I t  was a f te r  I  was in te rv iewed  by  the 

invest iga to rs  f rom Fundudz i  Forens ic  Serv ices .  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t  you were  in te rv iewed by  

Fundudz i  Fo rens ic  Serv ices  and what  happened a f te r  tha t?  

WITNESS 1:     A f te r  tha t  I  rece ived a  te lephone ca l l  and a  

male  w i th  an  A f r i can accent  –  I  rece ived a  ca l l  on  Transnet  

ce l lu la r  phone.   He s ta ted :   We know where  you l i ve .   And  

then he dropped the  phone.  20 

ADV PRETORIUS SC:    D id  you approach Fundudz i  

Forens ic  Serv ices  to  ask  them whethe r  they had to ld  

anyone tha t  you had been in te rv iewed by  them? 

WITNESS 1 :    Yes,  I  d id .  

ADV PRETORIUS SC:    And what  were  you to ld?  
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WITNESS 1 :    The invest iga tor  sa id  he  has never  shared 

my s ta tement  o r  my meet ings w i th  anyone.  

ADV PRETORIUS SC:    D id  tha t  par t i cu la r  mat te r  end  

there?  

WITNESS 1 :    That  i s  cor rec t .  

ADV PRETORIUS SC:    Over  the  page on page  14 you 

re fer  and tes t i f ied  to  what  you say in  the  head ing  is  the 

second th rea t .   What  happened on tha t  day tha t  you have  

spoken about  ear l ie r,  9  June 2019? 

WITNESS 1:    On the  8  Apr i l  2019 and  aga in  on  4  June 10 

2019 I  was in te rv iewed by  invest iga tors  f rom the  Jud ic ia l  

Commiss ion  o f  Inqu i ry  and …[ in tervenes]  

ADV PRETORIUS SC:    That  i s  th is  Commiss ion ,  the  S ta te  

Capture  Commiss ion ,  i s  i t?  

WITNESS 1 :    That  i s  cor rec t ,  yes .  

ADV PRETORIUS SC:    Yes.   And what  happened on  

Monday 9  June 2019/  

WITNESS 1 :    On the  Monday the  9  June 2019 a t  21 .20  I  

rece ived a  shor t  message f rom …[ in tervenes]  

ADV PRETORIUS SC:    I t  i s  an  SMS,  i s  i t?  20 

WITNESS 1 :    Ce l lu la r  number.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t  and d id  you keep tha t  

message or  a  p r i n tou t  o f  tha t  message? 

WITNESS 1 :    Yes,  I  d id .  

ADV PRETORIUS SC:    And what  d id  the  message read?  
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WITNESS 1 :    I t  sa id :  

“Wi tness 1 ,  i f  you  know what  i s  good fo r  you,  I  

command you no t  to  g ive  any fu r ther  ev idence to  

the  Zondo Commiss ion  or  e l se  j us t  know tha t  we a re  

watch ing  your  every  move.   We even know where  

you s tay,  so  watch  ou t  and be warned. ”  

ADV PRETORIUS SC:    Now when you say Wi tness 1 ,  as  

be ing  par t  o f  the  message serv i ce ,  I  unders tand  i t  was 

ac tua l l y  your  name in  the  message,  i s  tha t  cor rec t?  

WITNESS 1 :    That  i s  cor rec t .  10 

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t .  

WITNESS 1 :    That  i s  cor rec t .  

ADV PRETORIUS SC:    D id  you  repor t  tha t  th rea t  to  the  

South  A f r i can Po l ice  Serv ice?  

WITNESS 1:     Yes,  I  repor ted  the  abovement ioned th rea t  

a t  the  po l i ce .  

ADV PRETORIUS SC:    I f  you  go to  page 64 what  i s  tha t  

tha t  appears  on  tha t  page?  

WITNESS 1 :    64 .   Okay,  I  am jus t  pag ing  th rough,  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    Remember  we a re  w i th  the  b lack  20 

numbers .  

WITNESS 1 :    Yes.   Oh yes,  tha t  i s  the  message  tha t  I  

rece ived.  

ADV PRETORIUS SC:    That  i s  the  message you have jus t  

re fe r red  to  i s  i t?  
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WITNESS 1 :    That  i s  cor rec t ,  yes .  

ADV PRETORIUS SC:    And then  you ta l k  aga in  a t  

parag raph 45 o f  the  th i rd  th rea t .   B r ie f l y,  what  happened 

there?  

WITNESS 1:    In  parag raph 45 I  rece ived a  th rea t ,  i t  was 

on the  13  January  2020 in  my f i rs t  day back a t  the  o f f i ce 

a f te r  re tu rn ing  f rom annua l  leave.   I  rece ived a  th rea t  v ia  

SMS on my work  ce l lu la r  phone a t  10 .52 .  

ADV PRETORIUS SC:    And are  you ab le  to  read the  

th rea t?  10 

WITNESS 1 :    Yes.  

ADV PRETORIUS SC:    I f  you  look  a t  page 66,  what  i s  that  

on  page 66?  

WITNESS 1 :    Yes,  the  SMS tha t  I  had rece ived reads as  

fo l lows:  

“We are  fu l l y  aware  tha t  you a re  about  to  g ive  

ev idence a t  the  Zondo Commiss ion  aga in  and you  

have in t im ida ted o ther  CPO’s  bodyguards to  g ive  a  

tes t imony as  we l l .   As  we are  so r ry  to  in fo rm you  

tha t  you are  be ing  used and you are  on  your  own.   20 

I f  you love  your  l i fe  I  adv ise  you to  res ign  and 

d isappear.   We have exposed MNS and Bobo and 

Bobo is  next  and  who do you th ink  you are?  You 

are  on  your  own.   S top  i t  w i th  your  moron ic  

Superman behav iou r.   We are  watch ing  your  eve ry  
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move,  your  conversa t ions,  so  ac t  sens ib ly  and  g ive  

th is  mat te r  your  most  u rgent  a t ten t ion .   When we  

are  done w i th  you,  your  fami ly  w i l l  no t  f ind  a  p iece  

o f  you. ”  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t ,  d id  you aga in  repor t  tha t  

inc ident  and th rea t  to  the  South  A f r i can Po l ice  Serv i ce?  

WITNESS 1 :    That  i s  cor rec t ,  Cha i r,  I  d id .  

ADV PRETORIUS SC:    Then in  parag raph 50 you re la te  

and inc ident  where  you were  fo l lowed by  what  you descr ibe  

as  suspect  veh ic les  or  you re la te  inc idents ,  ra the r.   The  10 

f i rs t  inc ident  be ing  a t  parag raph 51.   I t  i s  no t  necessary  to  

go  to  a l l  the  de ta i l  there  bu t  wha t  d id  you see on  the  24  

June 2019 when you were  t rave l l ing  on  the  M1 South?  

WITNESS 1:    I  was fo l lowed by  a  Po lo ,  a  g rey  Po lo  –  

sor ry,  w i th  no  reg is t ra t ion  p la tes .  

ADV PRETORIUS SC:    Jus t  look  a t  the  head ing ,  was i t  

g rey  o r  wh i te?   What  i s  you r  reco l lec t ion?  Look  a t  the  

head ing  on page 16.  

WITNESS 1 :    Yes,  i t  was grey,  i t  was a  grey,  the  VW Polo .  

ADV PRETORIUS SC:    So  wh i te  i s  incor rec t ,  i s  i t?  20 

WITNESS 1 :    Sor ry,  so r ry,  so r ry,  sor ry.   On page 12,  

parag raph 50.  

ADV PRETORIUS SC:    No,  look ,  we a re  on  page 16,  b lack  

numbers .  

WITNESS 1 :    Ja .   Okay,  on  15  …[ in tervenes]  
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ADV PRETORIUS SC:    Okay,  no ,  no ,  no ,  you a re  qu i te  

r igh t ,  le t  me not  in te r fe re  w i th  your  ev idence.   You te l l  the  

Cha i r  what  you have in  parag raph 50.  

WITNESS 1:    Okay,  s ince  I  rece ived and SMS d iscussed in  

parag raph 42 above:  

“ I  no t iced on th ree  occas ions tha t  I  was be ing  

fo l lowed by  two d i f fe ren t  veh ic les ,  namely  a  wh i te  

VW Po lo  tw ice . ”  

And then page 16 :  

“And a  grey  VW Polo  once,  bo th  w i thout  reg is t ra t i on  10 

p la tes . ”  

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t  and I  do  no t  th ink  i t  i s  

necessary  to  go  in to  the  de ta i l  bu t  f rom the  nature  o f  the  

inc idence incur red  what  d id  you conc lude?  What  d id  you 

th ink  was happen ing?  

WITNESS 1:    You know,  as  a  t ra ined secur i t y  person I  

thought  tha t  I  was under  su rve i l lance,  I  was  be ing  

fo l lowed.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t ,  d id  you –  w i l l  you  go to  

parag raph 59,  tha t  i s  the  second ins tance o f  be ing  20 

fo l lowed.   D id  you keep any notes  o r  make any notes  o f  

tha t  inc ident?  

WITNESS 1 :    Yes,  on  pa ragraph –  oh  ja ,  yes ,  yes ,  I  d id .  

ADV PRETORIUS SC:    And i f  we  go to  page  -  jus t  bear  

w i th  me fo r  a  moment ,  to  page 69,  i s  there  anyth ing  on  th is  
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–  what  i s  th is  page,  a t  page 69?   

WITNESS 1:    On page 69,  I  made a  no te  on  the  o f f i c ia l  – 

on  the  logbook o f  the  o f f i c ia l  veh ic le  tha t  I  am us ing  fo r  

o f f i c ia l  du t ies  when I  was fo l lowed by  the  wh i te  Po lo .   I  

made …[ in tervenes]  

ADV PRETORIUS SC:    Where  is  tha t  en t ry?  

WITNESS 1 :    Yes.  

ADV PRETORIUS SC:    Where  is  tha t  en t ry  on  page  69?  

WITNESS 1:    I t  i s  on  the  –  i t  i s  the  las t  l ine  o f  the  log  

sheet .   I t  was the  24 /06/19 when I  made a  no te ,  tha t  wh i te  10 

Po lo ,  tha t  i s  when I  was fo l lowed by  the  wh i te  Po lo .  

ADV PRETORIUS SC:    I s  tha t  in  the  bo t tom le f t  hand  

corne r?   You have got  Whi te  P the re .  

WITNESS 1 :    That  i s  cor rec t ,  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    And the  next  …[ in tervenes]  

CHAIRPERSON:    I  am sor ry.   The  note  you made does not  

say  you were  fo l lowed by  a  ca r  bu t  you made a  no te  tha t  –  

I  do  no t  know i f  there  is  VTH and then TE and then  P.   I s  

tha t  the  no te  you are  re fer r ing  to?  

WITNESS 1 :    Yes,  Cha i r.  20 

CHAIRPERSON:    That  seems to  me l i ke  a code ,  code 

language fo r  someth ing  or  an  abbrev ia t ion .   I s  i t  VTH and  

i f  i t  i s ,  what  does  i t  represent?   Of  cou rse ,  i f  i t  represents  

–  we l l ,  i f  you  are  ab le  to  say w i thout… 

WITNESS 1:    Cha i r,  I  wro te  Whi te  P,  mean ing  the  wh i te  
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Po lo .  

CHAIRPERSON:    Oh,  tha t  i s  wh i te  P.  

WITNESS 1 :    Yes.  

CHAIRPERSON:    Oh,  okay.   And what  does P represent?  

WITNESS 1 :    Po lo ,  a  Po lo ,  a  wh i te  Po lo .  

CHAIRPERSON:    Oh,  d id  you make tha t  –  d id  you wr i te  

tha t  on  the  same day?  

WITNESS 1:    Yes.   When I  go t  home,  I  wro te  tha t  on  the  

same day and then I  then in fo rmed my super io rs  and a l so  

the  Zondo Commiss ion  invest iga tors .  10 

CHAIRPERSON:   Okay.  

ADV PRETORIUS SC:    And then the  th i rd  ins tance o f  

be ing  fo l lowed,  i s  tha t  paragraph  60 and fo l low ing?   I s  

tha t  another  occas ion  on wh ich  you conc luded tha t  you had 

been fo l lowed as  you descr ibed in  your  s ta tement?  

WITNESS 1 :    That  i s  cor rec t  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t ,  le t ’s  go  to  W124,  tha t ’s  on  

page 73,  i t ’s  no t  very  c lear  bu t  what  i s  th is  p ic tu re  tha t  we 

see on page 23?  

WITNESS 1 :    That  i s  the  p ic tu re  o f  the  Po lo  tha t  fo l lowed 20 

me tha t  day,  I  managed to  take  a  p ic  o f  i t .  

ADV PRETORIUS SC:    Yes and on  page 75,  what  i s  tha t?  

WITNESS 1 :    Yes i t  i s  a  p ic tu re  o f  the  same car  tha t  

fo l lowed me.  

ADV PRETORIUS SC:     Yes,  bu t  i t  seems,  and  d id  you  
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take  these –  how d id  you take  these p ic tu res?   

WITNESS 1:    The ca r,  I  took  the  p ic tu res ,  I  was d r iv ing  on  

the  fa r  ex t reme lane and the  car  was beh ind  me.   What  I  

d id  when we approached the  t ra f f i c  l igh ts  I  qu ick l y  swerved  

and moved,  to  the  m idd le  lane and the  guy was fo rced to  

d r ive  past  me,  and I  s lowed down and qu ick ly  took a  p ic  o f  

the  ca r,  and the  two occupants  they tu rned and looked a t  

me and then I  jus t ,  and then I  d rove o f f  when they tu rned,  I  

p roceeded s t ra igh t .  

CHAIRPERSON:    When I  look  a t  the  p ic tu re  a t  page 75 i t  10 

looks as  i f  to  me there  was somebody or  there  were  two  

peop le ,  I  don ’ t  know whethe r  appear ing  th rough the  roo f  o f  

the  ca r,  p ro t rud ing  th rough the  roo f  o f  the  car,  tha t ’s  no t  

what  happened is  tha t  r igh t .  

WITNESS 1:    Yes Cha i r  there  were  two occupants  in  the 

ca r,  d r iver  and the  o ther  person,  the  passenger.  

CHAIRPERSON:    Bu t  they were  seated in  the  car,  they  

were  no t ,  you cou ld  no t  see them as i f  they  used the 

sunroof  to  appear  th rough the  roo f  o f  the  car?  

WITNESS 1:    No they d idn ’ t  use  the  sunroof ,  tha t  o ther  20 

person was s tand ing  ac ross,  he  was s tand ing  on the  road,  

he  wasn ’ t  ou t  on  the  –  ja .  

CHAIRPERSON:    Oh,  okay,  a l r igh t .  

ADV PRETORIUS SC:    Right ,  a t  parag raph 65 and 

fo l low ing you re la te  precaut ions taken fo r  your  own sa fe ty,  
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these inc idents  tha t  you have re fer red  to  d id  you  repor t  

them? 

WITNESS 1 :    Parag raph 65,  le t  me jus t  go  the re .  

ADV PRETORIUS SC:    Paragraph 65 and fo l low ing.  

WITNESS 1 :    In  regards the  d rugs  rece ived.  

ADV PRETORIUS SC:    Wel l  le t  me jus t  pu t  the  quest ion  to  

you l i ke  th is ,  s ince  these inc idents  occur red  have you  

taken any precau t ions in  regard  to  your  sa fe t y?  

WITNESS 1 :    Yes,  I  have Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    And do you re la te  these and your  10 

secur i t y  concerns  on  pages 18,  19  and 20.  

WITNESS 1 :    Yes Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    Those have been fu l l y  canvassed 

in  the  app l i ca t ion  fo r  you to  g ive  ev idence in  the  manner  

you have today.  

WITNESS 1 :    Yes Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    I s  there  anyth ing  e l se  you w ish  to  

add,  tha t  I  may have missed?  

WITNESS 1 :    No  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    Thank  you Cha i r  tha t  i s  the 20 

ev idence.  

CHAIRPERSON:    Thank you very  much w i tness one fo r  

your  ev idence we apprec ia te  tha t  you have made yourse l f  

ava i lab le  to  ass i s t  the  Commiss ion ,  even when there  may  

have been th rea ts  to  your  sa fe t y  and tha t  o f  your  fami ly,  
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we apprec ia te  tha t  you made yourse l f  ava i lab le ,  thank you  

very  much.  

WITNESS 1 :    You are  we lcome Cha i r.  

CHAIRPERSON:    Yes,  you are  excused fo r  pu rposes o f  

these proceed ings,  thank you ve ry  much.   Mr  Pre to r ius?  

ADV PRETORIUS SC:    Thank you w i tness one.   Cha i r  may  

we ca l l  then w i tness number  two.  

CHAIRPERSON:    Yes,  you may ca l l  h im.  

ADV PRETORIUS SC:    We wi l l  take  a  m inute  o r  so  to  c lear  

the  hear ing  venue and to  b r ing  w i tness number  two in  to  10 

the  room.  

CHAIRPERSON:    I  wonder  whether  we shou ld  take  a  f i ve  

m inutes  break wh i le  tha t  i s  done.  

ADV PRETORIUS SC:    Sure ,  thank you Cha i r.  

CHAIRPERSON:    We wi l l  take  a  f i ve  m inutes  ad journment .  

ADV PRETORIUS SC:    Thank you Cha i r.  

CHAIRPERSON:    We ad journ .  

REGISTRAR:   Al l  r i se .  

INQUIRY ADJOURNS 

INQUIRY RESUMES 20 

CHAIRPERSON:    Yes,  le t ’s  cont inue.  

ADV PRETORIUS SC:    Thank you Cha i r,  may we ca l l  

w i tness number  2?  

CHAIRPERSON:    Yes.  

ADV PRETORIUS SC:    Yes,  w i tness number  2  can you 
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hea r  me?  

WITNESS 2 :     Yes I  can Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:   R igh t ,  you have in  f ron t  o f  you a  

p i le  o f  documents  marked Exh ib i t  BB14b.   I s  tha t  cor rec t?   

WITNESS 2 :       Yes,  Cha i r.   

ADV PRETORIUS SC:    Wou ld  you  go to  page 80 and I  am 

re fer r i ng  to  the  numbers  in  the  top  le f t  hand co rne r,  the 

b lack  numbers .   

WITNESS 2 :       Yes,  same page.   

ADV PRETORIUS SC:    Do you recogn ise  th is  document?  10 

WITNESS 2 :       Yes,  I  do .   

ADV PRETORIUS SC:    I s  th is  an  a f f idav i t  tha t  you  

a t tes ted  to?  

WITNESS 2 :       Yes,  Cha i r.   

ADV PRETORIUS SC:    I f  you  go perhaps to  page 92 you  

w i l l  see  tha t  there  is  a  space fo r  a  s ignature  wh ich  appears  

to  have been redacted or  b lacked out .   Do you reca l l  

s ign ing  th is  a f f idav i t?   

WITNESS 2 :       Yes,  I  can reca l l .   

ADV PRETORIUS SC:    Sub jec t  to  any co r rec t ions we may 20 

have to  make and  sub jec t  to  cer ta in  de le t ions or  redact ions  

are  the  contents  o f  th is  a f f idav i t  as  fa r  as  you are  aware  

t rue  and cor rec t?  

WITNESS 2 :       They are  t rue  Cha i r.   

ADV PRETORIUS SC:    R igh t .   Cha i r  may we then admi t  
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th is  a f f idav i t  and i t s  annexures as  Exh ib i t  BB14b? 

CHAIRPERSON:    The a f f idav i t  o f  w i tness 2  appear ing  a t  

page 80 –  f rom page 80 to  page 93 in  bund le  Transnet  1  i s  

admi t ted  and w i l l  be  Exh ib i t  14b.   I s  tha t  r igh t?  

ADV PRETORIUS SC:    14b,  BB14b.   

CHAIRPERSON:    Oh,  Exh ib i t  BB14b?  

ADV PRETORIUS SC:    Cor rec t  Cha i r,  thank you.   

CHAIRPERSON:    Thank you.   

ADV PRETORIUS SC:    Wi tness number  2  a re  you  

employed as  a  secur i t y  o f f i cer  in  the  Transnet  Group? 10 

WITNESS 2 :       Cor rec t  Cha i r.   

ADV PRETORIUS SC:   There  was a  break  in  your  

employments  and  we may ta l k  about  tha t  la te r.   But  were  

you prev ious employed as  a  c lose  pro tec t ion  o f f i cer  and  

persona l  d r i ve r  in  the  Transnet  Group?  

WITNESS 2 :       Cor rec t  Cha i r.   

ADV PRETORIUS SC:    Who d id  you pro tec t  and dr ive  fo r?  

WITNESS 2 :    Mr  S iyabonga Gama.   

ADV PRETORIUS SC:   You broke up there  s l igh t ly  

S iyabonga who?  20 

WITNESS 2 :       Gama.   

ADV PRETORIUS SC:    Gama,  thank you.   And wha t  o f f i ce 

d id  Mr  Gama ho ld  a t  the  t ime? 

WITNESS 2:       I t  was the  Park town o f f i ce  wh ich  i s  

Transnet  F re igh t  Ra i l  be fore  he  assumed the  groups CEO’s  
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pos i t ion .   

ADV PRETORIUS SC:    And then d id  you la te r  a lso  ac t  as  

h is  CPO and dr i ver  when he had le f t  Transnet  Fre igh t  Ra i l  

and jo ined Transnet?  

WITNESS 2 :       Yes,  co r rec t .   

ADV PRETORIUS SC:   And in  what  capac i ty  was he  

employed a t  Transnet  when you se rved h im? 

WITNESS 2 :    As  a  group CEO.  

CHAIRPERSON:    D id  he  occupy  a  d i f fe ren t  pos i t ion  a t  

some s tage wh i l e  you were  h is  c lose  p ro tec tor  p r io r  to  10 

be ing  the  group CEO?       

WITNESS 2 :       Yes,  Cha i r  he  was jus t  a  CEO for  the  TFR 

d iv is ion  wh ich  is  Transnet  Fre igh t  Ra i l .   

CHAIRPERSON:    Okay.   

ADV PRETORIUS SC:    Do you  have qua l i f i ca t ions as  a  

c lose  pro tec t ion  o f f i cer  and are  you t ra ined in  tha t  

p ro fess ion?  

WITNESS 2 :       Cor rec t  Cha i r.   

ADV PRETORIUS SC:    What  were  your  du t ies  in  p rov id ing  

CPO serv ices  to  Mr  Gama? 20 

WITNESS 2 :       I t  was in  the  capac i ty  o f  p ro tec t ing  h im in  

person and any  re la ted  and o f f i c ia l  mat te rs  inc lud ing  

dr iv ing  h im f rom po in t  A to  po in t  B  and v i s-a -v ie .   

ADV PRETORIUS SC:    D id  you do  th is  on  a  da i l y  bas is?  

WITNESS 2 :       Yes,  Cha i r.   
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ADV PRETORIUS SC:    And d id  you…[ in tervenes]  

WITNESS 2 :       Bu t…[ in tervenes]  

ADV PRETORIUS SC:     I  am sor ry  I  in te r rup ted  you .   

WITNESS 2 :       As  the  team grew there  wou ld  be  

a l te rna t ion  where  somet imes when  you are  no t  on  du ty  you  

conduct ing  admin is t ra t ion  work  or  you are  on  a  day o f f .   

ADV PRETORIUS SC:    And wou ld  someone s tand in  fo r  

you on those days?  

WITNESS 2 :       Yes,  co r rec t .   

ADV PRETORIUS SC:    And d id  you eve r  t ranspor t  Mr  10 

Gama on p r iva te  t r ips?   

WITNESS 2 :       Can you p lease repeat  Cha i r?  

ADV PRETORIUS SC:    D id  you ever  t ranspor t  Mr  Gama on 

pr iva te  t r ips?  

WITNESS 2 :       Yes,  I  d id .   

ADV PRETORIUS SC:    D id  you have any respons ib i l i t y  in  

regard  to  the  main tenance o f  Mr  Gama’s  pr i va te  veh ic les?   

WITNESS 2 :       Cor rec t .   

ADV PRETORIUS SC:    What  were  those  

WITNESS 2 :       Ma in tenance tha t  inc luded mak ing  sure  20 

tha t  they go  fo r  regu lar  serv ices  on  due dates  and mak ing  

sure  tha t  they are  kept  c lean and jus t  genera l  ma in tenance 

and keep ing  up w i th  the  day to  day  runn ing  o f  a  veh ic le .   

ADV PRETORIUS SC:    Over  the  per iod  tha t  you served Mr  

Gama do you know which  veh ic les  he  used?  
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WITNESS 2 :       Cor rec t .   

ADV PRETORIUS SC:    What  were  those veh ic les?  

WITNESS 2:       There  was a  BMW S56V,  a  Mercedes 

S500,  a  Mercedes S65,  a  Range Rover  Evoque and las t l y  a  

Mercedes Benz SL63.    

ADV PRETORIUS SC:    D id  you have an occas ion  to  

photograph any o f  these veh ic les?  

WITNESS 2 :       Yes,  Cha i r.   

ADV PRETORIUS SC:    Look a t  page 95 i f  you  wou ld .   

WITNESS 2 :       Conf i rmed about  page 85.   10 

ADV PRETORIUS SC:    What  i s  tha t  p ic tu re?  

WITNESS 2 :       I t  i s  a  p ic tu re  o f  a  Range Rover  Evoque.   

ADV PRETORIUS SC:    R igh t ,  Mr  Gama’s  i s  i t?   As  you say  

in  paragraph 9 .2 .   

WITNESS 2 :       Yes,  Cha i r.   

ADV PRETORIUS SC:    And then page 97?  

WITNESS 2 :       Cor rec t .   

CHAIRPERSON:    Okay I  th ink  le t  us  c la r i f y  tha t  the 

p ic tu re  o f  a  car  tha t  appears  a t  page 95 w i tness 2  whose 

car  was tha t  taken a  p ic tu re  o f  the re?   20 

ADV PRETORIUS SC:    Wi tness number  2  the  p ic tu re  

shown on page 95 whose car  i s  shown there?  

WITNESS 2:       That  i s  the  Range Evoque tha t  be long to  

Mr  Gama.   

ADV PRETORIUS SC:    Okay you b roke up there  the  Range 
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Rover  Evoque,  i s  tha t  cor rec t?  

WITNESS 2 :       Range Rover  Evoque,  yes .   

ADV PRETORIUS SC:    I s  tha t  the  same as the  Range 

Rover  spor t?   

WITNESS 2 :       No i t  i s  no t  the  same as the  Range Rover  

spor t  i t  i s  a  Evoque.   

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t  because i f  you  look a t  

parag raph 9 .4 .2 .   

WITNESS 2 :       Yes.   

ADV PRETORIUS SC:    The veh ic le  descr ibed there  is  a  10 

Range Rover  spor t ,  must  tha t  be  cor rec ted?  

WITNESS 2 :       That  needs to  be  cor rec ted  a  Range Rover  

spor t  i s  d i f fe ren t  f rom a  Range Rover  Evoque.   

ADV PRETORIUS SC:    Okay.   How do you spe l l  tha t  word  

is  i t  evoke or  vogue?  

WITNESS 2 :       Evoque,  V.O.Q.U.E .  

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t .   In  any event  to  whom d id  

tha t  car  be long?  

WITNESS 2 :       To  Mr  Gama.   

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t  and was tha t  a  fu l l y  20 

armoured veh ic le?  

WITNESS 2 :       I t  was a  fu l l y  a rmoured veh ic le .   

ADV PRETORIUS SC:    Le t  us  go  to  page 97 i f  we may  

br ie f l y,  what  i s  shown there?  

WITNESS 2 :       I  am on page 97.   
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ADV PRETORIUS SC:    Yes,  what  do  we see there  in  tha t  

p ic tu re?  

WITNESS 2 :       A Mercedes SL63 .   

ADV PRETORIUS SC:    To  whom d id  tha t  be long?  

WITNESS 2 :       To  Mr  Gama.   

ADV PRETORIUS SC:    Okay,  r igh t  le t  us  go  to  paragraph  

9 .5  there  you l i s t  some o the r  veh ic les .   Jus t  te l l  us  the  

names o f  those veh ic les  p lease?  

WITNESS 2:  The BMW X5,  The Range  Rover  

Evoque…[ In tervenes]  10 

ADV PRETORIUS SC:    Sor ry  we –  para  9 .5  on  page  83.   

WITNESS 2 :       9 .?  

ADV PRETORIUS SC:    9 .5  on  page 83 you l i s t  fu r ther  

o ther  veh ic les .    

WITNESS 2 :       The Land Rover  D iscovery.    

ADV PRETORIUS SC:    R igh t .   

WITNESS 2 :       That  was the  veh ic le  tha t  we used  in  the 

ear l y  days I  jo ined in…[ in tervenes]   

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t  we do not  have to  g ive  the  

l i fe  h is to ry  o f  each veh ic le  le t  us  jus t  name the  veh ic les  i f  20 

you wou ld  p lease .   

WITNESS 2:       The Land Rover  D iscovery,  a  Lexus 4x4,  a  

Lexus Sedan,  a  BMW 320 and las t l y  a  Min i  Cooper.   

ADV PRETORIUS SC:    R igh t  d id  you keep a  log  book o f  

da i l y  t r ips  under taken by  Mr  Gama?  
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WITNESS 2 :       I  d id  no t .   

ADV PRETORIUS SC:    Why not?  

WITNESS 2 :       Because these were  p r iva te  veh ic les .   

ADV PRETORIUS SC:    In  pa rag raph 10 you  ta lk  o f  

occas ions where  you t ranspor ted  Mr  Gama.   Te l l  the  Cha i r  

o f  these occas ions p lease.   How many occas ions and  

where  d id  you t ranspor t  Mr  Gama? 

WITNESS 2:       The t r ips  we made i t  were  to  Saxonwold  

on  number  1  Saxon 5  wh ich  la te r  I  was aware  tha t  i t  was  

the  Gupta ’s  res idence.   10 

ADV PRETORIUS SC:    How many occas ions  d id  you 

t ranspor t  Mr  Gama there  as  you reca l l?  

WITNESS 2:       I f  my memory  serves me we l l ,  I  had th ree  

t r ips  or  fou r.   

ADV PRETORIUS SC:    Okay so  th ree  o r  four  t r ips?  

WITNESS 2 :       Yes.   

ADV PRETORIUS SC:    Okay  and were  these t r ips  

recorded in  a  d ia ry?  

WITNESS 2 :       They were  never  recorded in  a  d ia ry.   

ADV PRETORIUS SC:    And when you ar r i ved a t  the  Gupta  20 

res idence in  Saxonwold  what  wou ld  happen? 

WITNESS 2:       I  wou ld  drop h im o f f  and get  a  park ing  

space and s i t  in  the  veh ic le .   

ADV PRETORIUS SC:    R igh t .   

WITNESS 2 :       Whi l s t  I  wa i t  fo r  h im.   



13 AUGUST 2020 – DAY 250 
 

Page 73 of 152 
 

ADV PRETORIUS SC:    Whi ls t  wa i t ing  fo r  h im  in  the  

park ing  area on the  occas ions you have re fer red  to ,  d id  

you have an occas ion  to  see anyone e l se ,  an  o f f i c ia l  o f  

Transnet?    

WITNESS 2 :       Yes.   

ADV PRETORIUS SC:    Who was tha t?  

WITNESS 2 :       I  have,  Mr  Br ian  Mole fe .   

ADV PRETORIUS SC:    Anyone e lse?  

WITNESS 2:     That  was one occas ion  and a lso  Mr  Thami  

J iyane on a  d i f fe ren t  v is i t .   10 

ADV PRETORIUS SC:    Mr  Thami  J iyane?  

WITNESS 2 :       Yes,  Cha i r.   

ADV PRETORIUS SC:    H is  f i rs t  name what  i s  h is  fu l l  f i rs t  

name? 

WITNESS 2 :      Thamsanqa J i yane .   

ADV PRETORIUS SC:    D id  Mr  J iyane eve r  make a  remark 

to  you tha t  you connected w i th  h i s  v is i t s?  

WITNESS 2:       Yes,  he  once made a  remark  to  me and 

ment ioned tha t  I  am exposed to  the  shady s tu f f  tha t  they  

do  in  Zu lu  though .   20 

ADV PRETORIUS SC:    Okay do you reca l l  the  Zu lu  words  

the  Cha i r  i s  an  exper t .   

CHAIRPERSON:    Ja ,  jus t  te l l  me what  he  sa id  in  eS iZu lu?  

WITNESS 2 :      [ speak ing  in  ve rnacu lar ]… 

CHAIRPERSON:    Okay.   I t  i s  s im i la r  to  what  has been 
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t rans la ted  the re  as  shady s tu f f .   I t  m igh t  no t  be  exact ly  the  

same,  i t  m igh t  have a  w ider  mean ing  but  I  th ink  fo r  p resent  

purposes we can accept  tha t  tha t  t rans la t ion  is  no t  fa r  f rom 

i t .   

ADV PRETORIUS SC:    Good.   In  parag raph 14 w i tness  

number  2  you speak o f  an  occas ion  where  you as  you have  

to ld  the  Cha i r  observed Br ian  Mole fe .   D id  he  ar r i ve  on  h is  

own or  was he dr i ven there  by  anybody?  

WITNESS 2 :       No he was on h is  own d r iv ing  h imse l f .   

ADV PRETORIUS SC:    What  car  was he dr iv ing  can you  10 

reca l l?  

WITNESS 2 :       An  Aud i  S8.   

ADV PRETORIUS SC:    R igh t  and do you know what  

pos i t ion  Mr  Gama he ld  a t  tha t  t ime? 

WITNESS 2:       Yes,  Mr  Gama was assuming the  pos i t ion  

o f  a  g roup CEO o f  Transnet .   

ADV PRETORIUS SC:    O f  Transne t  do  you say?  

WITNESS 2:       Mr  Gama,  Mr  Mole fe  was a l ready a t  

Eskom.    

ADV PRETORIUS SC:    Oh I  see my apo log ies .   Mr  Mole fe  20 

what  pos i t ion  d id  he  occupy a t  the  t ime? 

WITNESS 2 :       I  assume a  group CEO at  Eskom.   

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t .   In  parag raph 15 and  

fo l low ing you re la te  an  inc ident  tha t  occur red  as  you say  

dur ing  about  November  2016 on an occas ion  re la ted  to  a  
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v is i t  to  the  Gupta  res idence.   Would  you te l l  the  Cha i r  

about  tha t  p lease? 

WITNESS 2:       On one occas ion  w i th  the  v is i t s  to  the 

Gupta  res idence Mr  Gama came to  the  veh ic le  and  a le r ted  

me tha t  somebody w i l l  approach me br ing ing  someth ing  to  

me I  must  open up the  back s ide  o f  the  veh ic le  and put  i t  in  

there .   A few m inutes  la te r  wh ich  cou ld  have been ten  

m inutes  or  so…[ in tervenes]  

ADV PRETORIUS SC:    Be fore  you go on sor ry  -  w i tness  

number  2  -  be fore  you go on where  had Mr  Gama come 10 

f rom when he to ld  you th is?  

WITNESS 2:   From with in the residence.  

ADV PRETORIUS SC:   Right  cont inue please? 

WITNESS 2:   And in a space of  about  ten minutes a relat ive 

of  the Gupta fami ly walked r ight  up to me as I  was si t t ing in 

the vehicle and made contact  wi th and handed me a sui tcase 

that  I  p laced in the boot  of  the vehicle.  

ADV PRETORIUS SC:   Are you able to descr ibe f rom 

memory that  sui tcase? 

WITNESS 2:   I  can t ry Chai r  but  I  –  as I  have a p icture in my 20 

memory of  i t .    

ADV PRETORIUS SC:   Right  please look at  page 99.  

WITNESS 2:   I  am on page 99.  

ADV PRETORIUS SC:    And what is that  that  you see in the 

picture? 
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WITNESS 2:   I t  is  a t ravel l ing case.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   And how does i t  re late? 

WITNESS 2:   I t  re lates – i ts relat ion is s imi lar to the one that  

I  had received f rom th is gent leman at  the Gupta’s res idence.   

He handed me a simi lar case branded – wi th the brand Polo 

on i t  that  I  p laced at  the back of  the car.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   Did Mr Gama return f rom the 

res idence at  any stage? 

WITNESS 2:   Yes he did.  

ADV PRETORIUS SC:   Wel l  before we get  there.   You say 10 

that  Mr Gama came out  of  the res idence,  to ld you that  you 

should expect  a person who would be br inging a bag to you,  

that  happened but  af ter Mr Gama came out  did,  he go back 

into the res idence or did he go any other place? 

WITNESS 2:   Yes he came out  to  alert  me and then went 

back.   Then the gent leman walked out .  

ADV PRETORIUS SC:   Right .  

WITNESS 2:   With yes.  

ADV PRETORIUS SC:   The gent leman walked out  of  the – 

out  of  what p lace? 20 

WITNESS 2:   The res idence.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .    

WITNESS 2:   The f ront  door of  the residence.  

ADV PRETORIUS SC:   Right  and had Mr Gama returned to 

the residence at  that  stage? 
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WITNESS 2:   Yes Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   Did Mr Gama ul t imately come out  of  

the residence? 

WITNESS 2:   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   And what happened then? 

WITNESS 2:   And then we drove through to the corner of  

Grayston and Rivonia which is the Maslow Hotel .  

ADV PRETORIUS SC:   And what d id you do then and what 

did Mr Gama do? 

WITNESS 2:   I  dropped him off .   I  dropped him off  at  the 10 

entrance and a few minutes later Mr Tommy Jiyane [?]  

arr ived and upon his arr ival  I  walked in to check where they 

were posi t ioned.   They were si t t ing in the bar lounge within  

the Maslow Hote l  and…. 

ADV PRETORIUS SC:   I  am sorry to interrupt  you wi tness 

number 2.   Let  us just  get  the sequence r ight .   You dropped 

Mr Gama at  the entrance to the hotel ,  what  did you do then? 

WITNESS 2:   And then I  went back and sat  inside the vehicle 

for a few minutes.  

ADV PRETORIUS SC:   Right  and then what happened? 20 

WITNESS 2:   And then I  spot ted Mr Tommy Jiyane arr iv ing 

and walking in.   And then a few minutes later I  fo l lowed by 

also making my way into the hotel .  

ADV PRETORIUS SC:   And what did  you see in the hotel?  

WITNESS 2:   I  spot ted them si t t ing in the bar lounge having 
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dr inks.  

ADV PRETORIUS SC:   R ight  and a few minutes later  what 

happened? 

WITNESS 2:   I  was cal led by Mr J iyane and he handed me 

his vehicle key when Mr Gama told me to t ransfer a sui tcase 

to Mr Jiyane’s vehicle.  

ADV PRETORIUS SC:   So Mr Gama gave you an instruct ion 

did he? 

WITNESS 2:   Yes he did.  

ADV PRETORIUS SC:   What was that  instruct ion? 10 

WITNESS 2:   The inst ruct ion was me to t ransfer the sui tcase 

into Mr Jiyane’s vehicle.  

ADV PRETORIUS SC:   Right  who gave you the sui tcase?  

Can you recal l?  

WITNESS 2:   The Gupta relat ive of . .  

ADV PRETORIUS SC:   Yes.   No I  am talk ing about in the 

hotel  now, in the Maslow Hotel .   Can you recal l  who handed 

you the sui tcase?   

WITNESS 2:   Wel l  no-one handed me the su i tcase.   The 

sui tcase was st i l l  in the Range Rover which is Mr Gama.  20 

CHAIRPERSON:   I t  was in the boot .  

ADV PRETORIUS SC:   Oh I  see I  am sorry.   Thank you.   

Wel l  what happened between you and Mr Jiyane then? 

WITNESS 2:   Mr Jiyane handed me his vehicle key so I  can 

make the t ransfer of  the sui tcase.  
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ADV PRETORIUS SC:   A l r ight  and you say the sui tcase was 

st i l l  in the Range Rover of  Mr Gama? 

WITNESS 2:   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes I  am sorry I  confused you wi th  

my quest ion.   I t  is  c lear f rom your statement that  that  was . . .  

CHAIRPERSON:   And the inst ruct ion was for you to take the 

sui tcase f rom Mr Gama’s car and take i t  where? 

WITNESS 2:   Into Mr Jiyane’s car.  

CHAIRPERSON:   Okay.  

ADV PRETORIUS SC:   Right  what did you do having 10 

received this instruct ion? 

WITNESS 2:   I  – as instructed I  went to the Range Rover and 

took the su i tcase f rom the boot  to Mr Jiyane’s vehicle which 

was also parked c loser to the ent rance.  

ADV PRETORIUS SC:   Can you remember what vehicle i t  

was? 

WITNESS 2:   I t  was a whi te Mercedes Benz GL Class.  

ADV PRETORIUS SC:   And what did you do wi th that  

sui tcase? 

WITNESS 2:   I  conducted an inspect ion and opened i t  up.  20 

ADV PRETORIUS SC:   What did you see in the sui tcase? 

WITNESS 2:   Inside the sui tcase there was stacked bundles 

of  cash.   The top layer conta ined R50.00 notes and R100.00 

notes.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   Was the bag ful l ,  hal f  fu l l ,  
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part ly fu l l  can you give an est imate to the Chai r  p lease? 

WITNESS 2:   I t  was fu l l  – fu l ly f i l led.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   You inspected the sui tcase.   

You not iced what the sui tcase contained and you have 

descr ibed what i t  contained to the Chai r,  what did you do 

then? 

WITNESS 2:   I  then zipped i t  up and p laced i t  where I  was 

instructed to,  locked the vehicle and took back the key.  

ADV PRETORIUS SC:   Did you say anything to ei ther Mr 

Gama or Mr J iyane in relat ion to what you had seen inside 10 

the sui tcase? 

WITNESS 2:   No Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   You go in your  statement  to  descr ibe 

certain incidents that  took place at  Melrose Arch.   Would you 

tel l  the Chai r  about  that  please?  Or about  those incidents.  

WITNESS 2:   On the t r ips to the Mel rose Arch we – I  would 

t ransport  Mr Gama on most  occasions drop him off  at  the 

Afr ican Pride Hotel  wi th an instruct ion that  I  must  go to the 

res idence part  of  Melrose Arch and meet a gent leman that  I  

somehow got  acquainted to that  handed me on one occasion 20 

a plast ic bag.  

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight  we wi l l  come to the detai l  in a 

moment Witness number 2.   This gent leman did you come to 

learn his name? 

WITNESS 2:   Yes.  
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ADV PRETORIUS SC:   What was his name? 

WITNESS 2:   I  conducted my own f inding only to conf i rm that  

i t  was the gent leman that  was being ment ioned in the news 

as Mr Essa.  

ADV PRETORIUS SC:   How do you spel l  that?  How do you 

spel l  that  name? 

WITNESS 2:   Essa would be E-s-s-a.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   Would you look please at  

page 101?   

WITNESS 2:   I  am on page 101.  10 

ADV PRETORIUS SC:   There is a photograph there who is 

that  in the photograph? 

WITNESS 2:   I t  is the very same gent leman that  I  have 

ident i f ied as Mr Essa.  

ADV PRETORIUS SC:   Right  is he the same person wi th  

whom you engaged at  Mel rose Arch? 

WITNESS 2:   Correct  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   On the occasions that  you are going 

to te l l  the Chair  about  now? 

WITNESS 2:   Correct .  20 

ADV PRETORIUS SC:   Right .   You descr ibe an incident  that  

occurred on the 13 June 2017 would you tel l  the Chair  about  

that  incident  p lease? 

WITNESS 2:   On the 13 June 2017 Mr Gama asked me to 

col lect  a parcel  f rom Mr Essa at  Melrose Apartments and 
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thereaf ter once I  have col lected,  he came up at  the f ront  

door of  the Afr ican Pride Hotel  in Mel rose Arch.  

ADV PRETORIUS SC:   Having received that  inst ruct ion what 

did you do? 

WITNESS 2:   I  drove to the apartment side parking and 

wai ted to receive the package.  Upon Mr Essa walking 

towards me I  met  him at  the back of  the vehicle,  opened up 

and received the package and stored i t  in the boot  of  the 

vehicle.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   P lease look at  page 103?   10 

CHAIRPERSON:   I  am on page 103.  

ADV PRETORIUS SC:   What do you see in that  photograph? 

WITNESS 2:   A st r iped plast ic bag.  

ADV PRETORIUS SC:   And how does that  bag shown there 

re late to the story you are now tel l ing us? 

WITNESS 2:   Correct  Chair  conf i rms and re lates to the deta i l  

that  I  have just  ment ioned.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   So the bag that  Mr Essa 

brought to you is i t  s imi lar to the bag depicted in the 

photograph? 20 

WITNESS 2:   Correct .  

ADV PRETORIUS SC:   What did you do wi th the bag? 

WITNESS 2:   I  p laced i t  in the back compartment of  the car  

which is the boot ,  secured i t  and drove towards the f ront  of  

the hotel  and picked up Mr Gama.  
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ADV PRETORIUS SC:   Right .   Now did you stay wi th the 

vehicle for the next  few hours? 

WITNESS 2:   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   What happened af ter you had 

col lected Mr Gama at  the ent rance of  the hote l?  

WITNESS 2:   I  t ransported Mr Gama to Bryanston.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   Sorry I  have just  been alerted 

to the fact  that  you have descr ibed the person who handed 

the bag to you as Mr Essa.   Can you recal l  h is  f i rst  name or  

did you know his f i rst  name or do you know his f i rst  name? 10 

WITNESS 2:   Sal im.  

ADV PRETORIUS SC:   Say that  again please? 

WITNESS 2:   Sal im.  

ADV PRETORIUS SC:   Sal im.  Okay let  us go back to… 

WITNESS 2:   Yes Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   I  am sorry.   You wanted to say 

something I  interrupted you.  

WITNESS 2:   No I  was conf i rming the f i rst  name as Sal im.  

ADV PRETORIUS SC:   R ight  thank you.   Alr ight  let  us go on 

wi th the events of  that  evening.   You col lected Mr Gama at  20 

the ent rance of  the hotel  to which you have referred.    

WITNESS 2:   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   Let  us just  look at  annexure W2 06 

we can – page 105.   What do we see here? 

WITNESS 2:   We see a t imel ine that  was captured by my 
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movements through Google Map.  

ADV PRETORIUS SC:   And captured on what device? 

WITNESS 2:   A ce l l  phone device.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes.   And in the middle of  that  page 

one sees Melrose Arch and a t ime? 

WITNESS 2:   Yes Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   How do we interrupt  those 

references?  What  do they mean? 

WITNESS 2:   The references conf i rm the detai l  that  I  have 

just  given.  10 

ADV PRETORIUS SC:   Okay.  

WITNESS 2:   To the commission.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   So you col lected Mr Gama 

what happened then? 

WITNESS 2:   I  co l lected Mr Gama and then we proceeded to 

Bryanston.  

ADV PRETORIUS SC:   Right  and at  Bryanston did you meet  

a person? 

WITNESS 2:   Yes a close f r iend of  h is.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   And i f  one looks at  W2 06 20 

what do you see there on page 105?  Am I  correct?  

WITNESS 2:   Yes Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   What does that  show you page 105? 

WITNESS 2:   I t  shows me a pat tern of  my movements.  

ADV PRETORIUS SC:   Sorry let  us go to 106 we have been 
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to 105.  

WITNESS 2:   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   Let  us go to page 106 what do we 

see there? 

WITNESS 2:   That  was the 13 June 2017.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes and in the shaded area two thi rds 

the way down the page.  

WITNESS 2:   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   There appears to be an address,  

what place was that? 10 

WITNESS 2:   That  was the residence in Bryanston,  Sandton.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   The address to  which you 

drove? 

WITNESS 2:   Yes Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   The exact  address?  Oh, I  see yes at  

the bot tom of  the page.  

WITNESS 2:   Correct .  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   Let  us just  go back to 

paragraph 25.   I  understand your records conf i rm that  you 

went f rom Melrose Arch to an address – was i t  Sandton or  20 

Bryanston? 

WITNESS 2:   I t  is  Bryanston.  

ADV PRETORIUS SC:   At  the bot tom of  the page.  

WITNESS 2:   Yes i t  wr i t ten as in Bryanston.   I  th ink i t  fa l ls  

under the area Sandton.   But  i t  is Bryanston.  
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ADV PRETORIUS SC:   Yes okay good.  Let  us go to the next  

paragraph,  paragraph 25.   At  th is address in Bryanston,  

Sandton what happened? 

WITNESS 2 :   Af ter arr iv ing at  the residence,  I  wai ted in the 

vehicle for a few hours.   At  some point ,  Mr Gaba came out  of  

the residence and asked me to open up the back of  the 

vehicle and pul l  out  the plast ic bag that  we had col lected 

ear l ier.   He opened i t  up and started the cash that  was 

stacked inside . . . [ intervenes]   

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   Did you . . . [ intervenes]   10 

WITNESS 2 :   . . .cut  i t  in hal f .  

ADV PRETORIUS SC:   I  am sorry.   Before you go on Witness 

2.   Did you see inside the bag? 

WITNESS 2 :   Yes,  as he opened i t ,  I  ident i f ied . . . [ intervenes]   

ADV PRETORIUS SC:   Do you remember the denominat ion 

or did you not ice the denominat ion? 

WITNESS 2 :   Yes,  they were R 200,00 notes.  

ADV PRETORIUS SC:   And again,  was the bag hal f - fu l l ,  

complete ful l?  

WITNESS 2 :   I t  was a quarter fu l l .  20 

ADV PRETORIUS SC:   A quarter fu l l?  Right .  

WITNESS 2 :   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   And what did you observe or what did  

you do when the bag had been opened? 

WITNESS 2 :   I  observed him spl i t t ing the cash into two,  hal f -
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hal f ,  calculat ing i t  in stacks and later handed me what I  

conf i rmed later when I  got  home, which was R 50 000,00 

. . . [ intervenes]   

ADV PRETORIUS SC:   Dur ing this . . . [ intervenes]   

WITNESS 2 :   . . . that  he . . . [ intervenes]   

ADV PRETORIUS SC:   I  am sorry,  Witness 2.   During this  

process,  were you able to est imate how much money was in  

the bag? 

WITNESS 2 :   I  presume i t  could have been a mi l l ion rand.  

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   And how did you ca lculate or 10 

conclude that  i t  was a mi l l ion rand approximately? 

WITNESS 2 :   Because he. . .  because in the calculat ion when 

he was put t ing the stacks and d ividing them, I  k ind of  

assisted him . . . [ in tervenes]   

ADV PRETORIUS SC:   Thank you.  

WITNESS 2 :   . . . in  the calculat ion.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   What did he do wi th the 

money that  was le f t  over af ter giv ing you the R 50 000,00? 

WITNESS 2 :   He handed me . . . [ intervenes]   

CHAIRPERSON:   I  am sorry Mr Pretor ius and Wi tness 2.   20 

Why did he give you R 50 000,00?  Did he say why he was 

giving you that  money? 

WITNESS 2 :   He never speci f ical ly  said.   He just  gave i t  to 

me.  I  assumed i t  was just  thank you.  

CHAIRPERSON:   I t  was . . . [ intervenes]   
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WITNESS 2 :   Or . . . [ intervenes]   

CHAIRPERSON:   Was i t . . .  i t  was not  money that  he was 

going to ask you to give back to him at  any stage? 

WITNESS 2 :   No,  Chai r.  

CHAIRPERSON:   Did you. . .  was your understanding that  he 

was just  giv ing you the money for you to use i t  as you so f i t?  

WITNESS 2 :   Can you please repeat Chair? 

CHAIRPERSON:   Was i t  your understanding that  he was 

giving you the money so that  i t  would be your money which 

you could use as you so f i t?  10 

WITNESS 2 :   That  was my understanding Chai r.  

CHAIRPERSON:   He d id not  say anything in part icular about 

the purpose of  the R 50 000,00,  did he? 

WITNESS 2 :   He did not  give an inst ruct ion.  So he just  

handed i t  to me and I  thanked him.  

CHAIRPERSON:   And he never asked for i t  back? 

WITNESS 2 :   Never Chai r.  

CHAIRPERSON:   Okay al r ight .   Yes,  you may cont inue Mr 

Pretor ius.  

ADV PRETORIUS SC:   You say,  Witness 2,  that  he divided 20 

the money and he gave you R 50 000,00.   What happened to 

the one mi l l ion rand,  approximately,  that  had been div ided? 

WITNESS 2 :   What. . .  he placed i t  in a sports bag and took i t  

back into the residence and the rest ,  the remainder,  we took 

i t  wi th to his residence in Kyalami,  Midrand.  



13 AUGUST 2020 – DAY 250 
 

Page 89 of 152 
 

ADV PRETORIUS SC:   What did you do wi th the money that  

was given to you? 

WITNESS 2 :   I  used i t  for mysel f  or  the project  of  bui ld ing.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   What were you bui ld ing? 

WITNESS 2 :   I  was bui ld ing my residence.  

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   A t  the bot tom of  page 86 

. . . [ intervenes]   

CHAIRPERSON:   One second Mr Pretor ius.   Af ter you. . .  

af ter Mr Gama had given you that  money,  R 50 000,00.   Did 

you keep i t  as cash wi thout  put t ing i t  into your bank account  10 

or  d id  you f i rst  put  i t  into your  bank account  before you used 

i t?  

WITNESS 2 :   I  never placed. . .  I  d id  not  put  i t  in my account  

Chai r.   I  used i t  as I  was in the process of  bui ld ing my 

res idence.   So i t  was cash on hand. 

CHAIRPERSON:   Okay alr ight .   So you used i t  as cash unt i l  

i t  was f in ished? 

WITNESS 2 :   Yes,  Chai r.  

CHAIRPERSON:   Yes,  okay.  

ADV PRETORIUS SC:   Good.  Witness 2,  on page 86,  at  the 20 

bot tom of  the page, paragraph 27,  you relate another  

incident  that  you say occurred on the 13t h of  Ju ly 2017.  

What happened on that  occasion? 

WITNESS 2 :   On that  occasion,  i t  was the same modus 

operandi  of  me dropping h im off  a t  the hotel ,  dr iv ing to the 
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apartments and parking at  the residence park ing and 

receiving the package f rom Mr Essa.    

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   What did this package look 

l ike? 

WITNESS 2 :   I t  was a wrapped plast ic bag.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   Di fferent  or s imi lar to the one 

that  you descr ibed ear l ier.    

WITNESS 2 :   No,  i t  was not  of  that  magni tude.  

ADV PRETORIUS SC:   Not  as big? 

WITNESS 2 :   I t  could have been a carry bag wi th a stack of  10 

notes and folded.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   So you went to. . .  wi th Mr 

Gama to Mel rose Arch,  d id you? 

WITNESS 2 :   Yes,  I  d id Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   And did you meet anyone together 

wi th Mr Gama in Melrose Arch? 

WITNESS 2 :   I  dropped him off  at  . . . [ ind ist inct ]  [d istort ion 

present ]   He went  into the hotel .  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight? 

WITNESS 2 :   H is instruct ion(?) [d istort ion present ]  was,  I  20 

must  go to the res idence’s parking area.  

ADV PRETORIUS SC:   Right? 

WITNESS 2 :   And Mr Essa wi l l  come to me.  

ADV PRETORIUS SC:   And did that  happen? 

WITNESS 2 :   That  t ranspi red Chai r.  
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ADV PRETORIUS SC:   Was Mr  Essa alone or  he was 

accompanied by anyone? 

WITNESS 2 :   He was always a lone.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   I  am just  a l i t t le confused as 

to the sequence of  events.   You say that  Mr Gama went into 

the hotel? 

WITNESS 2 :   Yes,  I  dropped him off  at  the f ront  entrance of  

the hotel  . . . [ intervenes]   

ADV PRETORIUS SC:   And when mister . . . [ intervenes]   

WITNESS 2 :   . . .he went inside.  10 

ADV PRETORIUS SC:   And did Mr Essa come to meet you? 

WITNESS 2 :   I  drove up,  say . . . [ indist inct ]  [d istort ion 

present ]  met res because the main(?)  ent rance,  i t  is  part  of  

the same bui ld ing of  the hotel .  

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   Because I  must  point  out  to 

you . . . [ intervenes]   

WITNESS 2 :   Perhaps(?) there is  . . . [ intervenes]  [d istort ion 

present ]  

ADV PRETORIUS SC:   In paragraph 27,  you say:  

“Approximately in  30-minutes later,  Gama walking 20 

wi th Essa returned wi th the plast ic bag. . . ”  

 I t  seems to di ffer f rom what you are saying now.  I  know 

i t  is a detai l  but  what was the posi t ion? 

WITNESS 2 :   [No audible reply]   

ADV PRETORIUS SC:   Have a look at  paragraph 27.  
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WITNESS 2 :   That  was one of  the events that  took place.   I  

maybe.. .  I  may have mixed the occasions.   Just  to correct .   

Yes,  the statement is correct .   On one occasion,  he had 

walked into the apartments and walked out  wi th Mr Essa.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   And on the part icular occasion 

that  we are talk ing about on the 13 t h of  July,  what happened 

af ter Mr Gama and Mr Essa came out  of  the residence or the 

apartment? 

WITNESS 2 :   They walked out  together(?) [d istort ion 

present ]  and he came out  wi th a p last ic bag that  was fo lded.   10 

I  had to open the boot  and i t  was placed at  the back of  the 

car.   And . . . [ intervenes]   

ADV PRETORIUS SC:   Where did you . . . [ intervenes]   

WITNESS 2 :   . . .af ter we . . . [ ind ist inct ]  [d istort ion present ]  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   The plast ic bag,  you say,  was 

put  in the boot  of  the vehicle.   What  did you do then? 

WITNESS 2 :   We drove through to . . . [ indist inct ]  [d istort ion 

present ]   Went into that  part icular  address and we proceeded 

into that  residence.  

ADV PRETORIUS SC:   That  was the residence in Sandhurst ,  20 

you say? 

WITNESS 2 :   In Sandhurst ,  yes.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes.   Okay and who went into the 

res idence at  that  address? 

WITNESS 2 :   Yes.  
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ADV PRETORIUS SC:   Who went inside? 

WITNESS 2 :   Mr Gama.  

ADV PRETORIUS SC:   And where were you? 

WITNESS 2 :   I  remained with the vehicle.  

ADV PRETORIUS SC:   And did you do anything whi lst  you 

were wai t ing at  the vehic le? 

WITNESS 2 :   Yes,  I  inspected. . .  I  conducted an inspect ion 

and conf i rmed what was in the plast ic bag.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   What did you see in the 

plast ic bag? 10 

WITNESS 2 :   There was a stack of  R 200,00 notes.  

ADV PRETORIUS SC:   R ight .   Were you able to  est imate 

approximately how much was conta ined in that  p last ic bag? 

WITNESS 2 :   I  would not  want to. . .  I  am not  sure how much 

i t  was but  i t  was not  less than a hundred thousand.  

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   Okay let  us go to paragraph 

29,  where you refer to certain records which appeared to be 

a pr intout  of  Google Maps.   WU207 on page 108.   What is 

depicted here? 

WITNESS 2 :   I t  is the top l ine f rom Google Map conf i rming 20 

the detai l  that  I  had just  ment ioned. 

ADV PRETORIUS SC:   The date at  the top of  the page is 

13 July 2017 and there are certain records which appear 

beneath that .   Where does this picture come f rom? 

WITNESS 2 :   I t  comes f rom the record wi thin my old faul t  
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device.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   Your cel l  phone, is that  r ight? 

WITNESS 2 :   Correct  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   Oaky and what does i t  te l l  us?  Just  

br ief ly.  

WITNESS 2 :   I t  te l ls of  the t imel ines,  the events that  I  just  

ment ioned.  

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   I t  shows Melrose Arch and 

then in the shaded part  an address.  

WITNESS 2 :   Yes.  10 

ADV PRETORIUS SC:   And is that  address close to the 

res idence you vis i ted or Mr Gama visi ted? 

WITNESS 2 :   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   Okay.  

WITNESS 2 :   Yes,  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   Were you ever  accused of  any acts in 

re lat ions to money that  . . . [ intervenes]   

WITNESS 2 :   I  was Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   What was the accusat ion? 

WITNESS 2 :   I t  came to my at tent ion at  a later stage that  he 20 

ment ioned to my senior managers that  I  stole money f rom 

him. 

ADV PRETORIUS SC:   R ight .   You refer at  the bot tom of  

page 87 to two other occasions where you say you 

discovered cash.   What were those events?  Wi l l  you please 
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te l l  the Chai r? 

WITNESS 2 :   One event ,  i t  was when I  would conduct  the 

maintenance of  the vehicles at  his  residence in Midrand.   I  

d iscovered two hundred notes,  R 200,00 notes in one of  the 

vehicles in the back boot .  

 And on another . . . [ intervenes]   

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   Just  before you go on,  you 

say in the back boot .    

WITNESS 2 :   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   Was i t  just  laying in the boot?  Has 10 

i t . . .  had i t  been concealed?  What did you see? 

WITNESS 2 :   One, i t  was concealed in the spare wheel  

component.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   And what vehicle was this? 

WITNESS 2 :   An SL 63.  

ADV PRETORIUS SC:   And just  te l l  the Chai r  again.   What 

did you f ind in the spare wheel  compartment? 

WITNESS 2 :   R 200,00 notes.  

ADV PRETORIUS SC:   Can you est imate f rom memory how 

much was contained in that  spare wheel  compartment  on that  20 

occasion? 

WITNESS 2 :   I t  was nothing more than hundred thousand.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   Was there any other  

occasion? 

CHAIRPERSON:   I  am sorry.   You intend saying nothing 
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more or do you intend saying nothing less than hundred 

thousand?  You said nothing more.  

WITNESS 2 :   I  would assume i t  was not  more than hundred 

thousand.  

CHAIRPERSON:   Okay thank you.  

ADV PRETORIUS SC:   You re late another  inc ident  in  

paragraph 36 that  apparent ly occurred on the 

20t h  of  Apri l  2017.   What happened on that  occasion.  

WITNESS 2 :   There was an off ic ia l  meet ing in Centur ion that  

was in i t iated by the former off ice of  the minister then.   And 10 

there were SOE’s,  CEO’s.   And upon arr ival ,  I  dropped him 

off ,  made sure that  he was secured,  went and parked the 

car,  conducted an inspect ion and I  d iscovered in the back of  

the Range Rover in a red medica l  k i t  bag that  there were 

R 200,00 as wel l .  

ADV PRETORIUS SC:   Can you est imate once more,  please?  

Approximately how much you saw on that  occasion? 

WITNESS 2 :   Again,  a hundred thousand.  

ADV PRETORIUS SC:    You re la te  some fu r ther  inc idents  

on  page 88 in  paragraph 40 and fo l low ing.   What  happened  20 

on tha t  occas ion?  You say somet ime dur ing  June 2016.   

But  be fore  we go there  perhaps  fo r  comple teness sake 

wou ld  you look a t  W209? 

WITNESS 2 :    Yes.  

ADV PRETORIUS SC:    A t  page 112.   There  appears  what  
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appears  to  be  a  s im i la r  p r in tou t  o f  Goog le  Maps o r  a  map 

app l i ca t ion ,  am I  cor rec t?   Page 112?  

WITNESS 2 :      Yes,  Cha i r,  on  112.  

ADV PRETORIUS SC:    Under  the  da te  20  Apr i l  2017.  

WITNESS 2 :      Yes.  

ADV PRETORIUS SC:    What  does tha t  p r in tou t  te l l  us?  

WITNESS 2 :      I t  te l l s  us  and conf i rms what  I  have jus t  

ment ioned,  i t  i s  a  p r in tou t  o f  the  t ime l ine .  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t ,  tha t  you were  in  Centur ion  

a t  a  s tage?  10 

WITNESS 2 :      Yes.  

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t .   Le t  us  go  on  to  the  

inc ident  re fe r red  to  in  parag raph  40 and fo l low ing.   What  

happened on tha t  occas ion?  

WITNESS 2 :      On tha t  par t i cu la r  occas ion  we were  – head  

back to  h i s  res idence a f te r  work  and we s topped  a t  the 

en t rance o f  Beau l ieu  Co l lege wh ich  is  s i tua ted  in  Midrand,  

Kya lami .   And we  met  up  w i th  Mr  J iyane there  who  handed  

a  box tha t  can occupy two to  four  bo t t les  o f  w ine  tha t  was  

sea led  w i th  Se l lo tape.   He handed  tha t  box to  Mr  Gama.   I  20 

pu t  i t  a t  the  back o f  the  veh ic le .    

ADV PRETORIUS SC:    R igh t .   From what  you saw – and I  

s t ress  f rom what  you saw,  cou ld  you te l l  what  was 

conta ined in  the  box?  And I  s t ress  f rom what  you saw.  

WITNESS 2 :      What  I  saw,  i t  was a  box.   As  I  ment ioned,  
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tha t  was made fo r  w ine  but  upon fee l ing  i t ,  w i th  the  we igh t ,  

i t  d id  no t  conta in  w ine .  

ADV PRETORIUS SC:    D id  you see what  i t  d id  conta in?  

WITNESS 2:      No,  I  d id  no t  see but  I  can conf i rm tha t  the  

packag ing  cou ld  have been o f  paper  o r  no tes  and a lso 

based on the  conversa t ion  I  overheard  tha t  i t  had to  be  

t ransfer red  or  g iven to  somebody over  the  weekend.  

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t .   I  th ink  we shou ld  be  c lear  

here ,  w i tness 2 ,  you d id  no t  see what  was in  the  box.  

WITNESS 2 :      Cor rec t .  10 

ADV PRETORIUS SC:    You conc luded f rom what  you  

heard  a t  the  t ime and f rom what  the  box fe l t  l i ke ,  

par t i cu la r l y  i t s  we igh t ,  tha t  i t  m igh t  conta in  paper  o r  paper  

no tes .   Do I  unders tand you cor rec t l y?  

WITNESS 2 :      Cor rec t ,  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    What  was the  conversa t ion  tha t  

d rew you to  tha t  conc lus ion?  

WITNESS 2:      I  p icked up f rom the  cod ing  or  code d ia lec t  

be tween h im and  the  o ther  person on the  o ther  hand tha t  

t ransact ion  had to  be  conf i rmed and the  content  tha t  was  20 

w i th in  the  box had to  be  g iven to  tha t  person by  weekend.  

ADV PRETORIUS SC:    Le t  us  go  on then to  the  inc ident  

desc r ibed in  paragraph 42 and fo l low ing.   What  happened  

dur ing  the  course  o f  tha t  inc ident?  

WITNESS 2:      I  went  to  the  res idence in  Midrand and  
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co l lec ted  a  Mercedes Benz,  S65 o f  the  premises wh ich  was  

a  loan f rom a  dea lersh ip  fo r  tha t  spec i f i c  week or  weekend.  

ADV PRETORIUS SC:    What  happened?  

WITNESS 2:      I  p roceeded to  Woodmead Cent re  and met  

up  w i th  a  fo rmer  co l league.  

ADV PRETORIUS SC:    Co l league o f  whom? 

WITNESS 2 :      Excuse me,  Cha i r?  

ADV PRETORIUS SC:    You say you met  up  w i th  a  fo rmer  

co l league.  

WITNESS 2 :      Yes.  10 

ADV PRETORIUS SC:    And co l league o f  who?  Whose 

co l league?  

WITNESS 2:      My co l league,  a  fo rmer  co l league in  the  

l ine  o f  work .  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t .  

WITNESS 2:      The co l league had a  c lose  assoc ia te  o r  

f r iend o f  Mr  Gama’s  tha t  had to  be  t ransfer red  in to  the 

Mercedes Benz tha t  I  was dr i v ing  w i th  an  ins t ruc t ion  tha t  I  

had to  meet  up  w i th  Mr  Gama whom I  had le f t  in  the  o f f i ce .   

The ins t ruc t ion  was to  meet  up  on  the  N17 h ighway.  20 

ADV PRETORIUS SC:    D id  you t rave l  to  the  N17 h ighway 

w i th  the  co l league or  assoc ia te  o f  Mr  Gama? 

WITNESS 2:      Yes,  I  t rave l led  w i th  the  assoc ia te  o f  Mr  

Gama.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t .   And what  happened,  d id  
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you  go to  the  N17  h ighway?  

WITNESS 2:      Yes,  we met  up  jus t  past  the  f i rs t  to l lga te  

as  you enter  N17 f rom November  3 .  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t .   And what  happened  on the 

h ighway?  

WITNESS 2:      There  was Mr  J iyade tha t  a lso  was present .   

I  handed over  the  veh ic le  to  Mr  Gama whom was  dropped 

o f f  by  a  co l league o f  m ine as  we l l  and I  handed the  car  

over  to  h im.   Mr  J iyade wa lked f rom h is  veh ic le  w i th  a  

package tha t  he  handed to  Mr  Gama.  10 

ADV PRETORIUS SC:    Aga in ,  d id  you have an occas ion  to  

observe  what  was  in  th is  package?  

WITNESS 2 :      No,  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    Because you say in  your  s ta tement  

–  we l l ,  le t  me not  lead you on th is .   D id  you observe  

anyth ing  or  d id  you make any conc lus ions?  I f  you  drew 

any conc lus ions p lease te l l  the  Cha i r  what  conc lus ions and 

why you drew them? 

WITNESS 2 :      As  pe r  the  norm i t  came to  my a t ten t ion  or  I  

was aware  tha t  Mr  Gama was on  a  weekend away  and as  20 

per  the  norm and w i th  the  p rev ious –  on  p rev ious 

occas ions tha t  I  had exper ienced,  I  conc luded tha t  i t  was a  

packet  o f  cash no tes .  

ADV PRETORIUS SC:    So  f rom the  c i r cumstances and  

your  exper ience tha t  was your  conc lus ion  bu t  d id  you see 
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any th ing  in  tha t  packet  o r  package? 

WITNESS 2 :      The content  tha t  was ins ide ,  I  d id  no t  see.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t .   Was there  anyth ing  e l se  

tha t  led  you to  tha t  conc lus ion  tha t  occur red  a t  the  t ime? 

WITNESS 2:      As  I  ment ioned,  Cha i r,  tha t  th rough  

exper ience and norm,  tha t  i s  where  I  cou ld  draw my 

conc lus ion  f rom.  

ADV PRETORIUS SC:    On page 90,  w i tness 2 ,  you dea l  

w i th  the  cur ren t  b reakdown in  the  re la t ionsh ip  be tween 

yourse l f  and Mr  Gama.   Would  you te l l  the  Cha i r  p lease  10 

br ie f l y  what  happened in  th is  regard?  

WITNESS 2:      The re la t ionsh ip  became s t ra ined because 

I  cou ld  no t  execu te  ins t ruc t ions f rom a  th i rd  par ty  tha t  was 

an assoc ia te  o f  Mr  Gama which  he  was not  happy about  

and subsequent l y  i t  ended up  me be ing  accused o f  

w i tchcra f t .    

ADV PRETORIUS SC:    Wi tchcra f t  in  what  sense?  What  

was the  content  o f  the  accusat ion?  

WITNESS 2:      Yes,  supposed ly  t here  was a  v ideo where  I  

was p icked up spr ink l ing  someth ing  in  the  res idence in  20 

Bryanston o f  wh ich  tha t  v ideo has never  sur faced  to th is  

day.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t .   I s  i t  cor rec t  tha t  you 

spr ink led  a  substance in  and around the  res idence  o f  Mr  

Gama? 
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WITNESS 2 :      No,  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    What  happened a f te r  you had been  

accused o f  th is  ac t ion?  

WITNESS 2 :      Wi th  the  accusat ions p i l ing  up  and 

v ic t im isa t ion  tha t  took p lace I  resor ted  to  ex i t  ou t  by  

res ign ing  bu t  tha t  was somehow re jec ted  and a  case was  

put  together  and somehow there  was a  d i smissa l  in  

fabr ica t ion ,  I  guess,  because  I  never  a t tended o r  

responded a t  the  ac t ion .  

ADV PRETORIUS SC:    You say you took s teps to  res ign  10 

f rom Transnet?  

WITNESS 2 :      Yes.  

ADV PRETORIUS SC:    When was tha t?  

WITNESS 2 :      That  was 2017 in  November.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t .   And you say tha t  you were  

then learn t  o f  d isc ip l ina ry  proceed ings tha t  had been  

conducted.   Obv ious ly,  they were  conducted in  your  

absence,  am I  co r rec t?  

WITNESS 2 :      Cor rec t ,  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    And what  was the  ou tcome o f  those 20 

d isc ip l ina ry  p roceed ings?  

WITNESS 2 :      A d ismissa l .  

ADV PRETORIUS SC:    D id  you subsequent ly  approach  

Transnet  about  th is  “d ismissa l ”?  

WITNESS 2 :      R igh t ,  Cha i r.  
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ADV PRETORIUS SC:    What  was the  ou tcome o f  your  

approach to  Transnet?  

WITNESS 2:      An  invest iga t ion  was conducted and the  

ou tcome y ie lded  resu l ts  tha t  were  in  my favour  by  

re ins ta tement .  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t ,  so  i t  must  have been 

cons idered tha t  you had been un fa i r l y  d ismissed and you  

were  re ins ta ted ,  am I  cor rec t?  

WITNESS 2 :      Cor rec t ,  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    You go on in  your  a f f idav i t  a t  page  10 

91 and 92 to  se t  ou t  your  concerns about  your  persona l  

secur i t y.   D id  you be l ieve  tha t  your  persona l  secur i t y  was 

under  th rea t?  

WITNESS 2 :      R igh t ,  Cha i r,  to  th is  day tha t  has been  

conf i rmed w i th  a  few events  s ince  my  depar tu re  in  2017  

and  a f te r  my re ins ta tement .   There  has been  a  few 

occas ions where  I  have exper ienced inc idents  spec i f i ca l l y  

soon a f te r  I  le f t  Transnet  in  2017.   On two occas ions I  

no t iced drones by  my res idence.   I  have had tex t  sent  to  

me th reaten ing  me s ince I  have  been back a t  Transnet  20 

be ing  persuaded not  to  g ive  ev idence whether  i t  be  in  th is  

Commiss ion  or  dur ing  my in te rv iew befo re  I  was re ins ta ted .  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t ,  were  these th rea ts  d i rec ted  

d i rec t l y  to  you or  to  someone e l se?  

WITNESS 2:      They were  d i rec ted  to  me,  Cha i r.   I  had 
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repor ted  them even w i th  the  secur i t y  c lus ter  wh ich  is  SAPS 

and on occas ion  in fo rmat ion  was leaked th rough Transnet  

a f te r  my in te rv iew wi th  the  ins t i tu t ion  and i t  leaked  th rough 

a  persona l  ass is tan t  to  the  fo rmer  HR manager.  

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t ,  I  am jus t  look ing  a t  your  

a f f idav i t ,  w i tness  2 ,  a t  page 91  and 92.   You do not  

ment ion  any th rea t  there  be ing  made to  you d i rec t l y.   I s  

there  any reason fo r  tha t?  

WITNESS 2 :      Those were  deve lopments ,  Cha i r,  tha t  I  

exper ienced a  few weeks ago a f te r  I  had made th is  10 

s ta tement .  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t .   Thank you,  i s  there  

anyth ing  e lse  you w ish  to  te l l  the  Cha i r  tha t  I  have not  

covered?  

WITNESS 2:      Every th ing  seems to  be  in  o rde r  t i l l  th is  

moment  so  I  th ink  a l l  i s  in  o rde r.  

ADV PRETORIUS SC:    Thank you,  w i tness 2 .   I  do  no t  

have any fu r ther  quest ions.  

CHAIRPERSON:    Thank you,  Mr  Pre tor ius .   Thank you,  

w i tness 2 ,  thank  you fo r  coming  to  g ive  ev idence even 20 

w i th in  the  c i r cumstances tha t  you have descr ibed in  te rms  

o f  sa fe ty,  yourse l f  and your  co l leagues,  we apprec ia te  tha t  

you dec ided tha t  you wanted to  come to  the  Commiss ion  

and ass is t  the  Commiss ion  and te l l  i t  what  you know and 

what  you observed dur ing  those years .   Thank you very  
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much fo r  coming to  g ive  ev idence,  we apprec ia te  i t .   Thank  

you ve ry  much and you are  excused.  

WITNESS 2 :      Thank you,  Cha i r.  

CHAIRPERSON:    You are  ready  fo r  the  th i rd  w i tness,  

w i tness 3?  

ADV PRETORIUS SC:    Yes,  Cha i r.  

CHAIRPERSON:    Ja ,  le t  us  go  ahead.  

ADV PRETORIUS SC:    May I  assume tha t  we are  go ing  to  

f in ish  w i tness 3?  

CHAIRPERSON:    Yes,  I  th ink  we …[ in tervenes]  10 

ADV PRETORIUS SC:    I  wou ld  ask  tha t  we do.  

CHAIRPERSON:    Ja ,  I  th ink  we shou ld  f in ish ,  ja .  

ADV PRETORIUS SC:    Thank you,  i f  we might  jus t  take  

two minutes  to  make the  ar rangements  fo r  one w i tness to  

be  moved out  and  the  o ther  to  be  moved in .     

CHAIRPERSON:    Ja ,  no  tha t ’s  f i ve  m inutes  ad journment .  

ADV PRETORIUS SC:    Thank you Cha i r.  

CHAIRPERSON:    We ad journ .  

REGISTRAR:   Al l  r i se .  

INQUIRY ADJOURNS 20 

INQUIRY RESUMES 

CHAIRPERSON:    A re  we ready?   

ADV PRETORIUS SC:    Yes Cha i r,  thank you.   May we ca l l  

w i tness number  3?  

CHAIRPERSON:    Yes.  
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ADV PRETORIUS SC:    Witness  number  3  can you hear  

me?   He l lo  w i tness number  3 ,  can  you hear  me? 

WITNESS 3 :    Yes,  loud and c lea r.  

ADV PRETORIUS SC:    Good,  you have a  bund le  o f  

documents  be fo re  you,  marked  Exh ib i t  BB14C,  am I  

cor rec t?  

WITNESS 3 :    That ’s  co r rec t .  

ADV PRETORIUS SC:    Wou ld  you go to  page 115,  I ’m 

re fer r i ng  to  the  b lack  numbers  in  the  top  le f t -hand  corner  

o f  the  document .  10 

WITNESS 3 :    Okay.  

ADV PRETORIUS SC:    Do you recogn ise  tha t  document?  

WITNESS 3 :    Yes I  do .  

ADV PRETORIUS SC:    I s  i t  an  a f f idav i t?  

WITNESS 3 :    Yes,  i t  i s .  

ADV PRETORIUS SC:   I s  i t  your  a f f idav i t?   

WITNESS 3 :    Yes Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    P lease go  to  page 132,  there ’s  a  

space fo r  a  s igna ture  a t  the  bo t tom o f  tha t  page wh ich  has 

been redacted,  do  you reca l l  s ign ing  th is  a f f idav i t?   20 

Wi tness number  3?  

WITNESS 3 :    Yes,  I  reca l l  s ign ing  i t .  

ADV PRETORIUS SC:    You reca l l  s ign ing  th is  a f f idav i t?  

WITNESS 3 :    That ’s  co r rec t .  

ADV PRETORIUS SC:    As  fa r  as  you are  aware ,  and  
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sub jec t  to  any cor rec t ions we might  have to  make and  

sub jec t  to  any fu r the r  redact ions  tha t  we might  have to  

make,  a re  the  contents  o f  th is  a f f idav i t  t rue  and cor rec t?  

WITNESS 3 :    Yes,  they are  a  t rue  re f lec t ion .  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t ,  Cha i r,  may th is  Exh ib i t  be 

en tered onto  the  record?  

CHAIRPERSON:   The a f f idav i t  o f  w i tness number  3  

appear ing  a t  page 115 o f  Bund le  Transnet  1  w i l l  be  

admi t ted  and marked as  Exh ib i t  BB14C.   

ADV PRETORIUS SC:    Thank you  Cha i r.   Wi tness number  10 

3  are  you employed in  a  sen ior  secur i t y  pos i t ion  in  the  

Transnet  Group?  

WITNESS 3 :    That ’s  co r rec t  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t ,  on  page 116 and 117  there ’s  

a  tab le  wh ich  shows your  p rev ious employment ,  I  don ’ t  

want  to  go  in to  any de ta i l  there  fo r  reasons wh ich  we have 

made c lear  to  the  Cha i r  bu t  i f  we can go to  parag raph 4 ,  

d id  you have some exper ience as  an  employee o f  South  

A f r i can Po l i ce  Serv ice?  

WITNESS 3 :    That ’s  co r rec t  Cha i r.  20 

ADV PRETORIUS SC:    And,  were  you,  in  fac t ,  dur ing  2004  

a  member  o f  the  V IP Pro tec t ion  Un i t  o f  the  South  A f r i can  

Po l ice  Serv i ce?  

WITNESS 3 :    That ’s  co r rec t  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    And you desc r ibe ,  in  paragraph 6  
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the  du t ies  o f  a  C lose Pro tec t ion  Off i ce r,  were  you  t ra ined 

as  a  C lose Pro tec t ion  Off i cer?  

WITNESS 3 :    That ’s  co r rec t  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    B r ie f l y  what  a re  the  du t ies  o f  a  

C lose Pro tec t ion  Off i cer?  

WITNESS 3 :    Normal ly,  I  w i l l  be  ass igned to  an  Execut ive  

or  a  Min i s te r  in  th is  regard  fo r  d r iv ing  and mak ing  sure  tha t  

he ’s  persona l ly  sa fe .  

ADV PRETORIUS SC:    Yes,  dur ing  2005 were  you  

ass igned as  a  C lose P ro tec t ion  Off i cer  to  any par t i cu la r  10 

Min is te r  o r  Deputy  Min is te r?  

WITNESS 3 :    Yes,  I  was Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    To  whom were  you ass igned? 

WITNESS 3 :    Then,  Deputy  Min is te r  G igaba.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t ,  dur ing  the  pe r iod  –  we l l  

f i rs t ,  dur ing  wh ich  per iod  were  you ass igned as  a  C lose 

Pro tec t ion  Off i cer  to  Deputy  Min is te r  G igaba? 

WITNESS 3 :   La te  2004 unt i l  2007 ,  la te .   

ADV PRETORIUS SC:    Okay,  and d id  you ever  have  

occas ion  to  accompany Deputy  Min is te r  G igaba  to  any 20 

ent i t y  re la ted  to  the  Gupta  fami ly?  

WITNESS 3:    Yes,  back then I  accompan ied h im  to  the 

Sahara  Bus iness res idence in  Midrand.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t ,  when d id  you res ign  f rom 

the  South  A f r i can  Po l ice  Serv i ces  and as  C lose Pro tec t ion  
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O f f i cer  fo r  Deputy  Min i s te r  G igaba?  

WITNESS 3 :    2008,  as  a  V IP Pro tec to r.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t ,  how d id  you come to  be  

invo l ved w i th  Deputy  Min i s te r  G igaba,  cou ld  you jus t  re la te  

i t  p lease,  you dea l  w i th  tha t  a t  paragraph 10 o f  your  

s ta tement  and fo l low ing,  you dea l  w i th  your  appo in tment  a t  

Transnet  and your  secondment  to  the  Depar tment  o f  Pub l i c  

Enterp r ises?  

WITNESS 3 :    In  2013,  I  was ca l led  by  a  Major  f rom the  

DPE a t  the  Min is te r ’s  o f f i ce  to  come and have a  meet ing  10 

w i th  h im,  the  Manager  and the  Min is te r,  regard ing  some 

pos i t ion  to  –  backup pos i t ion  a t  the  Min i s te r ’s  en tou rage.   

ADV PRETORIUS SC:    R igh t ,  d id  you a t tend the  meet ing?  

WITNESS 3 :    Yes,  I  d id  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    And what  d id  you learn  a t  that  

meet ing?  

WITNESS 3:    I  was to ld  about  the  th i rd  leve l  on  the  

Min is te r ’s  s ide  and tha t  we wou ld  be  requ i red  to  have – 

g ive  suppor t  on  a  backup,  on  the  main  cover  o f  the 

Min is te r.  20 

ADV PRETORIUS SC:    R igh t ,  so  you were  requ i red  –  i t  

wasn ’ t  ve ry  c lea r,  do  I  unders tand you cor rec t l y,  you say,  

you wou ld  be  requ i red  to  p rov ide  c lose  pro tec t ion  and  

veh ic le  backup dut ies?  

WITNESS 3 :    That ’s  co r rec t  Cha i r.  
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ADV PRETORIUS SC:    What  does veh ic le  backup mean? 

WITNESS 3:    I t  means we wou ld  dr ive  beh ind  the  main  

ca r.  

ADV PRETORIUS SC:    Okay,  a t  tha t  t ime,  who were  you  

employed by?  

WITNESS 3 :    A t  tha t  t ime,  I  was not  employed.  

ADV PRETORIUS SC:    I ’m  sor ry  t ha t  d idn ’ t  come th rough,  

jus t  speak s lowly  p lease,  you were  employed by  whom? 

WITNESS 3:    A t  tha t  t ime o f  the  meet ing  I  was not  

employed Cha i r.  10 

ADV PRETORIUS SC:    Bu t ,  as  I  unders tand i t ,  you  were  

seconded a f te r  tha t  meet ing  tha t  you ’ve  jus t  to ld  the  Cha i r  

about ,  to  the  Depar tment  o f  Pub l ic  Enterpr ises ,  am I  

cor rec t?  

WITNESS 3 :    That ’s  co r rec t .  

ADV PRETORIUS SC:   And your  du t ies  were  to  per fo rm 

c lose pro tec t ion  du t ies  fo r  Deputy  Min i s te r  G igaba and  

veh ic le  backup suppor t ,  am I  cor rec t?   

WITNESS 3:    Ja  bu t  fo r  the  backup he was now a  fu l l  

Min is te r  fo r  DPE.  20 

CHAIRPERSON:    I  jus t  want  to  c lea r  up  someth ing ,  I  

thought  Mr  Pre to r ius  asked whether  you were  seconded,  

and I  thought  you  sa id  yes bu t  I  thought  you sa id  you were  

no t  employed a t  the  t ime o f  tha t  meet ing ,  i s  tha t  cor rec t?   

I f  you  were  seconded you wou ld  have been employed 
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somewhere  and  then you were  asked to  go  and work  

e lsewhere  bu t  i f  you  were  unemployed a t  the  t ime you  

wou ld  no t  be  seconded.   Were  you employed a t  the  t ime 

you rece ived tha t  ca l l?  

WITNESS 3:    Cha i r  when I  rece ived the  ca l l  to  come and 

have a  meet ing  fo r  th is  backup pos i t ion ,  I  was not  

employed.  

CHAIRPERSON:    Okay,  a l r igh t .  

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t ,  so  le t ’s  jus t  summar ise  to  

ge t  i t  c lea r,  pe rhaps the  da tes  are  no t  c lea r.   When Mr  10 

G igaba was the  Deputy  Min i s te r  o f  Home Affa i rs  and you  

were  ass igned to  ac t  as  h i s  C lose Pro tec t ion  Off i ce r,  I  

unders tand tha t  to  be  dur ing  2005,  i s  tha t  cor rec t?  

WITNESS 3 :    That ’s  co r rec t  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    And i t  was a f te r  tha t  and before  

our  res ignat ion  f rom SAPS in  2008 tha t  you,  together  w i th  

Deputy  Min i s te r  G igaba v i s i ted  Sahara  Computers  in  

Midrand on a  number  o f  occas ions,  i s  tha t  cor rec t?  

WITNESS 3 :    That ’s  co r rec t  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    And then,  you say in  Apr i l  2013 you 20 

rece ived a  ca l l  f rom an o f f i c ia l  in  the  Depar tment  o f  Pub l ic  

Enterp r ises  and you had the  meet ing  w i th  Mr  G igaba,  who 

was then Min is te r  fo r  Pub l ic  Enterp r ises ,  am I  cor rec t?  

WITNESS 3 :    That ’s  co r rec t  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t  and you took up  tha t  
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pos i t ion  as  a  backup d r iver  as  we l l  as  a  C lose Pro tec t ion  

Off i ce r,  cor rec t?  

WITNESS 3 :    That ’s  co r rec t .  

ADV PRETORIUS SC:    And a f te r  Ju ly  2013 in  serv ing  

Min is te r  G igaba as  he  was a t  tha t  t ime,  you were  employed  

by  the  Depar tmen t  o f  Pub l ic  Enterp r ises ,  i s  tha t  cor rec t?  

WITNESS 3 :    I  was a t  Transnet .  

ADV PRETORIUS SC:    So r ry,  you say you were  in  

Transnet  a t  tha t  t ime?  

WITNESS 3:    Yes,  June 2013 I  was employed by  Transnet  10 

and Ju ly  the  1 s t  2013 I  was seconded then to  the  Min i s te r  

o f  DPE.  

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t ,  so  in  Ju ly  2013 you were  

employed by  Transnet  o r  a t  tha t  t ime you were  employed 

by  Transnet ,  i s  tha t  cor rec t?  

WITNESS 3 :    That ’s  co r rec t  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    And then f rom the  1s t  o f  Ju ly  you  

were  employed by  the  Depar tment  o f  Pub l ic  Enterp r ises  in  

o rder  to  se rve  Min is te r  G igaba?  

WITNESS 3:    Yes,  Cha i r  I  was employed fo r  the  serv i ces  20 

o f  Min i s te r  G igaba.  

CHAIRPERSON:    There  may be  some confus ion ,  as  I  

unders tand you w i tness 3 ,  you are  say ing  as  a t  the  end o f  

June you were  employed by  Transnet  bu t  w i th  e f fec t  f rom 

the  beg inn ing  o f  Ju l y  you went  to  DPE,  i s  tha t  cor rec t ,  o r  
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d id  I  m isunders tand you?  

WITNESS 3 :    That ’s  co r rec t  Cha i r.  

CHAIRPERSON:    D id  you go to  DPE on a  secondment  o r  

d id  you end your  employment  w i th  Transnet  and s tar ted  a  

new employment  a t  DPE or  a re  you not  su re?  

WITNESS 3:    Thanks Cha i r,  I  was employed by  Transnet  

and Ju l y  1 s t ,  I  was seconded to  DPE.  

CHAIRPERSON:    Okay,  a l r igh t .  

ADV PRETORIUS SC:    Yes,  we l l  i t ’s  c lear ly  pu t  in  the  

tab le  tha t  we d idn ’ t  dea l  w i th ,  because i t  de ta i l s  you r  10 

employment  in  a  way tha t ,  perhaps,  cou ld  ident i f y  you but  

le t ’s  look  a t  page  116,  w i tness number  3  the re  you see par t  

o f  the  tab le  o f  your  employment  h is to ry.   Cou ld  you go to  

i tem 3  on  page 116 p lease,  a re  you there  w i tness number  

3?  

WITNESS 3 :    Yes Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    I t  says  the re ,   

“Transnet ,  May  2013,  secur i t y  t ra in ing  course 

dur ing  f i rs t  month ,  

 Does tha t  ind ica te  tha t  you were  employed by  20 

Transnet  in  May  2013 and underwent  a  secur i t y  t ra in ing  

course?   

WITNESS 3 :    Thank you Cha i r,  i t ’s  2013 June  I  was 

employed 2013,  June by  Transnet .  

ADV PRETORIUS SC:      Oh,  so  shou ld  May read June  
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then?  

WITNESS 3 :    Thanks Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:   Okay…[ in te rvenes] .   

CHAIRPERSON:    Oh,  I ’m  sor ry,  o r  i s  the  pos i t ion  tha t ,  

dur ing  May you  rece ived t ra in ing  fo r  purposes –  in  

p repara t ion  fo r  you tak ing  up  employment  a t  Transnet  in  

June?  

WITNESS 3:    Cha i r,  I  was employed June 1s t ,  and I  

underwent  t ra in ing  fo r  the  who le  dura t ion  o f  June,  then 

Ju l y  1 s t ,  I  was then seconded to  DPE.  10 

CHAIRPERSON:    And in  May 2013,  tha t  i s  now the  month  

be fore  June,  were  you employed,  were  you not  employed  

by  Transnet?  

WITNESS 3:    No May 2013 I  was not  ye t  employed by  

Transnet .  

CHAIRPERSON:    And you d id  no t  undergo the  t ra in ing  

tha t ,  tha t  tab le  re f lec t  you underwent  in  May 2013,  i s  tha t  

r igh t?  

WITNESS 3 :    I t  shou ld  be  June 2013,  the  t ra in ing .  

CHAIRPERSON:    Oh,  so  where  i t  says  May i t  shou ld  be  20 

June 2013?  

WITNESS 3 :    That ’s  co r rec t  Cha i r.  

CHAIRPERSON:    Okay,  thank you .  

ADV PRETORIUS SC:    And how long,  w i tness number  3 ,  

d id  your  secondment  to  the  Depar tment  o f  Pub l ic  
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En terp r ise  las t ,  when d id  i t  come to  an  end?  

WITNESS 3 :    2013,  December.  

ADV PRETORIUS SC:    So ,  du r ing  the  per iod ,  Ju ly  to  

December  2013 you were  serv ing  Min i s te r  G igaba,  i s  tha t  

cor rec t?  

WITNESS 3 :    That ’s  co r rec t .  

ADV PRETORIUS SC:    In  paragraph 21 o f  your  a f f idav i t ,  

w i tness number  3 ,  you re la te  ce r ta in  v is i t s  tha t  took  p lace,  

wou ld  you te l l  the  Cha i r  about  those p lease? 

WITNESS 3:    Thank you Cha i r,  f rom Ju ly  to  December  I  10 

can reca l l  I  esco r ted  the  Min is te r  as  par t  o f  h is  convoy to  a  

schedu led  v i s i t  to  the  Gupta  res idence in  Saxonwold .  

ADV PRETORIUS SC:    On,  approx imate ly  how many  

occas ions d id  you do tha t?  

WITNESS 3 :    S ix  to  seven t imes.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t  and  on those occas ions d id  

you dr ive  a  backup veh ic le  o r  d id  you dr i ve  w i th  Min is te r  

G igaba?  

WITNESS 3:    The s ix  t imes I  was  on the  backup and on ly  

once to  make i t  seven,  I  d rove the  Min i s te r  h imse l f ,  I  was 20 

jus t  a lone.  

ADV PRETORIUS SC:    Were  any o f  these v i s i t s  recorded 

in  the  Min i s te r ’s  d ia ry?  

WITNESS 3:    Yes,  they were  Cha i r,  they  were  handed over  

to  w i tness 1 .  
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ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t…[ in tervenes] .  

WITNESS 3:    Sor ry,  Cha i r,  and on th is  par t i cu la r  day  

where  I  d rove h im a lone,  he  sa id  I  shou ldn ’ t  record  the  

journey on the  log  book so  I  d idn ’ t  record  tha t  event .  

ADV PRETORIUS SC:   D id  you have access  to  the  

Min is te r ’s  d ia ry  as  a  C lose Pro tec t ion  Off i cer?   

WITNESS 3 :    Yes,  we do.  

ADV PRETORIUS SC:    Yes,  and parag raph 21.1  you say,  

and I  don ’ t  unders tand your  ev idence,  now,  to  be  th is ,  tha t  

none o f  these v i s i t s  were  recorded in  the  Min is te rs  d ia ry.   10 

So,  what  was the  pos i t ion?  

WITNESS 3:    Okay,  no rmal l y  he  w i l l  jus t  in fo rm us as  and 

when he wants  us  to  go ,  he  w i l l  in fo rm us to  go  there .  

ADV PRETORIUS SC:    So ,  were  they,  o r  were  they no t  

recorded in  the  M in is te r ’s  d ia ry?  

WITNESS 3 :    They were  no t  reco rded a t  a l l .  

ADV PRETORIUS SC:    And d id  you reco rd  these t r ips  in  

the  log  book o f  your  veh ic le?  

WITNESS 3:    He in fo rmed us ,  we shou ldn ’ t  record  th is  

in fo rmat ion  on  the  log  book,  so  we  d idn ’ t .  20 

ADV PRETORIUS SC:    D id  he  g ive  a  reason fo r  te l l ing  you  

not  to  record  them in  h is  log  book in  your  veh ic le  log  book?  

WITNESS 3 :    No  reason was g iven to  us .  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t .  

CHAIRPERSON:    What  t ypes o f  t r ips  d id  he  say you 
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shou ld  no t  record  in  the  log  book,  was i t  t r ips  to  par t i cu la r  

dest ina t ions or  on ly  t r ips  to  a  pa r t i cu la r  dest ina t ion ,  one 

dest ina t ion?   

WITNESS 3:    On ly  fo r  the  –  tha t  i s  in  quest ion  now,  he  

wou ld  say we shou ldn ’ t  record  tha t .  

CHAIRPERSON:    Which  address is  tha t ,  i s  tha t  the  Gupta  

res idence?  

WITNESS 3 :    Yes Cha i r.  

CHAIRPERSON:    That  was the  on ly  –  those are  the  on ly  

t r ips  he  sa id  you must  no t  record?  10 

WITNESS 3 :    That ’s  co r rec t  Cha i r.  

CHAIRPERSON:    Okay.   Did he say that  f rom the beginning 

before you could even record the f i rst  one or you did record 

some but  you had to stop af ter he told  you not  to  record 

them? 

WITNESS 3:   Can you repeat Chai r,  repeat  that? 

CHAIRPERSON:   When he told you not  to record those t r ips 

to the Gupta residence was i t  at  a t ime when you had 

al ready recorded some but  then you did not  record others 

because of  the instruct ion or did he tel l  you not  to record 20 

them before you could even record the f i rst  one? 

WITNESS 3:   I  was told that  t r ip that  we should not  record so 

then as and when we go the second t ime I  should not  record 

because I  was instructed not  to.  

CHAIRPERSON:   Okay,  al r ight .  
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ADV PRETORIUS SC:   When you were part  of  the convey 

which vis i ted the Saxonwold residence of  the Gupta’s what 

did you do?  Did you – when Minis ter Gigaba vis i ted where 

were you dur ing those vis i ts? 

WITNESS 3:   Normal ly as in  when we arr ive,  I  would wai t  in 

the car  then he wi l l  jump out  quickly and get  into the 

premises.  

ADV PRETORIUS SC:   Right  were you able to  observe 

whether there were any other people present  outside the 

res idence? 10 

WITNESS 3:   In normal [ indist inct  00:01:44]  I  saw Mr Brian 

Molefe and later  I  saw Matsela Koko of  Eskom, Mr Ben 

Ngubane, Linda Mabaso our chair  then wi thin the premises 

as wel l .  

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   Did you see any other 

convoy at  that  t ime or around that  t ime? 

WITNESS 3:   There was the convoy of  the President  of  the 

Republ ic leaving the premises as we enter in one occasion.  

ADV PRETORIUS SC:   Who was he President  at  the t ime? 

WITNESS 3:   Mr Jacob Zuma.  20 

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   In  paragraph 2 you talk  of  

certain incidents involving Minister  Gigaba.  Would you tel l  

the Chai r  about  those inc idents please? 

WITNESS 3:   At  some point  the Min ister  would carry a large 

sum of  cash wi th  him and I  wish to highl ight  the fol lowing 
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instances in th is regard.   One day I  was present  wi th the 

Minister and when he opened the boot  of  the car  of  the 

off ic ia l  vehicle to take out  money to  buy lunch for us.  

ADV PRETORIUS SC:   Who is us? 

WITNESS 3:   The convey,  the backup guys and the two of  

SAPS off ic ia ls wi th him.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .  

WITNESS 3:   Inside the boot  i t  was a bag which he opened 

and there was some stack of  bundles of  money inside.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .  10 

WITNESS 3:   With R200.00 notes.  

ADV PRETORIUS SC:   Are you able to say where that  money 

came f rom? 

WITNESS 3:   I  could not  te l l  that  t ime but  as – as we make 

some visi ts then I  could connect  the dots to say the money 

came f rom the Saxonwold residence.  

ADV PRETORIUS SC:   How can you say that? 

WITNESS 3:   Because at  some point  as we went  to the 

premises he would go to the Gupta’s and we wi l l  go to 

Sandton he would use to pay cash for his ta i lored sui ts.  20 

CHAIRPERSON:   Let  us go back to the money you saw in 

the bag.   Was i t  just  loose cash or was i t  t ied in any way? 

WITNESS 3:   I t  was 200 bundles stacked in rubber bands ful l  

in there.   Only R200.00 notes.  

CHAIRPERSON:   Yes.   And about  how much space did i t  
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take in the bag i f  you are able to  say about hal f ,  about  a 

quarter or was i t  fu l l?  

WITNESS 3:   I t  was quarter.  

CHAIRPERSON:   About a quarter of  the bag? 

WITNESS 3:   Yes Chai r.  

CHAIRPERSON:   Okay.  

ADV PRETORIUS SC:   What type of  bag was i t?  

WITNESS 3:   I t  was a sports bag.  

ADV PRETORIUS SC:   On that  part icular occasion where 

had you been on that  day?  Can you recal l?  Witness 3 did 10 

you hear my quest ion? 

WITNESS 3:   Not  c lear ly Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   You have just  to ld the Chai r  

of  an occasion where you saw a bag in the boot  of  Mr 

Gigaba’s off ic ia l  vehicle and you say Minister  Gigaba opened 

that  bag and you could see stack of  R200.00 notes in that  

bag r ight?   

WITNESS 3:   Yes.  

ADV PRETORIUS SC:   Correct? 

WITNESS 3:   That  is correct .  20 

ADV PRETORIUS SC:   Right  now I  asked you ear l ier  

because your statement says noth ing in relat ion to  where 

that  bag came from.  Are you able to say where that  money 

came f rom through any observat ion that  you made not  any 

opinion that  you might  have but  through any observat ion 
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f rom what you saw?  Did you see where that  bag came from? 

WITNESS 3:   No I  cannot say where i t  came f rom Chair.  

ADV PRETORIUS SC:   I  am sorry.  

WITNESS 3:   I  cannot te l l  you where i t  came from Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   Okay.  

CHAIRPERSON:   That  is because you do not  know how i t  

came to the car not  because you do not  want to te l l  us?  You 

do not  know how the bag that  had money came into the car,  

is that  r ight? 

WITNESS 3:  Yes that  is correct  Chair.  10 

CHAIRPERSON:   Yes.  

WITNESS 3:   That  is correct  Chai r  I  do not  know.  

CHAIRPERSON:   Yes okay.  

ADV PRETORIUS SC:   And nor does your statement say 

where i t  came from.  You have expressed an opinion ear l ier  

in your evidence but  I  just  wanted to establ ish that  according 

to your statement and what  you say now you do not  know the 

history of  that  bag and how that  money came to be in the 

bag and the bag came to be in the boot  of  the Minis ter,  we 

are correct? 20 

WITNESS 3:   That  is correct  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   Okay.   You say that  you were present  

when Mr Gigaba went shopping in  Sandton Ci ty for  ta i lored 

sui ts.   Do you recal l  that  incident  or  those incidents? 

WITNESS 3:   Yes I  do recal l  Chai r.  
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ADV PRETORIUS SC:   Did Mr Gigaba buy sui ts and pay for 

them? 

WITNESS 3:   Yes he did buy a couple of  sui ts and paid cash.  

ADV PRETORIUS SC:   He paid cash r ight?  

WITNESS 3:   That  is correct  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   R ight .   And when he ate at  

restaurants where you were able to  observe how did he pay 

for meals and dr inks? 

WITNESS 3:   He paid cash Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   You move on in… 10 

CHAIRPERSON:   I  am sorry.   Do you – are you able to say 

roughly about  how many t imes you may have seen him pay 

cash at  restaurants because obviously somebody may pay 

cash on a part icular day.   Is i t  something that  appeared to be 

common that  whenever he was at  a  restaurant ,  he paid cash 

or you saw him once or twice pay cash at  a restaurant? 

WITNESS 3:   Certain t imes he wi l l  pay cash.  

CHAIRPERSON:   And other t imes? 

WITNESS 3:   I  would not  have seen how he paid.  

CHAIRPERSON:   You sa id certain t imes so I  thought  maybe 20 

you know of  other t imes when he did not  pay cash,  he did 

not  use cash,  is that  r ight? 

WITNESS 3:   Chair  around the t imes i f  I  can recal l  wel l  three 

t imes that  I  saw him paying cash.  

CHAIRPERSON:   Yes.   And al together  do you have an idea 
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about  how many t imes you might  have taken him to a 

restaurant  or you do not  know? 

WITNESS 3:   I t  is a couple of  t imes but  only three t imes I  

saw him paying cash.  

CHAIRPERSON:   Yes and on other  t imes you did not  see 

how he paid? 

WITNESS 3:   That  is correct  Chai r.  

CHAIRPERSON:   Okay a lr ight .   Yes Mr Pretor ius.  

ADV PRETORIUS SC:   Thank you Chai r.   Where were you 

employed during January 2014? 10 

WITNESS 3:   I  was employed by Transnet in the Carl ton 

Centre.  

ADV PRETORIUS SC:   And in Ju ly 2014 were you given 

certain dut ies to perform? 

WITNESS 3:   Yes I  was the CPO for the CFO Mr Anoj  Singh 

then.  

ADV PRETORIUS SC:   The Chief  Financial  Off icer Mr Anoj  

Singh? 

WITNESS 3:   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   Were you a dr iver as wel l?  20 

WITNESS 3:   That  is correct  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   And what was you pract ice in  

re lat ion to Mr Singh were you his personal  dr iver?  In other  

words how did you operate wi th him as his dr iver? 

WITNESS 3:   Yes I  was h is c lose protector.   I  would dr ive 
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h im around.  I  wi l l  run his diary as wel l .  

ADV PRETORIUS SC:   What vehic les did you dr ive for Mr 

Singh?  I  am on page 123 of  your aff idavi t  paragraph 35.  

WITNESS 3:    The whi te Mercedes C220 and the whi te 

Mercedes as wel l  E350.  

ADV PRETORIUS SC:   Sorry you broke up there.   A whi te  

Mercedes? 

WITNESS 3:   The whi te Mercedes the C220.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes.  

WITNESS 3:   And the whi te Mercedes E350.  10 

ADV PRETORIUS SC:   Okay whi te Mercedes C220 and a 

whi te Mercedes E350.  

WITNESS 3:   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   Can you remember the regist rat ion 

numbers? 

WITNESS 3:   Yes the C220 i t  was DT77MMGP. 

ADV PRETORIUS SC:   And the 350 can you recal l  that  

regist rat ion number? 

WITNESS 3:   I t  was DN87KFGP. 

ADV PRETORIUS SC:   Did you say KFGP? 20 

WITNESS 3:   KF that  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   Did you keep logbooks of  t r ips 

undertaken in these vehic les? 

WITNESS 3:   Yes I  d id Chai r.   I  would hand them over to 

Witness 1.  
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ADV PRETORIUS SC:   Right .   Have you subsequent ly  

at tempted to obta in these logbooks in order to  substant iate 

the t r ips undertaken for Mr Singh? 

WITNESS 3:   That  is correct  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   And what  was the resul t  of  your 

efforts? 

WITNESS 3:   I  was told that  the logbooks could not  be 

located.  

ADV PRETORIUS SC:   D id you ever dr ive Mr – or sorry not  – 

did you ever dr ive him but  did Mr Singh ever use a pr ivate 10 

vehicle? 

WITNESS 3:   Yes he did wi th his blue BMW M3.  

ADV PRETORIUS SC:   Right  and when would he use that  

vehicle as you recal l?  

WITNESS 3:   Normal ly on [ ind ist inct  00:13:45]  and on 

Monday morning he wi l l  br ing i t  at  the Carl ton Cent re and the 

Monday af ternoon I  wi l l  dr ive him with the Mercedes back 

home.  

ADV PRETORIUS SC:   Okay.   Right  in paragraph 38 you 

re late some incidents in re lat ion to your dut ies serving Mr 20 

Singh.   Tel l  the Chair  about  what  you say in paragraph 38 

and fol lowing please? 

WITNESS 3:   At  some point  I  t ransported Mr Singh to the 

Gupta residence in Saxonwold.  

ADV PRETORIUS SC:   On approximately how many 
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occasions do you think you did that? 

WITNESS 3:   More than ten t imes Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   And upon arr ival  at  the Gupta 

res idence what would happen? 

WITNESS 3:   I  would park the parking and Mr Singh would 

jump out  of  the car into the premises.  

ADV PRETORIUS SC:   And how long did he remain in the 

premises? 

WITNESS 3:   But  most ly i t  would. . .  

ADV PRETORIUS SC:   I  am sorry I  interrupted you.  10 

WITNESS 3 :   Sorry,  Chai r.   Most ly i t  wi l l  take 20-minutes to  

30-minutes.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   And dur ing that  t ime, Mr Sing 

would be inside the Gupta Residence,  I  presume? 

WITNESS 3 :   That  is correct  Chai r.  

CHAIRPERSON:   I  just  note that  Wi tness 1 a lso said,  I  th ink,  

Mr Br ian Molefe used to stay inside the Gupta residence 20-

minutes to 30-minutes i f  I  am not  mistaken.   And I  see here,  

i t  is also 20-minutes to 30-minutes.  

 I  do not  know i f  I  am mistaken about the t ime that  20 

Witness 1 said Mr  Molefe used to stay there.   Whether. . . I  do 

not  th ink he went before that .  

 I  th ink he also sa id,  maybe 20-minutes to 30-minutes or  

something.  

ADV PRETORIUS SC:   I t  was sl ight ly di fferent  but  in any 
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event ,  the record wi l l  show.  

CHAIRPERSON:   Ja.   Yes.   I  th ink the 20-minutes seems to 

be common.  

ADV PRETORIUS SC:   Yes.  

CHAIRPERSON:   Yes,  okay.  

ADV PRETORIUS SC:   And do you have any recol lect ion of  

incidents that  happened af ter the meet ings,  when Mr Sing 

emerged f rom the res idence? 

WITNESS 3 :   At  some point ,  he would leave the residence 

into the car wi th a bag ful l  and would i t  put  into the boot  of  10 

the car.  

ADV PRETORIUS SC:   H’m.  

WITNESS 3 :   A sports bag.   

ADV PRETORIUS SC:   D id you ever have an occasion to see 

what was contained in a bag that  Mr Singh brought out  of  the 

res idence of  the Gupta ’s? 

WITNESS 3 :   I  have seen that  Chai r  later on,  not  on the day.  

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   What happened?  Please tel l  

the Chai r.  

WITNESS 3 :   As . . . [ intervenes]   20 

ADV PRETORIUS SC:   I  am sorry.   We are at  paragraph 41 

of  your statement.  

WITNESS 3 :   That  is correct  Chai r.   He would come with a 

sports bag into the car f rom the Gupta res idence and he 

would open the bag which he had col lected ear l ier at  the 
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Gupta residence inside the boot  of  his vehicle to g ive me 

some money to buy some lunch and I  saw some . . . [ ind ist inct ]  

[d istort ion present ]  of  money of  hundred notes and two 

hundred notes ins ide the bag. 

ADV PRETORIUS SC:   Right .   How of ten did this happen? 

WITNESS 3 :   [No audible reply]   

ADV PRETORIUS SC:   Did i t  happen once,  several  t imes? 

WITNESS 3 :   More than once Chai r.  

CHAIRPERSON:   More than once,  can be two t imes.   I t  can 

be f ive t imes.   I t  can be twenty t imes.   Are you able to give a 10 

much closer est imate? 

WITNESS 3 :   P lus-minus,  . . . [ indist inct ]  [d istort ion present ]  

Chai r.  

CHAIRPERSON:   P lus-minus six t imes? 

WITNESS 3 :   Yes,  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   I  may have confused you 

wi th my quest ion where you may not  have been fol lowing my 

quest ion Witness 3.   How many t imes did he emerge f rom 

the Gupta residence with a sports bag that  looked as i f  there 

was mater ia l  or something inside the bag? 20 

WITNESS 3 :   I t  is more than once,  l ike I  said Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   How many t imes did you see 

money,  actual ly observed money,  in  the bag? 

WITNESS 3 :   Okay,  that  is s ix to seven t imes Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   How many? 
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WITNESS 3 :   S ix to seven t imes.  

ADV PRETORIUS SC:   You saw money six to seven t imes? 

WITNESS 3 :   That  is correct  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   Wel l ,  look at  paragraph 41 of  your 

statement.   Please have a look at  that .    

WITNESS 3 :   [No audible reply]   

ADV PRETORIUS SC:   Your evidence now does not  seem to 

accord wi th what you say in paragraph 41 because in 

paragraph 41 you say:  

“My suspicion that  the bags contained money was 10 

conf i rmed when on one occasion he opened the bag 

which he had ear l ier co l lected f rom the Gupta 

res idence inside the boot  of  our vehicle to give me 

some money to buy lunch.    

When he opened the bag,  I  could c lear ly see that  the 

bag was stacked with one hundred and two hundred 

rand notes. . . ”  

 Now, you are saying,  as I  understand . . . [ intervenes]   

WITNESS 3 :   That  is correct .  

ADV PRETORIUS SC:   . . . that  that  happened six t imes.  20 

WITNESS 3 :   No,  that  is correct  Chai r.   I  might  have missed 

i t .   That  is correct  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   So what is the posi t ion?  How many 

t imes did you see Mr Singh emerged f rom the residence wi th  

a bag? 



13 AUGUST 2020 – DAY 250 
 

Page 130 of 152 
 

WITNESS 3 :   [ Indist inct ]  [d istort ion present ]  occasion Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   I  am sorry? 

WITNESS 3 :   In. . .  one occasion Chai r.  

CHAIRPERSON:   Did you see him only once emerging f rom 

the Gupta residence with a bag?  Let  us forget  about  what  

was in the bag.   Just  imagine f rom the Gupta residence wi th  

a bag.   Was i t  only once that  you saw him or was i t  more 

than once? 

WITNESS 3 :   I t  was once(?) [d istort ion present ]  Chai r.  

CHAIRPERSON:   H’m? 10 

WITNESS 3 :   [No audible reply]   

CHAIRPERSON:   What is the answer? 

WITNESS 3 :   Chai r,  I  only . . . [ indist inct ]  [d istort ion present ]  

the money that  we col lected f rom the Gupta residence.   That  

is once that  I  saw the money.    

CHAIRPERSON:   Okay.  

WITNESS 3 :   But  in two instances,  we have col lected the 

bag f rom the Gupta residence.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .  

CHAIRPERSON:   Okay,  let  us take i t  step-by-step.   Just  20 

l isten to my quest ion.   How many t imes,  i f  you are able to  

te l l  me, did you take Mr Singh to the Gupta residence?  Just  

taking him there.    

 Do not  th ink about  whether you saw a bag wi th or  

wi thout  money.   Just ,  how many t ime,  do you think,  you took 
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h im there i f  you are able to est imate? 

WITNESS 3 :   I t  is more than ten occasions Chai r.  

CHAIRPERSON:   More than ten occasions.   Al r ight .   Of  

those more than ten occasions,  how many t imes do you see 

him come out  of  the Gupta residence wi th a bag?  And at  th is 

stage,  forget  about  whether the bag had money or not ,  just  

wi th a bag.  

WITNESS 3 :   More than ten occasions Chai r.  

CHAIRPERSON:   More than ten occasions? 

WITNESS 3 :   That  is correct .  10 

CHAIRPERSON:   Does that  mean that  most  of  the t ime 

whenever you took him, he would emerged f rom the Gupta 

res idence wi th a bag? 

WITNESS 3 :   That  is correct  Chai r.  

CHAIRPERSON:   Okay al r ight .   Of  those more than ten 

occasions when he emerged f rom the Gupta residence wi th a 

bag,  on how many occasions did you see what was in the 

bag? 

WITNESS 3 :   [No audible rep ly]   

CHAIRPERSON:   Witness 3? 20 

WITNESS 3 :   Yes,  Chair  i t  was on one occasion that  I  saw 

the money. . .  the bag with the money inside.  

CHAIRPERSON:   I t  was only on one occasion that  you saw 

that  there was money in the bag.  

WITNESS 3 :   That  is correct  Chai r.  
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CHAIRPERSON:   Was there any other occasion when you 

saw what was in the bag,  even though i t  was not  money or  

may i t  have not  been money? 

WITNESS 3 :   Only one occasion money . . . [ indist inct ]  

[d istort ion present ]  

CHAIRPERSON:   You never saw anything else ins ide the 

bag,  you only saw money and i t  was only once? 

WITNESS 3 :   That  is correct  Chai r.  

CHAIRPERSON:   Okay a lr ight .   Mr Pretor ius.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   You say in. . .  I  th ink that  is  10 

now clar i f ied that .   Thank you,  Witness 3.   You say that  in  

paragraph 42 or you say in paragraph 42 that :  

“On certain occasions,  you would go somewhere wi th  

Mr Singh af ter a v is i t  to the Gupta residence. . . ”  

 What happened on these occasions? 

WITNESS 3 :   Okay.   Normal ly,  we would leave the residence 

and dr ive to the . . . [ indist inct ]  next  to Ki l larney Mal l .  

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   What is Knox Vaul t .   K-n-o-x 

Vaul t?  What is i t?   Do you know? 

WITNESS 3 :   Honest ly,  I  know the premises.   I  do not  know 20 

exact ly what are you doing there but  I  know that  address 

because I  have been there on many occasions.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .   A lr ight .   So on your way you 

would take Mr Sing to Knox Vaul t  af ter a vis i t  to the Gupta 

res idence?  Did you go there out  o f  your own accord or did 
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Mr Singh instruct  you to go there? 

WITNESS 3 :   He instructed me to go there.  

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   And what would happen 

when you arr ived at  Knox Vaul t?  

WITNESS 3 :   I  would park the car and he would jump out  and 

instruct  me to open the boot ,  take out  the bag into the 

premises and he would come with the bag empty.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   So you say he would instruct  

you to open the boot .  

WITNESS 3 :   Yes? 10 

ADV PRETORIUS SC:   And the bag,  was i t  empty or was i t  

fu l l?  Could you see? 

WITNESS 3 :   Upon our arr ival ,  the bag would be ful l  and we 

would. . .  he would go inside wi th the ful l  bag and come back 

wi th the bag empty.  

ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   So you would go to the 

Gupta residence.   Af ter v is i t ing the res idence,  you would go 

to Knox Vaul t  wi th Mr Sing.   He would take a ful l  bag into 

Knox Vaul t  and emerge f rom Knox Vaul t  wi th an empty bag.   

Do I  understand that  correct ly? 20 

WITNESS 3 :   That  is correct  Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .  

CHAIRPERSON:   When you say,  he would come out  of  Knox 

Vaul t  wi th an empty bag,  did you have an occasion to open 

the bag and look inside or you are only able to say that  
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because of  how the bag looked l ike when he came back wi th  

i t?  

WITNESS 3 :   Chai r,  a fu l l  bag wi l l  look bigger.  

CHAIRPERSON:   Yes.  

WITNESS 3 :   And as he come out ,  he wi l l  have packed(?) 

[d istort ion present]  in his  hand.   There wi l l  be. . .  you could 

see,  there is nothing in there.  

CHAIRPERSON:   Yes.   So even i f  there may have been 

something,  i t  would have been far less than what had been 

there before he went into Knox Vaul t?  10 

ADV PRETORIUS SC:   That  is correct  Chai r.  

CHAIRPERSON:   H’m.  You would not  be able to say for sure 

there was completely nothing inside but  i t  looked very 

di fferent  f rom the bag that  he had taken in? 

WITNESS 3 :   That  is correct  Chai r.  

CHAIRPERSON:   Okay.   Mr Pretor ius.  

ADV PRETORIUS SC:   The incident  that  you have just  

descr ibed,  coming f rom the Gupta residence and taking a 

bag into Knox Vaul t  af ter  that  v is i t  to  the Gupta res idence,  

on more or less how many occasions did this occur? 20 

WITNESS 3 :   S ix to seven t imes Chai r.  

ADV PRETORIUS SC:   You recal l  an incident  in 2015 when 

you were dr iv ing Mr Singh to a scheduled meet ing and 

something happened to interrupt  your t r ip to that  scheduled 

meet ing.   Do you recal l  that  incident? 
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WITNESS 3 :   Yes,  on the day [distor t ion present ]   

“Somet ime in 2015 when I  was dr iv ing Mr Singh to a 

scheduled meet ing and he received a cal l  on the 

cel lu lar cel l  phone.   

Af ter he had f in ished the cal l ,  he inst ructed me to 

divert  f rom our route and immediately dr ive to the 

Gupta residence.    

And I  could hear there was some panic in his voice.   

He,  subsequent ly,  into. . .  as we arr ive,  he jumped out ,  

rushing inside the premises. . . ”  10 

ADV PRETORIUS SC:   What happened then? 

WITNESS 3 :   I  then wai ted in the car and wai ted 

approximately an hour-and-a hal f  for him to come out .  

ADV PRETORIUS SC:   Did he come out  eventual ly? 

WITNESS 3 :   Yes,  he did and he appeared to be very 

nervous(?) [d istor t ion present ]  and st ressed.   When he got  

into the vehicle  he said,  “Fuck this th ing! ”   He then 

instructed me to dr ive him home and turn off  the radio.   

Short ly thereaf ter he fel l  asleep.  

ADV PRETORIUS SC:   Right .  20 

WITNESS 3 :   And this was an unusual  behaviour(?) 

[d istort ion present ]  f rom him.  

ADV PRETORIUS SC:   A lr ight .   Did you ever  f ind out  what 

led to his dist ress on that  day? 

WITNESS 3 :   No,  Chair  I  cannot te l l .  
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ADV PRETORIUS SC:   A l r ight .   In paragraph 47 and 

fol lowing,  you relate an inc ident  that  occurred at  the Three 

Rivers Lodge.  When was this incident . . .  when did this 

incident  occur? 

WITNESS 3 :   Somet ime in July 2014.  

ADV PRETORIUS SC:   And what happened? 

WITNESS 3 :   I t  was an execut ive st rategy meet ing for that 

whole week and I  dropped Mr S ingh.   And on Monday and. . .  I  

came to col lect  him on Fr iday.    

ADV PRETORIUS SC:   Right .  10 

WITNESS 3 :   So . . . [ intervenes]   

ADV PRETORIUS SC:   And i t  was an execut ive management 

meet ing of  which company? 

WITNESS 3 :   For Transnet.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t  and i t  was tak ing  p lace a t  the  

Three R ivers  Lodge you say in  Vereen ig ing?  

WITNESS 3 :    Yes,  in  Vereen ig ing ,  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    And you te l l  the  Cha i r  tha t  you 

dropped Mr  S ingh o f f  ear ly  in  the  week and you came to  

co l lec t  h im on the  Fr iday a f te rnoon? 20 

WITNESS 3 :    That  i s  cor rec t .  

ADV PRETORIUS SC:    When you ar r i ved a t  the  Three  

R ivers  Lodge on the  a f te rnoon o f  the  Fr iday,  what  d id  you  

observe?  

WITNESS 3:    I  no t iced four  men who appeared to  be  f rom 
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As ian  descent ,  they  looked l i ke  Ch inese to  me,  s tand ing  

around a  Hyunda i  H1 kombi ,  the  park ing  a rea.   Two  o f  the 

mean appeared to  be  busy w i th  a  conversa t ion  on  ce l lu la r  

phones.  

ADV PRETORIUS SC:    And what  happened next?  

WITNESS 3:    The next  th ing  the  two men who were  

speak ing  on the i r  ce l lu la r  phones  took two luggage bags  

f rom the  H1 komb i ,  one b lack  bag and one maroon bag and  

went  ins ide  the  lodge area where  the  execut ive  meet ing 

was he ld .  10 

ADV PRETORIUS SC:    And then cont inue,  what  happened  

a f te r  tha t?  

WITNESS 3:    Yes,  a t  a round 3  p .m.  I  rece ived an SMS 

f rom Mr  S ingh request ing  me to  come to  the  conference 

room where  the  meet ing  was he ld .   As  I  en tered the  room 

the  two men who  took the  luggage  bag in to  the  lodge were  

in  the  room toge ther  w i th  Mr  Mole fe  and Mr  S ingh.   Then  

Mr  S ingh po in ted  to  me,  the  maroon luggage tha t  I  shou ld  

take  to  the  car.  

ADV PRETORIUS SC:    D id  you do  tha t?  20 

WITNESS 3:    I  took  the  bag and  put  in  the  boot  o f  our  

veh ic le .  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t .   Was the  bag l igh t ,  heavy,  

fu l l ,  empty?   Wha t  d id  you not ice?  

WITNESS 3 :    I t  was a  t rave l l ing  bag,  ve ry  heavy.  
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ADV PRETORIUS SC:    R igh t  and are  you ab le  to  say  

whethe r  the  bag –  you had seen the  bag ear l ie r?  

WITNESS 3 :    I  have seen the  bag ear l ie r  ( ind i s t inc t  –  

record ing  d i s to r ted)  ins ide  the  conference room.  

CHAIRPERSON:    I  th ink  you w i l l  have to  repeat  tha t  

answer,  w i tness 3 ,  because there  was …[ in te rvenes]  

ADV PRETORIUS SC:    Wi tness  3 ,  p lease speak s lowly  

and say tha t  aga in .  

WITNESS 3:    Yes,  Cha i r,  I  have seen the  bag  before  

because I  have seen the  bag w i th  the  two Ch inese as  they 10 

were  tak ing  i t  in to  the  conference fac i l i t y.  

CHAIRPERSON:    Okay.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t ,  d id  you then take  the  bag 

and what  d id  you do w i th  i t?  

WITNESS 3 :    I  took  the  bag to  ou r  veh ic le .  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t  and d id  you see anybody 

e lse  a t  tha t  t ime  in  re la t ion  to  these events  tha t  you are  

te l l ing  us  about?  

WITNESS 3 :    As  I  was put t ing  the  bag in  the  ca r,  I  saw 

one o f  ou r  –  Mr  Br ian  Mole fe ’s  d r iver  pu t t ing  the  b lack  bag  20 

in to  Mr  Mole fe ’s  car.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t ,  th is  b lack  bag,  had you seen 

i t  be fore?  

WITNESS 3:    Yes,  I  have seen i t  be fore  when the  Ch inese  

were  pu l l ing  i t  f rom the i r  kombi  in to  the  conference fac i l i t y.  
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ADV PRETORIUS SC:    R igh t .  

WITNESS 3:    So  is  the  pos i t ion  tha t  a t  a  cer ta in  s tage you 

had seen two pe rsons tha t  appeared to  you to  be  Ch inese 

and they had two  bags.   They wen t  in to  the  ho te l  w i th  the 

bags and la te r  on  you were  asked by  Mr  S ingh to  take  the  

one bag and put  i t  in to  h is  car  and la te r  on  you saw Mr  

Mole fe ’s  d r i ve r  car ry ing  the  o ther  bag tha t  you have seen  

been ca r ry ing  by  the  Ch inese men in to  Mr  Br ian  Mole fe ’s  

ca r.   I s  tha t  the  pos i t ion?  

WITNESS 3 :    That  i s  cor rec t ,  Cha i r.  10 

CHAIRPERSON:    Wi tness 3 ,  i s  tha t  the  pos i t ion?  

WITNESS 3 :    That  i s  cor rec t ,  Cha i r.  

CHAIRPERSON:    D id  you hear  me? 

WITNESS 3 :    That  i s  cor rec t ,  Cha i r.  

CHAIRPERSON:    Okay,  a l r igh t .   Thank you.  

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t .   On tha t  occas ion ,  on  tha t  

day,  we are  ta lk ing  about  a  Fr iday.   D id  you have occas ion  

to  see what  was in  the  bag?  Now I  am ta lk ing  about  the  

Fr iday now.  

CHAIRPERSON:    Wi tness 3 .  20 

WITNESS 3 :    Yes,  Cha i r?  

ADV PRETORIUS SC:    Can you hear  me,  w i tness 3?  

CHAIRPERSON:    A re  you s t rugg l i ng  to  hear  us ,  w i tness 3?  

WITNESS 3 :    I t  was not  c lea r,  can you jus t  repeat ,  Cha i r?  

CHAIRPERSON:    A re  you s t rugg l ing  to  hear  us  a t  the  
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moment?  

WITNESS 3 :    I  cou ld  hear  c lear ly  now.  

CHAIRPERSON:    Okay.  

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t ,  you can hear  us .   The  

quest ion  I  am pu t t ing  to  you is ,  you a re  ta l k ing  about  an  

inc ident  tha t  happened a t  the  Three R ivers  Lodge in  

Vereen ig ing  on  a  Fr iday in  Ju l y  2014,  am I  cor rec t?  

WITNESS 3 :    That  i s  cor rec t ,  Char.  

ADV PRETORIUS SC:    On tha t  Fr iday,  no t  the  next  

Monday but  on  tha t  Fr iday d id  you see what  was in  the  bag 10 

tha t  you put  in to  the  boot  o f  Mr  S ingh ’s  veh ic le?  

WITNESS 3 :    No ,  I  d id  no t  see anyth ing ,  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t .   What  happened the  next  

Monday?  

WITNESS 3:    Okay,  the  Monday Mr  S ingh came wi th  h is  

b lue  M3 and normal ly  I  wou ld  take  i t  to  a  car  wash on  

Mondays and as  –  normal ly  I  w i l l  check the  car  because I  

can hand i t  to  the  car  wash,  so  I  saw the  very  same 

maroon bag a t  the  boot  and i t  was quar te r  empty.   As  I  

opened i t  there  was a  lo t  o f  money ins ide  and I  in fo rmed  20 

h im about  the  money and a t  the  basement  he  came down 

f rom the  49 t h  f loor  to  come and take the  bag.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t ,  now was th i s  bag –  you say  

i t  was the  same bag?  The same bag as  what?  

WITNESS 3 :    The same maroon bag tha t  I  saw on Fr iday.  
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ADV PRETORIUS SC:    R igh t ,  on  the  Fr iday a t  the  Three 

R ivers  Lodge,  r igh t?  

WITNESS 3 :    That  i s  cor rec t ,  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    Were  you ab le  to  reca l l  the  we igh t  

o f  the  bag on the  Fr iday as  compared to  the  we igh t  o f  the  

bag on the  Monday?  

WITNESS 3 :    Yes,  on  Monday the  bag was l igh ter.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t  and you say you opened the  

bag to  see what  was ins ide  the  bag and what  d id  you see  

ins ide  the  bag?  10 

WITNESS 3 :    I  saw s tashed R200 notes  in  rubber  bands.  

ADV PRETORIUS SC:    And how d id  you communica te  w i th  

Mr  S ingh?  

WITNESS 3:    I  sen t  h im an SMS in forming h im about  the  

[ ind is t inc t ]  38.17  and he came downsta i r s  to  come and  

fe tch  i t .   I  to ld  h im –  I  sent  h im an  SMS to  in fo rm h im about  

the  money in  the  back.   He sa id  he  is  coming downsta i r s .   

Then he took the  bag up and I  le f t  fo r  car  wash.  

ADV PRETORIUS SC:    When you went  to  co l lec t  Mr  S ingh  

a t  Three R ivers  Lodge on tha t  F r iday in  Ju ly  2014 what  20 

veh ic le  were  you dr iv ing?  

WITNESS 3 :    I t  was the  E220.  

ADV PRETORIUS SC:    Okay,  so  i t  was a  Mercedes Benz.  

WITNESS 3 :    Yes.  

ADV PRETORIUS SC:    So  you saw the  bag in  a  d i f fe ren t  
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veh ic le  on  the  Monday,  do  I  unders tand you cor rec t l y?  

WITNESS 3 :    Yes,  i t  was in  h is  p r iva te  veh ic le  on  Monday.  

CHAIRPERSON:    Had you –  were  you present  o r  were  you 

not  p resent  when  the  bag wou ld  have been taken f rom the  

E220 to  h is  p r iva te  veh ic le  o r  i s  tha t  someth ing  tha t  

happened when you were  no t  there? 

WITNESS 3:    Okay,  f rom the  Three R ive rs  we drove to  the 

Car l ton  Cent re  where  h is  b lue  pr i va te  veh ic le  was  and we 

exchanged –  I  took  the  bag f rom the  Mercedes  to  h is  

p r iva te  veh ic le .  10 

CHAIRPERSON:    Okay,  a l r igh t .  

WITNESS 3:    And he drove o f f  the  Fr iday on  h is  p r iva te  

veh ic le  w i th  the  bag.  

CHAIRPERSON:    Okay,  a l r igh t .  

ADV PRETORIUS SC:    D id  you ever  have occas ion  to  go  

w i th  Mr  S ingh to  the  bus iness o f  Sahara  Compute rs?  

WITNESS 3 :    Yes,  Cha i r,  I  d id .  

ADV PRETORIUS SC:    Can you reca l l  on  how many  

occas ions you d id  tha t?  

WITNESS 3 :    I t  was a  number  o f  occas ions,  Cha i r,  I  20 

cannot  g ive  you  the  number  bu t  we went  there  many a  

t imes.  

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t .   And do you know who he  

v is i ted  a t  Sahara  Computers?  

WITNESS 3 :    No ,  Cha i r.  
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ADV PRETORIUS SC:    Not  sure  tha t  the  next  two 

paragraphs rea l l y  a re  o f  any re levance to  what  we are  

say ing  bu t  d id  you eve r  p ick  up  an assoc ia te  o r  a  pe rson 

who was a  f r iend o f  Mr  S ingh a t  Sahara  Computers?  

WITNESS 3 :    Yes,  I  d id ,  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    And th is  person,  who d id  she work  

fo r?  

WITNESS 3 :    As  we co l lec t  her  f rom Sahara ,  she was 

work ing  fo r  the  Sahara  bus iness.  

ADV PRETORIUS SC:    And prev ious to  tha t?  10 

WITNESS 3 :    Work ing  fo r  Transnet .  

ADV PRETORIUS SC:    You go on  in  paragraph 57  to  ta lk  

o f  c lose  pro tec t i on  o f f i cer  se rv i ces  to  a  Mr  Gary  P i ta .   Is  

tha t  P- i - t -a?  

WITNESS 3 :    That  i s  cor rec t ,  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    When was tha t?  

WITNESS 3 :    From la te  2016 to  2018.  

ADV PRETORIUS SC:    Al r igh t ,  2016 to  2018 you say you  

served Mr  Gary  P i ta .   Was th is  in  a  capac i ty  as  d r i ver  and 

c lose  pro tec t ion  o f f i cer?  20 

WITNESS 3 :    That  i s  cor rec t  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    Was Mr  Gary  P i ta  the  newly  

appo in ted  Ch ie f  F inanc ia l  Of f i ce r  o f  Transnet?  

WITNESS 3 :    That  i s  cor rec t .  

ADV PRETORIUS SC:    And what  veh ic les  d id  you use to  
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t ranspor t  Mr  P i ta?  

WITNESS 3:    The wh i te  Mercedes C-Class ,  the  wh i te  

Mercedes E-Class .  

ADV PRETORIUS SC:    The same veh ic les  tha t  Mr  S ingh 

used?  

WITNESS 3 :    That  i s  cor rec t .  

ADV PRETORIUS SC:    And the  logbooks fo r  those  

veh ic les ,  fo r  tha t  per iod  cou ld  you f ind  them? 

WITNESS 3 :    A l l  I  have submi t ted  to  th is  one.  

ADV PRETORIUS SC:    Yes bu t  s ince  then d id  you a t tempt  10 

to  f ind  them? 

WITNESS 3 :   They cou ld  no t  loca te  them Cha i r.    

ADV PRETORIUS SC:    Yes,  a l r igh t .   D id  you ever  have 

occas ion  to  d r ive  Mr  P i ta  to  the  Gupta  res idence? 

WITNESS 3 :    Yes Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    On how many occas ions?  

WITNESS 3 :    On ly  two occas ions.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t .   On  the  f i rs t  occas ions what  

occu r red?  

WITNESS 3 :    I t  was on a  Fr iday.  20 

ADV PRETORIUS SC:    D id  anyth ing  happen o ther  than a  

v is i t  to  the  Gupta  res idence?  

WITNESS 3:    I  th ink  on  tha t  Fr iday as  I  took  h im to  the  

Gupta  res idence,  he  was the  ac t ing  CFO and the  week  

a f te r  he  was appo in ted  as  the  Group CFO.  
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CHAIRPERSON:    So  the  week before  he  was appo in ted  

Group CFO,  he  had v i s i ted  the  Gupta  res idence.  

WITNESS 3 :    Yes Cha i r  o rde r  o f  the  day.  

ADV PRETORIUS SC:    How long d id  he  spend ins ide  the  

res idence?  

WITNESS 3 :    About  an  hour  Cha i r.     

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t .  

CHAIRPERSON:    Wel l  i t  i s  –  we l l  I  see  tha t  he re  I  am 

hear ing  about  somebody who v is i ted  the  Gupta  res idence  

the  week before  ge t t ing  appo in ted  as  Group CFO.  10 

ADV PRETORIUS SC:    Yes.  

CHAIRPERSON:    The day before  yesterday  I  heard  

ev idence o f  Mr  van Rooyen tha t  he  was a t  the  Gupta  

res idence du r ing  the  day on  wh ich  he  was la te r  in fo rmed by  

the  fo rmer  Pres ident  tha t  he  was to  be  appo in ted  as  

Min is te r  o f  F inance.  

ADV PRETORIUS SC:   R igh t .  

CHAIRPERSON:    Yes,  cont inue.  

ADV PRETORIUS SC:    The second occas ion  was when  

w i tness number  3? 20 

WITNESS 3 :    The second occas ion  was in  2017  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t ,  d id  he  go  in to  the  res idence  

on tha t  occas ion?  

WITNESS 3 :    Yes he  d id  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    When he came out  what  d id  you 
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no t ice  about  h im? 

WITNESS 3:    He  was very  loud and he was red- faced and  

he was ment ion ing  someth ing  l i ke  600mi l l ion  payment  and 

some t ime l ines,  bu t  I  cou ldn ’ t  unders tand what  he  was  

ta lk ing  about .  

ADV PRETORIUS SC:    Al r igh t .  

CHAIRPERSON:    I  am sor ry,  Mr  Pre tor ius  can we jus t  –  

can the  w i tness  jus t  repeat  tha t  ev idence,  I  m issed  

someth ing ,  what  about  –  what  was the  occas ion  and what  

about  600mi l l ion .    In  th is  Commiss ion  I  have heard  a  lo t  o f  10 

600mi l l ion  Rand f igures .  

ADV PRETORIUS SC:    We w i l l  have to  co l l a te  tha t  

ev idence w i th  o ther  ev idence Cha i r.   Jus t  te l l  the  Cha i r  

aga in  p lease Wi tness number  th ree  what  happened  on the 

second occas ion  when Mr  P i ta  re tu rned f rom – as  he  was 

coming out .     

WITNESS 3:     Okay,  as  he  was coming,  as  he  was  coming 

to  the  door,  he  was red- faced and he swear  a  lo t  and he  

ment ioned someth ing  l i ke  600mi l l ion  and some t ime l ines 

bu t  I  d id  no t  unders tand what  he  was ta lk ing  about .  20 

CHAIRPERSON:    Was he ta l k ing  on  the  phone or  was he 

jus t  speak ing  a lone?  

WITNESS 3:     He was  speak ing  a lone;  he  h i t  the  seat  o f  

the  ca r.  

CHAIRPERSON:    Oh,  okay.     
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ADV PRETORIUS SC:    R igh t  you ment ioned ear l ie r  in  your  

ev idence in  re la t ion  to  Mr  S ingh t ranspor t ing  Mr  S ingh to  

Knox Vau l t ,  d id  tha t  eve r  occu r  w i th  Mr  P i ta?  

WITNESS 3 :    Yes i t  d id  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    Te l l  the  Cha i r  p lease what  

happened in  re la t ion  to  these v is i t s?  

WITNESS 3:    I  d id  t ranspor t  Mr  P i ta  to  the  Knox Vau l t  s ix  

t imes.    Th is  wou ld  usua l l y  be  some t ime dur ing  the  week  

on a  day to  the  o f f i ce ,  so  I  w i l l  p ick  h im up a t  h is  house  

and he wou ld  come out  f rom the  house w i th  a  bag ,  in to  our  10 

ca r.   We dr ive  then as  we dr i ve ,  he  wou ld  ins t ruc t  me to  go  

to  tha t  Knox Vau l t .   He wou ld  go  there  and I  w i l l  park ,  he  

w i l l  jump out  w i th  the  bag in to  the  premises o f  the  Knox 

and he wou ld  come wi th  an  empty  bag,  we wou ld  dr ive  to  

the  o f f i ce  thereaf te r.  

ADV PRETORIUS SC:    That  ev idence w i l l  be  co l la ted  w i th  

o ther  ev idence I  regard  to  Knox Vau l t ’s  records  Cha i r.   In  

parag raph 65 you dea l  w i th  v is i t s  by  Mr  P i ta  to  Mr  Sa l iem 

Essa,  do  you know Mr  Sa l iem Essa  by  s i te?    

WITNESS 3:    Yes I  know Mr  Sa l iem Essa as  to  see h im;  20 

we used to  see h im in  Berea in  a  res taurant .  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t  wha t  res taurant  was th is ,  i t  

i s  an  unpronounceab le  name but  le t ’s  t ry.  

WITNESS 3:    I t  i s  a  Por tuguese res tau rant  i t  is  ca l led  

Par re i r inha res taurant   
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ADV PRETORIUS SC:    R igh t .  

CHAIRPERSON:    Maybe you can spe l l  i t  fo r  the  benef i t  o f  

the  t ransc r ibe rs .  

ADV PRETORIUS SC:    Wel l  he  does much bet te r  than I  do  

when I  t r ied  to  p ronounce Par re i r inha.  

CHAIRPERSON:    Wi tness 3  do  you want  to  spe l l  the  name 

o f  tha t  res tau rant  fo r  the  benef i t  o f  the  t ranscr ibers?    

WITNESS 3 :    Yes Cha i r,  i t  i s  P-a- r - r -e - i - r - i -n -h-a .  

CHAIRPERSON:    Thank you.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t  i s  tha t  a  res taurant  in  10 

Tur f fon te in?  

WITNESS 3 :    That  i s  cor rec t  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    On how many occas ions  d id  you  

dr ive  Mr  P i ta  to  meet  Mr  Essa a t  th is  res tau rant?  

WITNESS 3 :    Fi f teen occas ions.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t ,  and were  these meet ings,  

shor t  meet ings?  

WITNESS 3 :    Long meet ings Cha i r.  

CHAIRPERSON:    F i f teen occas ions o f  exact ly  o r  

approx imate l y?  20 

WITNESS 3:    Normal ly  he  wou ld  a r r i ve  a round one and we 

wou ld  leave in  the  even ing ,  seven o ’c lock .  

CHAIRPERSON:    Yes,  bu t  what  I  am ask ing  is  whethe r  

when you say f i f teen occas ions is  tha t  because you are  

sure  tha t  you took h im there  on  f i f teen or  occas ions  or  you 
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a re  no t  sure  about  f i f teen and you mean approx imate ly  o r  

about  f i f teen occas ions.  

WITNESS 3 :    Approx imate ly  f i f teen occas ions Cha i r.  

CHAIRPERSON:    Okay.  

ADV PRETORIUS SC:    A f te r  Mr  P i ta ’s  depar tu re  f rom  

Transnet  d id  you  cont inue to  per fo rm dut ies  as  a  c lose  

pro tec t ion  o f f i cer  in  Transnet?  

WITNESS 3 :    Yes I  d id  Cha i r,  w i th in  the  CFO’s  o f f i ce  w i th  

ac t ing  CFO Mr  Mohammed Mohamedy.  

ADV PRETORIUS SC:    R igh t .    You dea l  on  page 129 w i th  10 

some aspects  o f  your  ca reer  a f te r  work ing  fo r  Mr  

Mohamedy but  I  don ’ t  th ink  i t ’s  necessary  fo r  us  to  go  

there ,  you cont inued to  work  in  a  secur i t y  funct ion  do  I  

unders tand you cor rec t l y?  

WITNESS 3 :    That  i s  cor rec t  Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    A l r igh t  i f  you  go to  page 130 you 

dea l  the re  w i th  secur i t y  mat te rs ,  jus t  b r ie f l y  te l l  the  Cha i r  

how d id  you and  do you regard  the  c i rcumstances  o f  your  

persona l  secur i t y  a f te r  you had become invo lved w i th  the  

Commiss ion?  Do  you unders tand the  quest ion?  20 

WITNESS 3 :    Not  c lear ly,  can you jus t  repeat  aga in .  

ADV PRETORIUS SC:    Your  persona l  secur i t y  in  the  t ime 

lead ing  up to  your  g i v ing  ev idence today how do you  

regard  your  persona l  secur i t y?    Your  pe rsona l  sa fe t y.  

WITNESS 3 :    I  fee l  scared f rom here  go ing  fo rward  Cha i r.    
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ADV PRETORIUS SC:    R igh t .   And you exp la in  those  

c i rcumstances fu l l y  you have  exp la ined them in  a  

supp lementary  a f f idav i t  wh ich  has been par t  o f  the 

app l i ca t ion  bu t  you a lso  exp la in  them to  a  degree a t  leas t  

on  page 130 to  132.   I s  there  anyth ing  you wou ld  l i ke  to  

add to  your  s ta tement  tha t  I  haven ’ t  ment ioned? 

WITNESS 3 :    No Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:   Thank you very  much Wi tness  

number  3 .   

WITNESS 3 :    Thank you Cha i r.  10 

CHAIRPERSON:    Wi tness 3  you  remember  you to ld  me  

tha t  you took Mr  S ingh to  Knox  Vau l t ,  I  th ink  you sa id  

about  s ix  t imes,  is  tha t  cor rec t .  

WITNESS 3 :    That  i s  cor rec t  Cha i r.  

CHAIRPERSON:    A re  you ab le  to  ind ica te  roundabout  

when tha t  wou ld  have been,  wou ld  i t  have been dur ing  a  

par t i cu la r  year,  was i t  2015 or  when was i t  o r  can you not  

remember?     You were  w i th  h im on ly  fo r  s ix  months  or  was 

i t  more?  

WITNESS 3 :    More  than a  year  Cha i r.     20 

CHAIRPERSON:    About  a  year  

WITNESS 3 :    More than a  year  yes.  

CHAIRPERSON:    Wou ld  tha t  have been 2014,  o r  2015 or  

another  year?  

WITNESS 3 :    2014 and 2015.  
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CHAIRPERSON:    So  those s i x  t imes when you took  h im to 

Knox Vau l t  some o f  those t imes wou ld  have been  in  2014  

and o thers  wou ld  have been in  2015,  i s  tha t  r igh t?  

WITNESS 3 :    That  i s  cor rec t .  

CHAIRPERSON:    Okay,  a l r igh t ,  thank you.   Thank you  

very  much w i tness 3  fo r  coming to  ass is t  the  Commiss ion  

and to  share  w i th  the  Commiss ion  what  you know about  

what  happened when you were  pe r fo rming these dut ies  or  

some o f  the  peop le  tha t  you have ment ioned we apprec ia te  

i t  very  much,  we unders tand your  concerns about  your  10 

sa fe ty  and the  sa fe ty  o f  you r  fami ly,  bu t  we a re  very  

gra te fu l  tha t  you  were  ab le  to  come and g ive  ev idence.   

Thank you very  much,  the  Commiss ion  w i l l  do  wha t  i t  can ,  

a l l  tha t  i t  can  to  ass is t  w i th  regard  to  hav ing  your  i ssues o f  

sa fe ty  addressed .   Thank you very  much and you are  

excused now.  

WITNESS 3 :    Thank you Cha i r.  

ADV PRETORIUS SC:    Thank you w i tness number  3 .  

CHAIRPERSON:    That  was your  las t  w i tness?  

ADV PRETORIUS SC:    Correc t .   I  hoped the re  were  more  20 

but  . . .  

CHAIRPERSON:    Do you fee l  some more  energy?  We are  

go ing  to  ad jou rn  fo r  the  day,  tomorrow I  am supposed to  

hear  the  ev idence o f  a  fo rmer  Ch ie f  F inanc ia l  Off i cer  in  the  

Free S ta te  Prov inc ia l  Government ,  Ms Bat i  D lamin i ,  so  we  
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w i l l  s ta r t  a t  normal  t ime,  ten  o ’ c lock ,  bu t  fo r  now we are  

go ing  to  ad journ .  

 We ad journ .  

REGISTRAR:   Al l  r i se .  

INQUIRY ADJOURNS TO 14 AUGUST 2020  

 

 

 


